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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat, gällande §§ 133-136, 144 och 146 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 3 april 2023 
Anslaget sätts upp 4 april 2023 
Anslaget tas ned 26 april 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 

Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 
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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat. 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 3 april 2023 
Anslaget sätts upp 6 april 2023 
Anslaget tas ned 28 april 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 

Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 

Utdragsbestyrkande 
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§  111 KFKS 2023-00001 

Anmälningar 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar KS, 2023-04-03 

Ärende 
Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Inkommen skrivelse från Bas konsult AB 
samt kommunens svar  
KFKS 2023-00235 

 

Övrigt 
 

Protokoll från:  
KSSU 2023-03-14 
KSMU 2023-03-15 
KSAU och KSVU 2023-03-28 

 

Stockholms länsförbund för krisberedskap: Kallelse 
till förbundsmöte  

 

Södertörns brandförsvarsförbund: protokoll från 
2023-03-24 samt beslutsunderlag avseende 
årsredovisning 2022 

 

 
- - - - - 
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§  112 KFKS 2023-00002 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut, KS 2023-04-03 
 

Ärende 
Beslutsfattare Datum 

1.  Förändring av beslutsattestanter 
inom produktionsområde Välfärd 
skola 2023 
KFKS 2022-01082 

Produktionsdirektör 
Välfärd skola 

2023-03-14 

2.  Arkitekt för att ta fram en 
fördjupad strukturplan över  
möjlig bebyggelse på Järlahöjden i 
Centrala Nacka 
KFKS 2018-604 

Projektledare 
Exploateringsenheten 

2023-03-15 

3.  Servitutsavtal 
KFKS 2022-521 

Projektchef 
exploateringsenheten 

2023-03-10 

4.  Förlikningsavtal avseende 
ersättning för döda träd och 
ansökan om bygglov för mur 
Sicklaön 12:57, 
stadsbyggnadsprojekt Norra 
Skuru 
KFKS 2005/913-251 

Stadsutvecklingsdirektör 2023-03-17 

5.  Kompletterande yttrande till DO, 
anmälan Orminge skola, 
dnr DO 2022-2207 
KFKS 2022-00696,  
(rättat drnr från KFKS 2022-00699 
till KFKS 2022-00696)  

Produktionsdirektör 
Välfärd skola 

2023-03-16 

6.  Tillägg till genomförandeavtal – 
Väg 260 Korsning K14 Älta 
centrum 
KFKS 2015-689 

Enhetschef 
Anläggningsenheten 

2023-03-21 
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7.  Riskbedömning av 
personuppgiftsincident  
NAF-2023-00143  
KFKS 2023-00327  

Enhetschef  
Juridik- och kanslistaben 

2023-03-07 

8.  Avtal om servitutsavtal avseende 
offentlig belysning 
KFKS 2018-00254 
kompletterande drnr: KFKS 2018-555 

Projektchef  
Exploateringsenheten 

2023-03-23 

9.  Upphandling av konstgräs till 
Velamsunds, Orminges och 
Stavsborgs bollplan  
- inleda upphandling 
KFKS 2023-136 

Enhetschef, 
Fastighetsenheten 

2023-03-23 

10.  Tillförordnande av stadsdirektör 
under påsk ledighet 
KFKS 2023-00318 

Stadsdirektör 2023-03-28 

11.  Anlitande av illustratör för 
konstnärliga gatuperspektiv 
KFKS 2023-00217 

Stadsutvecklingsdirektör 2023-03-28 

12.  Genomförandeavtal med Nacka 
Vatten och Avfall i 
stadsbyggnadsprojektet Järla 
stationsområde norr 
KFKS 2026-129 

Tillförordnad 
Enhetschef, 
Anläggningsenheten 

2023-03-28 

13.  Förlängning av nyttjanderättsavtal 
samt utökning av området 
Porsmossen  
KFKS 2023-00244 

Gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling.  
fastighetsenheten 2023-03-01 

14.  Uppsägning av bostadshyresavtal 
KFKS 2023-00239 
 

Gruppchef 
bostadsförvaltning,  
fastighetsenheten 2023-03-06 

15.  Grannemedgivande 
Tollare 1:490 avseende Tollare 1:3  
KFKS 2023-00240 

Markingenjör mark- och 
fastighetsutveckling,  
fastighetsenheten 2023-03-06 

16.  Upphävande och ingående av 
avtalsservitut för brygga och 
badhus KFKS 2023-00260 

Gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-03-14 

17.  Villkorsförändring arrendeavtal 
A201703-001 Kummelnäs 
vägförening. 
KFKS 2023-00246 

Gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-03-15 
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18.  Avtal om nyttjanderätt för Nacka 
kommun att använda parkyta på 
Sicklaön 37:4  
KFKS 2023-00276 

Gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-03-20 

19.  Uppsägning av arrendeavtal 
A199308-001 på del av 
fastigheten Sicklaön 40:13 i Nacka 
kommun  
KFKS 2023-00291  

Gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-03-21 

20.  Överenskommelse om 
upphävande av servitut, Bo 1:102  
KFKS 2023-00299 

Markingenjör mark- och 
fastighetsutveckling 
fastighetsenheten 2023-03-23 

21.  Överenskommelse om 
fastighetsreglering avseende 
marköverföring av del av 
Kummelnäs 1:44 till Kummelnäs 
1:674  
KFKS 2023-00301 

Markingenjör mark- och 
fastighetsutveckling 
fastighetsenheten 2023-03-23 

 
- - - - - 
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§  113 KFKS 2022 -00285 

Årsredovisning 2022 för de kommunala aktiebolagen 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.   

1. Kommunstyrelsen noterar årsredovisningarna avseende år 2022 för Nacka Stadshus 
AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka vatten och avfall AB, 
Centrala Nacka marknadsbolag AB, Boo 1:207 AB samt Nacka Skarpnäs 
Exploaterings AB. 

2. Kommunstyrelsen beslutar att överlämna årsredovisningarna avseende 2022 till 
årsstämmorna för Nacka Stadshus AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi 
Försäljning AB, Nacka vatten och avfall AB, Centrala Nacka marknadsbolag AB 
samt Boo1:207 AB med instruktion att godkänna respektive årsredovisning. Vidare 
ges instruktion att fastställa lekmannarevisorsarvode för perioden från ordinarie 
bolagsstämma 2023 till och med ordinarie bolagsstämma 2024 för Nacka Energi 
AB (inklusive Nacka Försäljning AB) med 7 525 kronor per år, för Nacka vatten 
och avfall AB med 7 525 kronor per år, för Centrala Nacka marknadsbolag AB 
med 2 000 kronor per år och för Boo 1:207 AB med 2 000 kronor per år. 

3. Kommunstyrelsen beslutar att verksamheten i Nacka Stadshus AB, Nacka Energi 
AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka vatten och avfall AB, Centrala Nacka 
marknadsbolag AB, Boo 1:207 AB och Nacka Skarpnäs Exploaterings AB uppfyller 
ändamålen som kommunfullmäktige fastställt och följer de kommunala 
befogenheterna enligt kommunallagen. 

 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

1. Kommunfullmäktige noterar årsredovisningarna avseende 2022 för Nacka Stadshus 
AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka vatten och avfall, 
Centrala Nacka marknadsbolag AB, Boo 1:207 AB och Nacka Skarpnäs 
Exploaterings AB till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun äger 100 procent av aktiebolaget Nacka Stadshus AB. Nacka Stadshus AB 
äger och förvaltar per den 31 december 2022 100 procent av aktierna i Nacka Energi AB, 
Nacka vatten och avfall AB, Centrala Nacka marknadsbolag AB, Boo 1:207 AB och Nacka 
Skarpnäs Exploaterings AB. Nacka Energi AB har i sin tur ett helägt dotterbolag, Nacka 
Energi Försäljning AB. Tillsammans bildar bolagen stadshuskoncernen med Nacka 
Stadshus AB som moderbolag. Resultat efter finansiella poster 2022 för stadshuskoncernen 
uppgår till 58,2 miljoner kronor, jämfört med 20,5 miljoner kronor för 2021.  
Kommunstyrelsen ska årligen bedöma verksamheten i kommunala aktiebolag i förhållande 
till de ändamål fullmäktige har fastställt och verksamheten i förhållande till de kommunala 
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befogenheterna. Stadsledningskontoret har gått igenom de verksamheter som bedrivits i 
kommunens helägda aktiebolag. Stadsledningskontoret bedömer att verksamheten som 
bedrivs i Nacka Stadshus AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning AB, Nacka 
vatten och avfall AB, Centrala Nacka marknadsbolag AB, Boo 1:207 AB och Nacka 
Skarpnäs Exploaterings AB uppfyller kommunfullmäktiges fastställda mål.  
 
Stadsledningskontoret bedömer också att bolagen inom stadshuskoncernen verkar inom de 
befogenheter som är fastställda i kommunallagen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars2023 § 24 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 28 februari 2023 
Bilaga 1 Nacka Stadshus AB 2022 (med signerad årsredovisning och revisionsberättelse)   
Bilaga 2 Nacka Energi AB 2022  
Bilaga 3 Nacka Energi Försäljning AB 2022  
Bilaga 4 Nacka vatten och avfall AB 2022  
Bilaga 5 Centrala Nacka marknadsbolag AB 2022  
Bilaga 6 Boo 1:207 AB 2022  
Bilaga 7 Nacka Skarpnäs Exploaterings AB 2022 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  114 KFKS 2023-00048 

Nacka kommun årsredovisning 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fastställer Nacka kommuns 
årsredovisning 2022 i enlighet med bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 13 mars 2022. 

Sammanfattning av ärendet 
Årsredovisningen är en återrapportering av ekonomi och måluppfyllelse för det gångna 
året. Årsredovisningen innehåller även en bedömning om kommunen lever upp till 
kommunallagens krav på god ekonomisk hushållning. 
 
Nacka kommun redovisar ett ekonomiskt resultat på 511,1 miljoner kronor för 2022, vilket 
är 49,0 miljoner kronor lägre än årsbudget. Från ett övergripande perspektiv är årets 
resultat till stor del en följd av lägre markförsäljningsintäkter, ökade skatteintäkter och att 
nämnderna visar på överskott jämfört med budget. Att Nacka kommun som helhet 
redovisar ett starkt resultat innebär att det finansiella målet om ett resultatöverskott på 
minst 2,0 procent av skatteintäkter och statsbidrag är uppnått. 
 
Resultatet efter balanskravsjusteringar uppgår till +477,3 miljoner kronor eller 7,5 procent 
av skatteintäkter och statsbidrag. Det finns emellertid i resultaten jämförelsestörande poster 
både på intäkt- och kostnadssidan. När jämförelsestörande poster eliminerats från 
kommunens resultat på +511,1 miljoner kronor blir det justerade resultatet +367,6 
miljoner kronor eller 5,8 procent av skatteintäkter och statsbidrag. Det är klart över uppsatt 
mål om att kommunen ska sträva efter resultatöverskott motsvarande minst 2,0 procent av 
kommunens skatteintäkter och statsbidrag. 
 
Soliditeten i kommunen har ökat och bedöms som mycket god. Investeringarna var vid 
årets slut, med undantag för stadsutvecklingsverksamheten, finansierade till 100,0 procent 
med egna medel. 
 
Under 2022 var kommunens nettoinvesteringar på 727,6 miljoner kronor. Låneskulden har 
ökat under året och uppgår till 1 550 miljoner kronor, vilket är 200 miljoner kronor högre 
än föregående år. 
 
Kommunkoncernens resultat uppgår till +539,7 miljoner kronor. Förbättringen förklaras 
av goda resultatnivåer för både kommunen och koncernen Nacka stadshus AB. 
Nacka vinner både årets KvalitetsKommun och årets tillväxtkommun och årets 
medborgarundersökning visar att åtta av tio Nackabor är nöjda med hur kommunen sköter 
sina verksamheter. Under året utsågs Nacka till Sveriges mest stabila kommun av teknik – 
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och analysföretaget WSP för andra året i rad. Standard & Poors, som bedömer kommunens 
finansiella styrka och styrning, har även i år gett kommunen det högsta ratingbetyget 
(AAA). 
 
Nacka kommun har höga mål för alla sina verksamheter och många verksamheter i Nacka 
är bland landets bästa avseende kvalitet och effektivitet. Uppföljningen av kommunens fyra 
övergripande mål visar att måluppfyllelsen är god eller mycket god inom samtliga 
övergripande mål. Målet ”Maximalt värde för skattepengarna uppnår en hög måluppfyllelse 
på 74,1 procent. Målet ”Attraktiva livsmiljöer i hela Nacka” har lägst måluppfyllelse med 
58,3 procent. 
 
Årsredovisningen ska innehålla en samlad bedömning om kommunen lever upp till god 
ekonomisk hushållning. Bedömningen utifrån ett helhetsperspektiv är att god ekonomisk 
hushållning är uppfyllt. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 25 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., daterad den 13 mars 2023 
Bilaga 1  Nacka kommuns årsredovisning 2022 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Återigen lägger vi ett riktigt framgångsrikt år för Nacka bakom oss. Vi ser hög kvalitet i 
verksamheterna, nöjdare medarbetare och framför allt att våra invånare är bland de mest 
nöjda i landet. Vi fick utmärkelsen Årets Kvalitetskommun och utsågs till Sveriges mest 
robusta kommun. Dessutom är ekonomin god med stora överskott som vi kan använda för 
kommande investeringar. Självklart finns saker som kan och behöver bli bättre, men den 
sammantagna bilden är att det mesta verkligen går åt rätt håll och att vi har mycket att vara 
stolta över i Nacka. Tack till alla som bidragit till detta fina resultat! ” 
 
I ovanstående protokollsanteckning från Moderaterna instämde Johan Krogh för 
Centerpartiet, Karin Teljstedt för Kristdemokraterna och Gunilla Grudevall-Steen 
för Liberalerna.  
 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Nacka Kommun gör återigen ett stort ekonomiskt överskott, denna gång för 2022. Det är 
självklart positivt att man kan lägga undan resurser för framtiden för att säkra långsiktig 
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finansiering av välfärden. Överskottet är dock väldigt stort i relation till intäkterna, 
samtidigt som en mängd verksamheter fått slita hårt under året. Inflationen har stuckit iväg 
under året och verksamheter som i hög utsträckning köper in mat och är elintensiva har 
drabbats särskilt hårt. Till detta har många verksamheter svårt att hitta rätt personal, vilket 
ökar pressen på våra anställda. 
Nacka har under många års tid inte kompenserat fullt ut för pris- och löneökningar i våra 
verksamheter, och det börjar märkas på utfallen på många ställen. Den moderatledda 
alliansens besatthet av skattesänkningar börjar nu gå ut över invånarnas välfärdsbehov, 
vilket är väldigt olyckligt. Nacka behöver satsa mer på de som arbetar i och tar del av 
välfärden. 
Det är bra att våra nämnder håller i pengarna så att vi kan ha en stark välfärd i framtiden, 
men det är viktigt att hitta en bra balans. Att de når de uppsatta budgetarna tyder på 
ekonomisk disciplin och är givetvis positivt. Men att man i många nämnder gör stora 
överskott trots mer budgeterade resurser tyder på att alla tillgängliga medel inte kommer 
våra invånare till del. Att man mot denna bakgrund visar upp en låg måluppfyllelse tyder på 
att kommunens resurser används ineffektivt och läggs på hög snarare än att komma 
invånarna till del genom starkare välfärd.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nacka Kommun uppvisar ett starkt resultat med ett stort ekonomiskt överskott. Det är 
bra att kommunen har ordning på finanserna, samtidigt är det viktigt att väga det 
ekonomiska överskottet man gör mot de mål man inte når upp till. I vissa fall hade mer 
pengar och resurser inte hjälpt för att nå mål som vi satt upp men i vissa fall så skulle en 
klokare användning av det överskott kommunen nu uppvisar kunnat leda till en högre 
måluppfyllnad. Detta är en viktig fråga att analysera noggrant nu när vi utvärderar året. Den 
inflation som vi sett under året har påverkat flera verksamheter negativt. Man har på 
skolor, förskolor och äldreboenden tvingats prioritera bort viktiga saker för att exempelvis 
täcka de skenande matpriserna. Nacka harr under många år inte räknat upp checkbeloppen 
förr att fullt ut kompensera för pris- och löneökningar vilket gjort att många verksamheter 
idag är väldigt ansträngda förr att få ekonomin att gå ihop. Något vi lyft under de senaste 
åren är hur kommunen inte redovisar finansiell leasing på det sätt som vi anser att det bör 
göras. Vi föreslår att kommunen ser över sina rutiner och anpassar redovisningen efter 
RKR:s rekommendationer.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet ser det som oroande att kommunen återigen gör ett stort ekonomiskt 
överskott. 2022 år ett år som präglats av utmaning för hushållen då kostnader ökat och 
rapporter inkommer om ökade ekonomiska svårigheter för framför allt de som redan hade 
minst marginaler även innan inflationen. Det är viktigt att kommunen har en god ekonomi, 
men detta ska inte ske på bekostnad av invånarnas välfärdsbehov. Under flera år har 
kommunen dessutom inte kompenserat fullt ut för pris- och löneökningar med hänvisning 
till att verksamheterna effektiviserar och därför kan dra ned på kostnader. Vänsterpartiet 
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har i den egna budgeten kompenserat för pris- och löneökningar och har dessutom i fler 
nämnder satsat ytterligare medel. Alla verksamheter ska ha möjlighet att utföra sitt uppdrag 
utifrån medborgare behov och nämnders yttersta uppdrag att uppfylla detta.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet: 
”Årsredovisningen är en redovisning av hur det gångna året har gått och utfallet enligt 
Alliansens budget. Vår budget såg annorlunda ut med andra satsningar för ett ekologiskt, 
ekonomiskt och socialt hållbart Nacka. Det är ett starkt ekonomiskt resultat som ger 
möjligheter att satsa mer på att hela Nacka ska bli bra. Satsa på barnen, skolan, grön 
omställning men också på ett hållbart samhälle överlag, som förebygger och motverkar 
utanförskap.” 
 
- - - - - 
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§  115 KFKS 2016-129 

Genomförandebeslut för detaljplan Järla stationsområde 
norr, del av stadsbyggnadsprojektet Järla 
stationsområde, del av fastigheterna Sicklaön 361:1 m.fl., 
västra Sicklaön 
Utbyggnadspromemoria, exploateringsavtal och markgenomförandeavtal 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande. 

1. Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemorian för detaljplan för Järla 
stationsområde norr, del av stadsbyggnadsprojektet Järla stationsområde, 99924400 
enligt bilaga 1 till detta ärende och ger exploateringsenheten i uppdrag att fortsätta 
genomförandet. Beslutet är villkorat av punkt 4 nedan. 

2. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att ingå föreslaget 
exploateringsavtal med Bostadsrättsföreningen Klövern T51, org.nr. 769631-9586, 
för fastigheten Sicklaön 361:1 inom detaljplanen för Järla stationsområde norr, 
enligt bilaga 2 till detta ärende. 

3. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att ingå föreslaget 
markgenomförandeavtal med Saltsjö-Järla Fastighets AB, org.nr. 556903-4647, för 
del av fastigheten Sicklaön 40:11 inom detaljplanen för Järla stationsområde norr, 
enligt bilaga 3 till detta ärende. 

4. Kommunstyrelsen godkänner att kvarvarande medel om cirka 80 miljoner kronor i 
investeringsinkomster och cirka 70 miljoner kronor i investeringsutgifter inom 
tidigare tilldelad budget för stadsbyggnadsprojekt Järla stationsområde 99924400 tas 
i anspråk för genomförande av detaljplan för Järla stationsområde norr. 

5. Den förlorade naturmarken inom stadsbyggnadsprojektet ska kompenseras för. 
Tjänstepersonerna får i uppdrag att ta fram förslag på kompensationsåtgärder som 
ska genomföras, med utgångspunkt i närområdet. Kompensationen kan ses och 
finansieras som en övergripande sekundäråtgärd.  

Sammanfattning av ärendet 
Detaljplanen för Järla stationsområde norr ingår i stadsbyggnadsprojektet Järla 
stationsområde och bidrar till utvecklingen av Nacka stad – det nya, täta och blandade 
området som skapas på västra Sicklaön i enlighet med antaget detaljplaneprogram för 
Centrala Nacka. Vidare ingår projektet i det avtal om utbyggnad av tunnelbana till Nacka 
som Nacka kommun ingått i och med 2013 års Stockholmsförhandling. Projektet bidrar till 
att Nacka uppfyller sin del av avtalet för tunnelbanan att låta bygga 13 500 bostäder på 
västra Sicklaön.  
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Detaljplanen för Järla stationsområde norr möjliggör cirka 390 nya bostäder jämnt 
fördelade mellan det västra och det östra kvarteret med lokaler i bottenvåningarna. Syftet 
med utbyggnaden inom Järla stationsområde norr är att skapa förutsättningar för goda 
boendeförhållanden och stadsliv genom en tät stadsmiljö med attraktiva allmänna platser 
och bostadsbebyggelse samt verksamhetslokaler av hög arkitektonisk kvalitet kring 
kollektivtrafiknoden station Järla, bestående av busstrafik, Saltsjöbanan och snart nya 
tunnelbanan. Detaljplaneförslaget för Järla stationsområde norr tillstyrktes av miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden i oktober 2022.  
 
Genomförandebeslutet omfattar en utbyggnadspromemoria som beskriver planerad 
utbyggnad samt ett exploateringsavtal och ett markgenomförandeavtal som reglerar 
huvudsakliga ansvars- och kostnadsprinciper med exploatören Klövern AB. Parallellt med 
genomförandebeslutet har förslag till beslut om antagande av detaljplan tagits fram och 
anmälts till samma nämnd. Gällande budget bedöms möjliggöra arbete fram till att 
detaljplanen vinner laga kraft och för att inleda utbyggnaden av allmänna anläggningar till 
2025. Ytterligare budget planeras sökas hösten 2025 för fortsatt genomförande.  
 
Planerad utbyggnad, som är både geografiskt och tekniskt komplex, måste samordnas med 
olika aktörer i såväl tid som rum. Den totala investeringsvolymen för lokala allmänna 
anläggningar beräknas uppgå till cirka 120 miljoner kronor. Givet uppskattad 
investeringsvolym för allmänna anläggningar bedömer kommunen att den årliga 
driftskostnaden preliminärt uppgår till 141 000 kronor och kapitalkostnaden cirka 3,4 
miljoner kronor. Genom uttag av exploateringsersättning, intäkter från vidarefakturering till 
ledningsägare och intäkter från planerad markförsäljning förväntar sig kommunen ett 
positivt netto om cirka 54,3 miljoner kronor vid genomförandet av detaljplanen. 
Kommunen får även medfinansieringsersättning för utbyggnaden av tunnelbanan. 
 
Den 14 mars 2023 togs ärendet upp för av beredning av kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskott. Bilaga 14 tillhörande markgenomförandeavtalet i bilaga 3 till 
tjänsteskrivelsen har justerats efter stadsutvecklingsutskottets beredning. Justeringen ändrar 
inte innehållet i bilagan och avser mindre språkliga justeringar och förtydliganden. 
Exploatören Klövern AB har i väntan på kommunens beslut undertecknat samtliga avtal 
med tillhörande bilagor. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten mfl enheter, daterad den 16 februari 2023, 
reviderad den 20 mars 2023 
Bilaga 1  Utbyggnads-PM  
Bilaga 2 Exploateringsavtal inklusive bilagor 
Bilaga 3 Markgenomförandeavtal inklusive bilagor (med reviderad bilaga 14) 
Bilaga 4 Ärendeöversikt 
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Bilaga 5 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 
2023 § 23 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till det utsända 
förslaget från exploateringsenheten. 
 
Henrik Unosson (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), avslag på det utsända förslaget från exploateringsenheten. 
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall till det utsända förslaget från exploateringsenheten 
med följande tillägg:  
”5. Den förlorade naturmarken inom stadsbyggnadsprojektet ska kompenseras för. 
Tjänstepersonerna får i uppdrag att ta fram förslag på kompensationsåtgärder som ska 
genomföras, med utgångspunkt i närområdet. Kompensationen kan ses och finansieras 
som en övergripande sekundäråtgärd.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns följande förslag till beslut – förslaget från 
exploateringsenheten och avslagsyrkandet från Henrik Unosson samt tilläggsyrkandet från 
Desha Svenneborg.  
 
Ordförande ställde först förslaget från exploateringsenheten mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget från exploateringsenheten.  
 
Därefter ställde ordföranden tilläggsyrkandet mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat att bifalla tilläggsyrkandet.  

Reservationer 
Henrik Unosson reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna och ingav 
följande. 
”Även i denna version av detaljplanen saknas en tillgänglighetsanpassad och trafiksäker 
lösning för gångtrafikanter mellan t-banestationen och Järla Sjöstad/Ekudden samt för 
omstigning till Saltsjöbanan. Rörelsehindrade måste – om inga åtgärder görs söder om 
Värmdövägen ‐ ta en rejäl omväg via Järla gårdsväg och Järlabron över Värmdövägen. 
Denna omväg har dessutom stora höjdskillnader plus en mycket smal gångbana på 
Järlabron. Till Saltsjöbanan är det omöjligt att ta sig för rörelsehindrade, utan en 
ombyggnad av Saltsjö Järla station. Dessa tillgänglighetsfrågor ligger visserligen till största 
delen utanför det aktuella planområdet, men de är så viktiga att de inte borde ha hanterats 
separat. Det borde ha skett en samordning med detaljplanen söder om den nu aktuella, dvs 
’Järla stationsområde Mitt’. Vi kan nu konstatera att det var mycket olämpligt att 
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kommunen vilandeförklarade planarbetet för detta område. Detta arbete borde ha fortsatt 
dels för koordineringen av tillgänglighetsfrågorna, dels för att nödvändiga arbeten vid 
Saltsjö Järla station skulle kunna genomföras under åren 2023–2026, då Saltsjöbanan ändå 
planeras vara avstängd i stor utsträckning. Det är inte acceptabelt med ytterligare 
avstängningar när Saltsjöbanan har ’nyöppnats’ i sin helhet. Med denna bristande 
samordning med arbetena avseende intilliggande detaljplaner borde det åtminstone ha 
skapats ordentlig flexibilitet i den nu aktuella planen, för att möjliggöra någorlunda 
acceptabla lösningar för tillgänglighet. Man borde t.ex. ha utformat platsen närmast 
Värmdövägens övergångsställe så att det blir möjligt att ha även en tunnel där som 
fortsätter under Saltsjöbanan mot Järla Sjöstad. Vi socialdemokrater har påpekat detta vid 
tidigare möten, men önskemålen har inte beaktats. Nu finns risken att det inte ens blir en 
halvbra lösning på tillgänglighetsproblemet. Vi ställer oss faktiskt frågan om det är lämpligt 
att redan nu överlämna ärendet till kommunfullmäktige. Kommunen borde därför 
omgående återuppta arbetet med detaljplanen för ’Järla stationsområde Mitt’ för att 
åstadkomma en bra lösning för tillgängligheten till/från tbanan och Saltsjöbanans station 
Saltsjö Järla. Vi reagerar också med oro på det faktum att det blir mycket begränsad mark 
för barn och ungdom i form lekplatser och andra friytor där barn kan vistas och utvecklas. 
Totalt finns i planområdet endast ca 1700 kvm gårdsyta fördelad mellan de planerade 
bostadshusen. Detta motsvarar inte mer än fem à sex villatomter om 300 kvm, för alla 
boende i planerade 275 - 390 lägenheter. Det närmaste grönområdet är kyrkogården till 
vilket området gränsar. I handlingarna hänvisas till kommunal lekplats/friyta på Birkaberget 
som finns ca 650 meter bort, för alla barn oavsett ålder. Vi misstänker att de barn som 
kommer att bo inom planområdet sällan får tillfälle att vistas på denna hänvisade lekplats, 
framförallt om barnens vårdnadshavare är ensamstående eller att båda arbetar. Vår andra 
farhåga gäller förskola. I detaljplanen saknas i stort sett möjligheten att inrymma en 
förskola inom detaljplanen. En förskola avsedd för de boende inom planområdet behöver 
enligt Boverkets rekommendation 3 200 kvm friyta till 80 barn. För att de boendes 
livspussel ska fungera måste därför kommunen säkerställa att det finns geografiskt lämpligt 
placerade förskolor i angränsande områden, där vårdnadshavare smidigt kan lämna och 
hämta på väg till och ifrån sitt arbete. Vi är således tveksamma till om Lagen om barnens 
rätt kommer att uppfyllas då området exploateras med så tät bebyggelse att utemiljön 
knappast kan ge tillräcklig stimulans och utvecklingsmöjligheter för de som skall bo där.” 
 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet för Nackalistan, och ingav följande.  
”Nackalistan yrkar avslag och reserverar sig mot förslag till beslut angående detaljplanen för 
denna del av Järla stationsområde. Anpassningen till omkringliggande befintligt 
bostadsområde har under en process förbättrats vad gäller husens utformning men har en 
del fortsatta problem. Ett av dessa är höghuset i öster som avviker höjdmässigt mot 
omgivningarna. Att byggföretaget vill maximera sitt byggande är inte ett gångbart 
argument. Ett annat problem är att det nya området inte har stipulerade 300 m till ett 
grönområde. Detaljplanen saknar även en bra tillgänglighetsanpassad och trafiksäker 
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lösning för gång och cykeltrafikanter mellan Järla station och Järla sjö/Ekudden, till och 
från den gemensamma lekparken i Järla sjö samt för omstigning till Saltsjöbanan. Järlabron 
har en mycket smal gångbana och saknar helt cykelbana. Den gångtunnel som idag går 
under Saltsjöbanan är i mycket dåligt skick, otrygg, blir vattenfylld vid regn och är ej 
tillgänglighetsanpassad varför den inte kan passeras med barnvagn, rullstol eller cykel. Det 
är inte lämpligt att leda en stor mängd gångtrafikanter till denna gångtunnel, vilket denna 
detaljplan gör genom det breda övergångsstället. Detta har Nackalistan upprepade gånger 
påpekat. Lösningen för gång- och cykeltrafik ligger delvis utanför planområdet men är så 
viktigt för området att det borde ha hanterats i ett sammanhang före enskilda detaljplaners 
antagande. Anpassningen till Birkaområdets karaktär i den tänkta utformningen är nu 
aningen bättre de övriga husen borde också kortas en våning och det är Nackalistans 
rekommendation. Vidare så behöver mark frigöras, om inte närbelägen mark kan tas i 
anspråk på denna sida av Värmdövägen, genom att låta en huslänga etc utgå ur planen för 
att skapa en mindre gårdspark för barn och vuxna. Detta försenar projektet, men att ändra 
projektet i denna riktning behöver inte innebära att man börjar helt om utan tillgodogör sig 
alla delar som man kan i det nedlagda arbetet. Det är tyvärr sant att tunnelbanebygget kan 
försenas ett antal månader pga våra förändringsförslag men denna kritik har framförts 
tidigare utan resultat och därmed har man gjort valet att inte lyssna och riskera en 
försening. Birkaområdets speciella karaktär behöver adresseras bättre än vad som görs i 
denna plan med den arkitektur och historiska arv som området kännetecknas av.” 
 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande. 
”Vänsterpartiet har inget emot att det byggs bostäder i det aktuella området. Den nu lagda 
detaljplanen har dock ett antal brister som gör att den inte är acceptabel. Tillgängligheten 
till tunnelbanan är dålig. Det gäller både för den som ska byta till eller från Saltsjöbanan 
som för den som ska till eller från området Järla sjö. Detta omfattas inte av denna 
detaljplan men utan att ha den omgivningen planerad vet vi inte om lösningarna inom den 
här detaljplanen är acceptabla. Motsvarande gäller förutsättningar för lekytor för barn. I 
planen hänvisas till lekplatsen i Järla sjö men det är orimligt långt dit och något annat 
alternativ ges inte. Inom planen är grönytor och lekytor synnerligen begränsade. Utan 
vetskap om detta kan lösas på något annat sätt än inom planen i näraliggande kommande 
planområden kan inte planen anses uppfylla ens lågt ställda krav för barn. Ett alternativ är 
där självklart omarbetning av planen för att uppnå goda miljöer för barn. Av 
kulturhistoriska skäl vill vi att huskropparna i planens västra del som ligger mot Kyrkstigen 
och mot begravningsplatsen reduceras i höjd. I den aktuella planen har höjderna sänkts 
från det ursprungliga förslaget men vi menar att sänkning med ytterligare en våning borde 
göras 
Det finns i markgenomförandeavtalet och exploateringsavtalet en överenskommelse om 
miljöåtgärder i projektet bilaga 10 och 12. Det innehåller flera viktiga punkter men saknar 
det viktiga med energieffektivisering och sunt byggande, att byggnaderna konstrueras med 
material som ger låga koldioxidutsläpp och är energieffektiva i sin uppvärmning. Helst 
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passivhus med integrerade solpaneler för elproduktion och skuggning av solutsatta 
fasader.” 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Det är märkligt att S, NL och V säger nej till denna plan, utifrån faktorer som ligger 
utanför planområdet. Vi tycker nog alla att tillgängligheten till Saltsjö-Järla station på 
Saltsjöbanan och passagen över (eller under) Värmdövägen behöver förbättras. Detta är 
dock frågor som ska lösas i planarbeten för Järla Mitt och eventuellt även Järla Syd och i 
dialog med Region Stockholm som driver Saltsjöbanan. Att S nu säger nej till planen, men 
inte lyfte detta inför granskningen i höstas, är inte seriöst eller ansvarstagande. 
Vi ser att omdaningen av Värmdövägen till en levande stadsboulevard och utbyggnaden av 
tunnelbanan samt höga miljö- och klimatambitioner kommer att göra detta planområde till 
en attraktiv och viktig del av det nya Nacka. Närheten till kollektivtrafik och flera områden 
för rekreation är positiv för både barn och vuxna.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Denna detaljplan möjliggör för olika kvarter med flera bostäder i extremt tunnelbanenära 
läge samtidigt som verksamhetslokaler, däribland föreningslokal/lokal för distansarbete, 
kan skapas. Det möjliggörs för olika gestaltning med anpassning till omkringliggande 
kulturhistoriskt värdefulla miljöer i både Birka och Järla sjö, torg och levande gaturum tack 
vare lågt parkeringstal med flera mobilitetsåtgärder. Förslaget har också arbetats om till 
förmån för lägre volymer och strukturer, i linje med det medskick Miljöpartiet hade 2020. 
Det är här delvis hårdgjord yta som bebyggs och projektet har tydliga gröna ambitioner. De 
värdefulla ekarna skyddas samtidigt som nya ska planteras längs Värmdövägen. Samtidigt är 
det en stor grönyta som exploateras och vi har under hela processen saknat resonemang 
kring hur denna kompenseras för, med utgångspunkt i närområdet. Att kompensera för 
den förlorade naturmarken är därför en förutsättning för oss och vi ser fram emot en 
redogörelse för detta. Att  kompensation kan ses och finansieras som en övergripande 
sekundäråtgärd är för oss ett uttryck för att miljö- och klimatåtgärder, särskilt kopplat till 
gröna samband samt i förekommande fall kompensation för förlorade naturvärden, gagnar 
hela områden bortom enskilda detaljplaner och därmed kan samfinaniseras via andra 
projekt. 
Då möjligheterna till traditionella lekplatser i detaljplanen är små vill vi också skicka med 
betydelsen av lekfulla utemiljöer. Det kan vara gårdar och torg som utformas med rörelse 
och lekfullhet i åtanke, med buskar som tål att springas runt och mellan, stenar som kan 
hoppas till och från, en liten sandlåda, en koja... gårdar och miljöer som stimulerar lek och 
fantasi, för barn och vuxna. Det kan också vara i form av en lekfull gestaltning i 
stadsrummet. Vi ser också att en utveckling av den kommunala lekplatsen Sickla by som 
ligger i Birka kan vara en tillgång för området. Vi skulle också gärna ge mer utrymme till 
den gestaltade livsmiljön och utveckling av konst och kultur i det offentliga rummet. 
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Tillgängligheten är en utmaning i denna plan men den är delvis en fråga för andra 
detaljplaner vad gäller kopplingen till Järla bro samt station. Vi noterar att det är beklagligt 
att kommunen inte köpte området på norra sidan om spåren när chansen fanns för några år 
sedan, något som hade kunnat möjliggöra en bättre planering av området. Tyvärr är 
Saltsjöbanan fortsatt en barriär och vi hade gärna sett nedsänkta spår med 
passeringsmöjlighet som en möjlighet för bättre kopplingar till Järla sjö. Vi förutsätter att 
30 km/h blir norm genom centrala Nacka för en lugnare och tystare stadsmiljö, både för 
tåg- och biltrafik, och att det med tanke på de ökade trafikflöden som skulle kunna uppstå i 
detta område, inte blir någon koppling till trafikplats Kvarnholmen för biltrafik.” 
 
- - - - - 
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§  116 KFKS 2016-000888,  

KFKS 2020-00048 

Detaljplan för Järla stationsområde norr, inom 
fastigheten Sicklaön 361:1, del av Sicklaön 40:11, 
Sicklaön 40:25, del av Sicklaön 133:1 samt del av 
Sicklaön 132:16, på västra Sicklaön, Nacka kommun 
Antagande 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige beslutar att anta detaljplan för Järla stationsområde norr, Sicklaön 
361:1, del av Sicklaön 40:11, Sicklaön 40:25, del av Sicklaön 133:1 samt del av Sicklaön 
132:16 på Sicklaön. 

Sammanfattning av ärendet 
Ett förslag till detaljplan för Järla stationsområde norr har tillstyrkts av miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden och kommunstyrelsen ska nu ta ställning till om 
kommunfullmäktige ska föreslås anta detaljplanen. 
 
Planområdet omfattar ca 16 000 m² och är beläget i sydvästra delen av Centrala Nacka. 
Detaljplanen bidrar till att Nacka uppfyller sin del av avtalet för tunnelbanan, dvs att låta 
bygga 13 500 bostäder på västra Sicklaön. Planen syftar till att skapa en tät stadsmiljö med 
attraktiva allmänna platser och bostadsbebyggelse av hög arkitektonisk kvalitet, kring 
kollektivtrafiknoden Järla Station - som även möjliggör en tunnelbaneentré. Detaljplanen 
möjliggör mellan 275 och 390 nya bostäder, jämnt fördelade på de två kvarteren, med 
utrymme för verksamhetslokaler om knappt 1100 kvadratmeter. Den totala 
investeringsvolymen för allmänna anläggningar beräknas uppgå till omkring 120 miljoner 
kronor, vilket medför en årlig driftskostnad om preliminärt 141 000 kronor. Planförslaget 
bedöms vara förenligt med översiktsplan för Nacka kommun och detaljplaneprogrammet 
för Centrala Nacka. En rimlig avvägning har gjorts mellan bostadsbebyggelse samt natur- 
och kulturvärden.  
Planförslaget utnyttjar marken effektivt och många bostäder och verksamheter kan 
inrymmas. Sammantaget bedöms att en rimlig avvägning gjorts mellan enskilda och 
allmänna intressen samt mellan motstående allmänna intressen. Planförslaget bedöms 
därmed kunna antas. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 24 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 19 januari 2023 
Bilaga 1 Plankarta 
Bilaga 2 Planbeskrivning 
Bilaga 3 Fastighetskonsekvensbeskrivning 
Bilaga 4 Samrådsredogörelse 
Bilaga 5 Granskningsutlåtande 2 
Bilaga 6 Gestaltningsprogram kvartersmark 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag.  
 
Henrik Unosson (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), avslag på stadsutvecklingsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – stadsutvecklingsutskottets 
förslag och avslagsyrkandet från Henrik Unosson. 
 
Ordförande ställde stadsutvecklingsutskottets förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla stadsutvecklingsutskottets förslag.  

Reservationer 
Henrik Unosson reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna och ingav 
följande. 
”Även i denna version av detaljplanen saknas en tillgänglighetsanpassad och trafiksäker 
lösning för gångtrafikanter mellan t-banestationen och Järla Sjöstad/Ekudden samt för 
omstigning till Saltsjöbanan. Rörelsehindrade måste – om inga åtgärder görs söder om 
Värmdövägen ‐ ta en rejäl omväg via Järla gårdsväg och Järlabron över Värmdövägen. 
Denna omväg har dessutom stora höjdskillnader plus en mycket smal gångbana på 
Järlabron. Till Saltsjöbanan är det omöjligt att ta sig för rörelsehindrade, utan en 
ombyggnad av Saltsjö Järla station. Dessa tillgänglighetsfrågor ligger visserligen till största 
delen utanför det aktuella planområdet, men de är så viktiga att de inte borde ha hanterats 
separat. Det borde ha skett en samordning med detaljplanen söder om den nu aktuella, dvs 
’Järla stationsområde Mitt’. Vi kan nu konstatera att det var mycket olämpligt att 
kommunen vilandeförklarade planarbetet för detta område. Detta arbete borde ha fortsatt 
dels för koordineringen av tillgänglighetsfrågorna, dels för att nödvändiga arbeten vid 
Saltsjö Järla station skulle kunna genomföras under åren 2023–2026, då Saltsjöbanan ändå 
planeras vara avstängd i stor utsträckning. Det är inte acceptabelt med ytterligare 
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avstängningar när Saltsjöbanan har ’nyöppnats’ i sin helhet. Med denna bristande 
samordning med arbetena avseende intilliggande detaljplaner borde det åtminstone ha 
skapats ordentlig flexibilitet i den nu aktuella planen, för att möjliggöra någorlunda 
acceptabla lösningar för tillgänglighet. Man borde t.ex. ha utformat platsen närmast 
Värmdövägens övergångsställe så att det blir möjligt att ha även en tunnel där som 
fortsätter under Saltsjöbanan mot Järla Sjöstad. Vi socialdemokrater har påpekat detta vid 
tidigare möten, men önskemålen har inte beaktats. Nu finns risken att det inte ens blir en 
halvbra lösning på tillgänglighetsproblemet. Vi ställer oss faktiskt frågan om det är lämpligt 
att redan nu överlämna ärendet till kommunfullmäktige. Kommunen borde därför 
omgående återuppta arbetet med detaljplanen för ’Järla stationsområde Mitt’ för att 
åstadkomma en bra lösning för tillgängligheten till/från tbanan och Saltsjöbanans station 
Saltsjö Järla. Vi reagerar också med oro på det faktum att det blir mycket begränsad mark 
för barn och ungdom i form lekplatser och andra friytor där barn kan vistas och utvecklas. 
Totalt finns i planområdet endast ca 1700 kvm gårdsyta fördelad mellan de planerade 
bostadshusen. Detta motsvarar inte mer än fem à sex villatomter om 300 kvm, för alla 
boende i planerade 275 - 390 lägenheter. Det närmaste grönområdet är kyrkogården till 
vilket området gränsar. I handlingarna hänvisas till kommunal lekplats/friyta på Birkaberget 
som finns ca 650 meter bort, för alla barn oavsett ålder. Vi misstänker att de barn som 
kommer att bo inom planområdet sällan får tillfälle att vistas på denna hänvisade lekplats, 
framförallt om barnens vårdnadshavare är ensamstående eller att båda arbetar. Vår andra 
farhåga gäller förskola. I detaljplanen saknas i stort sett möjligheten att inrymma en 
förskola inom detaljplanen. En förskola avsedd för de boende inom planområdet behöver 
enligt Boverkets rekommendation 3 200 kvm friyta till 80 barn. För att de boendes 
livspussel ska fungera måste därför kommunen säkerställa att det finns geografiskt lämpligt 
placerade förskolor i angränsande områden, där vårdnadshavare smidigt kan lämna och 
hämta på väg till och ifrån sitt arbete. Vi är således tveksamma till om Lagen om barnens 
rätt kommer att uppfyllas då området exploateras med så tät bebyggelse att utemiljön 
knappast kan ge tillräcklig stimulans och utvecklingsmöjligheter för de som skall bo där.” 
 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet för Nackalistan, och ingav följande.  
”Nackalistan yrkar avslag och reserverar sig mot förslag till beslut angående detaljplanen för 
denna del av Järla stationsområde. Anpassningen till omkringliggande befintligt 
bostadsområde har under en process förbättrats vad gäller husens utformning men har en 
del fortsatta problem. Ett av dessa är höghuset i öster som avviker höjdmässigt mot 
omgivningarna. Att byggföretaget vill maximera sitt byggande är inte ett gångbart 
argument. Ett annat problem är att det nya området inte har stipulerade 300 m till ett 
grönområde. Detaljplanen saknar även en bra tillgänglighetsanpassad och trafiksäker 
lösning för gång och cykeltrafikanter mellan Järla station och Järla sjö/Ekudden, till och 
från den gemensamma lekparken i Järla sjö samt för omstigning till Saltsjöbanan. Järlabron 
har en mycket smal gångbana och saknar helt cykelbana. Den gångtunnel som idag går 
under Saltsjöbanan är i mycket dåligt skick, otrygg, blir vattenfylld vid regn och är ej 
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tillgänglighetsanpassad varför den inte kan passeras med barnvagn, rullstol eller cykel. Det 
är inte lämpligt att leda en stor mängd gångtrafikanter till denna gångtunnel, vilket denna 
detaljplan gör genom det breda övergångsstället. Detta har Nackalistan upprepade gånger 
påpekat. Lösningen för gång- och cykeltrafik ligger delvis utanför planområdet men är så 
viktigt för området att det borde ha hanterats i ett sammanhang före enskilda detaljplaners 
antagande. Anpassningen till Birkaområdets karaktär i den tänkta utformningen är nu 
aningen bättre de övriga husen borde också kortas en våning och det är Nackalistans 
rekommendation. Vidare så behöver mark frigöras, om inte närbelägen mark kan tas i 
anspråk på denna sida av Värmdövägen, genom att låta en huslänga etc utgå ur planen för 
att skapa en mindre gårdspark för barn och vuxna. Detta försenar projektet, men att ändra 
projektet i denna riktning behöver inte innebära att man börjar helt om utan tillgodogör sig 
alla delar som man kan i det nedlagda arbetet. Det är tyvärr sant att tunnelbanebygget kan 
försenas ett antal månader pga våra förändringsförslag men denna kritik har framförts 
tidigare utan resultat och därmed har man gjort valet att inte lyssna och riskera en 
försening. Birkaområdets speciella karaktär behöver adresseras bättre än vad som görs i 
denna plan med den arkitektur och historiska arv som området kännetecknas av.” 
 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande. 
”Vänsterpartiet har inget emot att det byggs bostäder i det aktuella området. Den nu lagda 
detaljplanen har dock ett antal brister som gör att den inte är acceptabel. Tillgängligheten 
till tunnelbanan är dålig. Det gäller både för den som ska byta till eller från Saltsjöbanan 
som för den som ska till eller från området Järla sjö. Detta omfattas inte av denna 
detaljplan men utan att ha den omgivningen planerad vet vi inte om lösningarna inom den 
här detaljplanen är acceptabla. Motsvarande gäller förutsättningar för lekytor för barn. I 
planen hänvisas till lekplatsen i Järla sjö men det är orimligt långt dit och något annat 
alternativ ges inte. Inom planen är grönytor och lekytor synnerligen begränsade. Utan 
vetskap om detta kan lösas på något annat sätt än inom planen i näraliggande kommande 
planområden kan inte planen anses uppfylla ens lågt ställda krav för barn. Ett alternativ är 
där självklart omarbetning av planen för att uppnå goda miljöer för barn. Av 
kulturhistoriska skäl vill vi att huskropparna i planens västra del som ligger mot Kyrkstigen 
och mot begravningsplatsen reduceras i höjd. I den aktuella planen har höjderna sänkts 
från det ursprungliga förslaget men vi menar att sänkning med ytterligare en våning borde 
göras 
Det finns i markgenomförandeavtalet och exploateringsavtalet en överenskommelse om 
miljöåtgärder i projektet bilaga 10 och 12. Det innehåller flera viktiga punkter men saknar 
det viktiga med energieffektivisering och sunt byggande, att byggnaderna konstrueras med 
material som ger låga koldioxidutsläpp och är energieffektiva i sin uppvärmning. Helst 
passivhus med integrerade solpaneler för elproduktion och skuggning av solutsatta 
fasader.” 
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Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Det är märkligt att S, NL och V säger nej till denna plan, utifrån faktorer som ligger 
utanför planområdet. Vi tycker nog alla att tillgängligheten till Saltsjö-Järla station på 
Saltsjöbanan och passagen över (eller under) Värmdövägen behöver förbättras. Detta är 
dock frågor som ska lösas i planarbeten för Järla Mitt och eventuellt även Järla Syd och i 
dialog med Region Stockholm som driver Saltsjöbanan. Att S nu säger nej till planen, men 
inte lyfte detta inför granskningen i höstas, är inte seriöst eller ansvarstagande. 
Vi ser att omdaningen av Värmdövägen till en levande stadsboulevard och utbyggnaden av 
tunnelbanan samt höga miljö- och klimatambitioner kommer att göra detta planområde till 
en attraktiv och viktig del av det nya Nacka. Närheten till kollektivtrafik och flera områden 
för rekreation är positiv för både barn och vuxna.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Denna detaljplan möjliggör för olika kvarter med flera bostäder i extremt tunnelbanenära 
läge samtidigt som verksamhetslokaler, däribland föreningslokal/lokal för distansarbete, 
kan skapas. Det möjliggörs för olika gestaltning med anpassning till omkringliggande 
kulturhistoriskt värdefulla miljöer i både Birka och Järla sjö, torg och levande gaturum tack 
vare lågt parkeringstal med flera mobilitetsåtgärder. Förslaget har också arbetats om till 
förmån för lägre volymer och strukturer, i linje med det medskick Miljöpartiet hade 2020. 
Det är här delvis hårdgjord yta som bebyggs och projektet har tydliga gröna ambitioner. De 
värdefulla ekarna skyddas samtidigt som nya ska planteras längs Värmdövägen. Samtidigt är 
det en stor grönyta som exploateras och vi har under hela processen saknat resonemang 
kring hur denna kompenseras för, med utgångspunkt i närområdet. Att kompensera för 
den förlorade naturmarken är därför en förutsättning för oss och vi ser fram emot en 
redogörelse för detta. Att  kompensation kan ses och finansieras som en övergripande 
sekundäråtgärd är för oss ett uttryck för att miljö- och klimatåtgärder, särskilt kopplat till 
gröna samband samt i förekommande fall kompensation för förlorade naturvärden, gagnar 
hela områden bortom enskilda detaljplaner och därmed kan samfinaniseras via andra 
projekt. 
Då möjligheterna till traditionella lekplatser i detaljplanen är små vill vi också skicka med 
betydelsen av lekfulla utemiljöer. Det kan vara gårdar och torg som utformas med rörelse 
och lekfullhet i åtanke, med buskar som tål att springas runt och mellan, stenar som kan 
hoppas till och från, en liten sandlåda, en koja... gårdar och miljöer som stimulerar lek och 
fantasi, för barn och vuxna. Det kan också vara i form av en lekfull gestaltning i 
stadsrummet. Vi ser också att en utveckling av den kommunala lekplatsen Sickla by som 
ligger i Birka kan vara en tillgång för området. Vi skulle också gärna ge mer utrymme till 
den gestaltade livsmiljön och utveckling av konst och kultur i det offentliga rummet. 
Tillgängligheten är en utmaning i denna plan men den är delvis en fråga för andra 
detaljplaner vad gäller kopplingen till Järla bro samt station. Vi noterar att det är beklagligt 
att kommunen inte köpte området på norra sidan om spåren när chansen fanns för några år 
sedan, något som hade kunnat möjliggöra en bättre planering av området. Tyvärr är 
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Saltsjöbanan fortsatt en barriär och vi hade gärna sett nedsänkta spår med 
passeringsmöjlighet som en möjlighet för bättre kopplingar till Järla sjö. Vi förutsätter att 
30 km/h blir norm genom centrala Nacka för en lugnare och tystare stadsmiljö, både för 
tåg- och biltrafik, och att det med tanke på de ökade trafikflöden som skulle kunna uppstå i 
detta område, inte blir någon koppling till trafikplats Kvarnholmen för biltrafik.” 
 
- - - - - 
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§  117 KFKS 2023-00173 

Omreglering av avgäld för tomträtt med adresserna 
Lobeliavägen 3 m.fl. i Älta 
Fastigheterna Älta 35:327–35:328 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut: 

a. Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheterna Älta 
35:327-35:328 till 630 300 kronor per år och tomträtt att gälla från och med den 1 
maj 2024 och under kommande 10-årsperiod. 

b. Kommunfullmäktige beslutar att ingå sidoavtal med Bostadsrättsföreningen Livia 
med reviderad avgäld inom fastigheterna Älta 35:327-35:328, enligt bilaga 5-6 till 
fastighetsenhetens tjänsteskrivelse daterad den 13 februari 2023. 

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande: 

1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef inom fastighetsenheten att för 
kommunens räkning underteckna avtalet om omreglering av tomträttsavgäld och 
sidoavtalet för fastigheterna Älta 35:327-35:328 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen, eller den hen i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av 
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälden för fastigheterna Älta 35:327-
35:328. 

Sammanfattning av ärendet 
Fastigheterna Älta 35:327 och 35:328 är lokaliserade i Älta och är sedan den 1 maj 2014 
upplåtna med tomträtt för bostadsändamål. Innevarande avgäldsperiod löper till och med 
den 30 april 2024 vilket innebär att överenskommelse om ny avgäld måste träffas senast 
den 30 april 2023. Tomträttsavgälden för fastigheterna föreslås höjas från 343 800 kronor 
per år och tomträtt till 630 300 kronor per år och tomträtt under kommande tioårsperiod. I 
samband med överenskommelse om ny avgäld föreslås att parterna ingår ett sidoavtal för 
revidering av avgälden, som innebär att avgälden höjs stegvis från och med år 1 till och 
med år 4, från och med år 5 betalas full avgäld. Bostadsrättsföreningen har godkänt ny 
avgäld. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars § 33 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 13 februari 2023 
Bilaga 1 Tomträttsavtal Älta 35:327 
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Bilaga 2 Tomträttsavtal Älta 35:328 
Bilaga 3 Överenskommelse om ny avgäld 35:327 
Bilaga 4 Överenskommelse om ny avgäld 35:328 
Bilaga 5 Sidoavtal 35:327 
Bilaga 6 Sidoavtal 35:328 
Bilaga 7 Värdeutlåtande Forum Fastighetsekonomi AB 
Bilaga 8 Värdeutlåtande Savills Sweden AB, komplettering 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  118 KFKS 2022-00347 

Riktlinjer för bostadsförsörjning 2022–2026 
Antagande 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige antar riktlinjer för bostadsförsörjning, enligt bilaga 1 till enheten för 
strategisk stadsutvecklings tjänsteskrivelse den 17 februari 2023, inklusive ändringar och 
tillägg från kommunstyrelsen som framgår av protokollsbilaga 2 till kommunstyrelsens 
protokoll från den 3 april 2023.  

Sammanfattning av ärendet 
Kommunala riktlinjer för bostadsförsörjning är ett lagkrav sedan år 2000. Lagen om 
kommunernas bostadsförsörjningsansvar ändrades år 2014 och ett separat dokument, 
antaget av kommunfullmäktige, krävs nu enligt statliga myndigheter för att uppfylla lagen. 
 
Riktlinjerna ska beslutas av kommunfullmäktige en gång per mandatperiod. Föreslagna 
riktlinjer är en uppdatering av de riktlinjer som beslutades under mandatperioden 2014-
2018. Nuvarande riktlinjer antogs 2018-09-17 och målsättningen har varit att nu föreslagna 
riktlinjer ska antas för mandatperioden 2018-2022 för att uppfylla lagkraven. Med 
anledning av att arbetet har dragit ut på tiden och att antagandet behöver föregås av samråd 
föreslås det att riktlinjerna istället gäller för gällande mandatperiod 2022-2026. I övrigt utgår 
förslaget från övriga befintliga styrdokument samt statistik och behovsprognoser. Själva 
riktlinjerna utgör ett relativt kortfattat dokument, medan prognoser och 
behovsbedömningar redovisas i ett separat underlagsdokument. 
 
Ärendet återremitterades i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott 2022-05-03 med 
önskan om förtydligande om ett lägre tempo och varsam utveckling i stadsutvecklingen 
som tidigare beslutats. Riktlinjerna är nu är justerade och innehåller nu endast antal 
bostäder kopplat till tunnelbaneavtalet. I övrigt ska kommunen utvecklas i linje med 
översiktsplanen, det vill säga kommunens lokala centrum med omnejd, och i takt med 
Nackaborna. 
 
Riktlinjerna skickades på samråd till länsstyrelsen och Region Stockholm under perioden 5 
september till 14 oktober 2022. Efter att ha mottagit remissvar har riktlinjerna arbetats om 
utifrån de rekommendationer som givits kommunen. 
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Kommunstyrelsen beslutade vid sitt sammanträde den 3 april 2023 om ändringar och 
tillägg i de föreslagna riktlinjerna från enheten för strategisk stadsutveckling. Dessa framgår 
av bilaga 2 till kommunstyrelsens protokoll den 3 april 2023.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 30 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 17 februari 2023 
Bilaga 1 Antagandesversion av riktlinjer för bostadsförsörjning 
Bilaga 2 Antagandeversion – underlag till riktlinjer för bostadsförsörjning 
Bilaga 3 Yttrande från Region Stockholm, Tillväxt- o regionplanenämnden 
Bilaga 4 Yttrande från Länsstyrelsen, Stockholm 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall-Steen 
(L) och Karin Teljstedt (KD), bifall till förslaget till riktlinjer för bostadsförsörjning 2022–
2026 från enheten för strategisk stadsutveckling med ändringar och tillägg enligt bilaga (se 
bilaga 2 till protokollet). 
 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till förslaget till riktlinjer för bostadsförsörjning 2022–2026 från 
enheten för strategisk stadsutveckling med ändringar och tillägg enligt bilaga (se bilaga 3 till 
protokollet). 
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall till förslaget till riktlinjer för bostadsförsörjning 
2022–2026 från enheten för strategisk stadsutveckling med ändringar och tillägg enligt 
bilaga (se bilaga 4 till protokollet). 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns tre förslag till beslut – ändringsförslaget från Mats 
Gerdau, ändringsförslaget från Johanna Kvist och ändringsförslaget från Desha 
Svenneborg  
 
Ordförande ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med Mats Gerdaus ändringsförslag, som framgår av bilaga 2 till kommunstyrelsens 
protokoll.  

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna.  
 
Desha Svenneborg reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiet.  
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Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande.   
”Vänsterpartiet instämmer i Socialdemokraterna genomarbetade förbättringsförslag i 
bostadsförsörjningsprogrammet.  
Vi lägger märke till att det förslag som vann majoritet inte i tillräcklig grad bemöter kritiken 
från remissinstanserna. Länsstyrelsen tar upp ett flertal problem med Nacka kommuns 
riktlinjer för bostadsförsörjningen. Det handlar bland annat om att kommunen inte har ett 
eget bostadsbolag och inte kan redovisa ett strukturerat samarbete med de stora 
hyresvärdarna som verkar i kommunen.  
Det föreligger också en bristande beskrivning i hur Nacka kommuns egna mål med 
bostadsförsörjningen ska kunna nås. Det saknas verktyg för att nå vissa målgrupper med 
bostadsbehov. Det finns verktyg som kommunen ska använda enligt lagen 2009:47 om 
vissa kommunala befogenheter. Det kan även vara kommunalt borgensåtagande. 
Vänsterpartiet delar Länsstyrelsen invändningar och ser allvarligt på att kommunen inte har 
tillgång till det starkaste bostadspolitiska verktyget, ett eget bostadsbolag.” 

Protokollsanteckningar 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”Utifrån hur Nacka styrs är detta i grunden ett onödigt dokument. Enda anledningen till att 
kommunen tar fram riktlinjerna är för att staten tvingar kommunen att göra det. Det är bra 
att staten vill ta ansvar för bostadsförsörjningen. Men i stället för att lägga ytterligare 
administrativa bördor på kommunen bör staten ta ett helhetsgrepp för kortare 
myndighetsprocesser och enklare regler. Nacka styr bostadsförsörjningen i kommunen 
genom översiktsplanen, detaljplanemonopolet och överenskommelser såsom 
Stockholmsförhandlingen. Vi anser att det viktigaste staten kan göra är att ta bort onödiga 
hinder i byggprocessen. Staten måste också lita på att kommunerna tar ansvar för sin egen 
bostadsförsörjning.” 
 
I ovanstående protokollsanteckning från Centerpartiet instämde Mats Gerdau för 
Moderaterna.  
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan bifaller S yrkande.  
Vi vill särskilt poängtera att det är viktigt att den utbyggnad som sker i kommunen, sker på 
redan ianspråktagen mark så långt som möjligt och att bostadsbyggandet präglas av 
försiktighet och hänsyn till befintliga bostadsområden och grönområden. Det är viktigt att 
ny bebyggelse anpassas efter befintlig bebyggelse vad gäller storlek, karaktär och 
utformning, och att det görs en sammanhållen planering i områden som till exempel 
Björknäs, Orminge och Älta. En bra helhet ska eftersträvas och en samsyn med boende 
kring hur områden ska utvecklas. Förskolor, skolor och idrottsytor mm måste också 
planeras in från början.  
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Det är också intressant att Länsstyrelsen lyfter något som vi i Nackalistan redan tidigare har 
ifrågasatt: att Nacka inte kan förlita sig på att flyttkedjor ska lösa situationen för bla unga 
som vill flytta hemifrån. Den senaste forskningen visar att flyttkedjor sällan når 
inkomstsvaga grupper. Många unga behöver andra verktyg för att komma in på 
bostadsmarknaden. Nacka behöver se till att det finns fler hyresrätter och mindre bostäder 
med rimliga hyror, vilket är viktigt också för Nackas företag.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Nacka har valt att dela upp riktlinjerna i ett av Kommunfullmäktige antaget dokument och 
ett “levande” underlagsmaterial som redovisar de prognoser och behovsbedömningar som 
ligger till grund för riktlinjerna, med möjlighet till årliga uppdateringar. 
I riktlinjerna identifieras både möjligheter och utmaningar kopplat till bostäder i Nacka. En 
stor utmaning är att få till billigare bostäder och sänka trösklarna till egen bostad som 
många i samhället idag står inför. Miljöpartiet saknar överlag ett resonemang kring 
kommunernas ansvar att tillse hett socialt hållbar samhälle och bostäder. Kommunen har 
dels planmonopol med stora möjligheter att påverka var, hur och vad som byggs, men 
också andra verktyg att arbeta med. Vi har genom åren haft flera förslag på hur ett 
kommunalt bostadsbestånd kan byggas upp utöver formen för traditionellt bostadsbolag. 
Vi har också föreslagit kommunal hyresgaranti som en möjlighet för fler till bostad. Vi 
saknar ett resonemang om båda dessa delar i riktlinjerna.” 
 
- - - - - 
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§  119 KFKS 2022–001211 

Revidering av Grönt finansieringsramverk 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 

1. Kommunfullmäktige antar Grönt finansieringsramverk enligt bilaga 1 och bilaga 2 till 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 28 februari 2023 samt noterar att Grönt 
finansieringsramverk ersätter tidigare Ramverk för gröna obligationer (bilaga 4). 

2. Kommunfullmäktige beslutar om omedelbar justering. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige beslutade 2018 om att bredda kommunens upplåning med möjlighet 
att ge ut (emittera) gröna obligationer. De medel som erhålls genom obligationen ska 
användas till miljöprojekt, vilket ska beskrivas på ett lämpligt sätt i värdepapperets juridiska 
dokumentation, som kallas ramverk. Befintligt ramverk, som är från 2018, har nu 
uppdateras för att möta den marknadspraxis som utvecklats sedan dess. Efterfrågan på 
gröna obligationer är stor och räntevillkoren är något bättre för gröna obligationer än för 
vanliga obligationer. Genom att ge ut gröna obligationer breddas investerarbasen.  
 
Uppdatering har bland annat gjorts med en kort beskrivning av kommunens övergripande 
styrdokument kopplat till hållbarhet och kopplats till målen i Agenda 2030. Ramverket har 
även breddats för att möjliggöra användning av olika gröna finansieringskällor inte bara till 
gröna obligationer.  
 
I sitt arbete med uppdateringen av Grönt finanseringsramverket har Nacka kommun låtit 
CICERO, ett oberoende forskningsinstitut i Norge (Center for International Climate and 
Environmental Research - Oslo) bedöma ramverket. CICERO har säkerställt att Nackas 
ramverk uppfyller ställda miljökrav i ett så kallat second opinion. CICERO gav betyget 
Medium Green som är näst högsta nivån (se bilaga 3 till detta ärende). Det gröna 
finanseringsramverket är ett tydligt sätt att påvisa kommuns miljöengagemang och är en del 
i att realisera miljöprogrammets intentioner. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 29 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret mfl enheter, daterad den 28februari 2023 
Bilaga 1 Föreslaget grönt finansieringsramverk (Nacka kommun), svensk version 
Bilaga 2 Föreslaget grönt finansieringsramverk (Nacka kommun), engelsk version 
Bilaga 3 Nacka Municipality Green Financing Second Opinion. (Second opinion från 
CICERO) 
Bilaga 4 Befintligt ramverk för gröna obligationer från 2018 
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Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan bifaller utskottets förslag. Men vill samtidigt poängtera följande: 
Energieffektiva lokaler och bostäder står för nästan hälften av alla projekt som för 
närvarande finansieras med en sk grön obligation, enligt uppgifter från Investerarbrevet 
2022. I det nya uppdaterade finansieringsramverket kan en byggnad som byggs i enlighet 
med kriterier för Miljöbyggnad Silver få del av denna ”gröna” finansieringform. 
Nackalistan förutsätter att de kriterier som används för att bestämma om en byggnad 
uppnår de kraven är fullt uppdaterade, vilket vi inte har fått fullständig klarhet i. Byggnader 
som uppförs i kommunen ska stå länge, och det är viktigt att sträva efter energieffektiva 
lösningar och klimatsmart byggande enligt de senaste rönen och tekniken. 
De medel som erhålls genom de gröna obligationerna ska användas till miljöprojekt. En del 
av tunnelbanan finansieras idag med de två gröna obligationer som Nacka kommun 
emitterat. Vi vill poängtera att själva bygget av tunnelbanan ut till Nacka Forum orsakar 
stor miljö- och klimatpåverkan innan den står klar. Det är endast på sikt som T-banan kan 
tänkas bidra till en bättre miljö och till att ha en påverkan på Nackas koldioxidbudget så att 
utsläppen minskar, och det under förutsättning att många av nackaborna väljer att ställa 
bilen. Detta påpekas också i Investerarbrevet 2022: ”Tunnelbanan till Nacka kommun 
bedöms innebära en positiv, allmän påverkan på luftföroreningssituationen om fler 
resenärer byter resandesätt och väljer tunnelbana i stället för bil. En ökande andel resande 
med tunnelbanan kan leda till minskade utsläpp från vägtrafiken.” Vi i Nackalistan tycker 
att det är olyckligt att den styrande alliansen lägger så stor vikt vid tunnelbanan för att 
minska utsläppen när Nacka behöver minska sina utsläpp här och nu för att klara 
Parisavtalet. Dessutom skulle Nacka kunna få förbättrad kollektivtrafik på annat sätt, 
genom att satsa på tätare trafik med elbussar samt båttrafik, vilket skulle leda till 
utsläppsminskningar redan idag.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”2018 genomfördes Miljöpartiets förslag om att bredda kommunens upplåning med 
möjlighet att ge ut gröna obligationer. Det är nu hög tid att ta nästa steg, genom att utöka 
volymen på de gröna investeringarna så att en ny obligation kan ges ut i maj och 
kommunen kan låna pengar till olika klimatinvesteringar. Miljöpartiet vill också att 
kommunen fortsatt arbetar för att få det högsta betyget “excellent” och får upp större 
volymer på investeringarna. Med en volymökning bidrar kommunen bättre till den gröna 
omställningen, och med ett högre betyg kan Nacka bli en mer attraktiv partner på den 
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gröna obligationsmarknaden. Det är något oklart om ett bättre betyg ger en bättre ränta, 
såväl hos nuvarande bank men också i jämförelse med andra banker på marknaden. Om 
högre betyg ger bättre ränta så kunde det i sig vara en anledning att ånyo revidera 
finansieringsramverket. 
Som det känns idag så vill vi vässa det och ta med fler insatser och typer av investeringar. 
Det framgår tydligt att investeringar för fler elbilar är exempel på investeringar som ger det 
lägsta betyget “light green”, ändå tar nuvarande ramverk i samma mening upp två exempel 
på sådana satsningar. Samtidigt är det också tydligt att inbäddad koldioxid i 
fastighetssektorn är något vi inte jobbar tillräckligt med och att arbeta mer med LCA-
analyser är ett annat tydligt medskick.” 
 
- - - - - 
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§  120 KFKS 2022–00958 

Motion – Instifta Svindersvikens naturreservat 
Motion den 17 oktober 2022 av Lina Olsson och Konstantin Irina (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det finns flera svårigheter med att utreda och inrätta ett 
sammanhängande naturreservat i Svindersviken utifrån bland annat pågående projekt för 
gång- och cykelbro mellan Henriksdalsberget och Alphyddan, ny Östlig förbindelse och 
riksintresse för väg 222 och dess koppling till ny Östlig förbindelse, pågående projekt i 
Centrala Nacka och markägoförhållandena inom området. Samtidigt noteras att det redan 
finns ett visst skydd av natur- och kulturvärden i området. Mot bakgrund av detta avslår 
kommunfullmäktige motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
I motionen ”Instifta Svindersvikens naturreservat” föreslås kommunfullmäktige att utreda 
förutsättningar för att instifta ett gemensamt naturreservat kring Svindersviken, inklusive 
mark och ägarförhållanden, naturvärden, kulturvärden, riksintressen och att föreslå en 
lämplig avgränsning av naturreservatet samt riktlinjer för skötsel och reservatsföreskrifter 
Den samlade bedömningen är att det av flera skäl inte är lämpligt att utreda vidare 
förutsättningarna för att inrätta ett gemensamt naturreservat kring Svindersviken utifrån 
bland annat Östlig förbindelse och pågående projekt för gång- och cykelbro mellan 
Henriksdalsberget och Alphyddan. Området har många olika markägare och flera av dessa 
har begränsat intresse av att ändra befintlig markanvändning. Om dessa inte inkluderas i 
naturreservatet skulle reservatet bli fragmenterat och därmed få begränsad nytta. 
Kommunens framtagande av nya detaljplaner inom bland annat de fastigheter som 
kommunen äger skulle även kunna påverka förslaget om att bilda naturreservat. Vidare har 
Trafikverket beslutat om ett nytt riksintresse för väg 222 och dess koppling till en ny Östlig 
förbindelse inom det föreslagna utredningsområdet samt en större etableringsyta för större 
arbeten i Centrala Nacka. Bedömningen är även att stora delar av utredningsområdet som 
presenteras i motionen redan har ett visst skydd för natur- och kulturvärden. Utifrån detta 
föreslås att motionen avslås.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 37 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben, daterad den 7 mars 2023 
Bilaga 1. Motionen 
Bilaga 2. Protokollsutdrag natur- och trafiknämnden, 2023-02-21 
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Bilaga 3. Tjänsteskrivelse till natur- och trafiknämnden, 2023-02-14 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), bifall till 
förslagen i motionen. 
 
Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), bifall till 
arbetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag och 
förslaget från Mikael Carlsson.  
Ordförande ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet för Nackalistan och ingav följande.  
”Nackalistan reserverar sig mot beslutet. 
Nackalistan vill först av allt tacka för ett utförligt motionssvar från tjänstemännens sida, 
som inkluderar ägarförhållanden och riksintressen i det av motionen utpekade området. 
Denna utredning är en stor del av det som efterfrågas i motionens första att-sats, som 
därmed kan anses till hög grad besvarad. Motionssvaret är en värdefull analys som oavsett 
om motionen bifalls eller avslås, kommer att komma Nackalistan och förhoppningsvis även 
andra organisationer till gagn. Dock håller Nackalistan inte med om att avfärda visionen 
om Svindersvikens naturreservat.  
Nackalistan är fullt medvetna om att det är en komplex miljö, många markägare, olika 
markförhållanden och att dessa omfattas av olika planer och riksintressen, inklusive östlig 
förbindelse. Det är svårt, tar förmodligen lång tid och är säkert dyrt att göra ett 
naturreservat här. Det går att diskutera tidpunkten för när naturreservatet ska instiftas och 
det ligger sannolikt många år fram i tiden. Men tydliga planer och avgränsningar bör göras 
redan nu eftersom natur som en gång skövlats inte kan återskapas. Avverkning av 
gammelskog, sprängning, grävning och schaktning är oftast irreversibla åtgärder. Om 
naturreservatet av nödvändighet skulle klyvas i två delar är inte heller det nödvändigtvis ett 
stoppande hinder. Svindersvikens naturreservat är ett visionärt projekt som skulle innebära 
ett mycket stort värde för väldigt många, såväl i nutid som i framtiden. Befolkningen i 
området har ökat väldigt kraftigt när Nacka byggt stad runtom Svindersviken. Om Nacka 
kommun menar allvar med att bli ”naturbana” så är det här ett projekt som behövs. Det 
vore fantastiskt om vi som är beslutfattare idag förmår att bevara natur- och kulturmiljön 
kring Svindersviken för kommande generationer.” 
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Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Den politiska ambitionen är att öka andelen skyddad natur i Nacka från 25% till 30%. Det 
kan ske på flera sätt. Det finns fortfarande stora områden, både vatten och land, som 
saknar formellt skydd. 
I ett initialt skede av arbetet med en ny grön- och blåstrukturplan och en ny översiktsplan 
ska vi identifiera områden som kan vara aktuella att skydda, natur som är värdefull för den 
biologiska mångfalden och friluftslivet. I första hand bör man pröva naturvårdsavtal med 
berörda fastighetsägare. 
Tjänsteskrivelsen redogör på ett förtjänstfullt sätt att ett naturreservat för hela området runt 
Svindersviken inte är en lämplig lösning. Här behöver man vara mera kreativ än så. 
Ryssbergen är redan genom naturreservat till mer än 80%, att se över möjligheten att även 
införliva den del som ligger väster om Marinstadsvägen vore en naturlig del i det fortsatta 
arbetet, även om det redan idag skyddas av både naturvårdsavtal och strandskydd. 
Området kallat Trolldalen är intakt till mer än 90%, här skyddar det kommunala 
planmonopolet, dessutom ses förutsättningarna för ett mera formellt skydd över. 
Ett naturreservat i området kan även, utöver de konsekvenser som nämns i 
tjänsteskrivelsen, skapa hinder för den gång- och cykelbro som planeras mellan 
Henriksdalsberget och Sickla, och som kan ge bostadsområdet i norr nära tillgång till både 
tunnelbana och tvärbana. För privatägd mark, kan man titta på lösningar som 
naturvårdsavtal. Sammantaget utgör detta ett bra skydd för området.” 
 
I ovanstående protokollsanteckning från Moderaterna instämde Johan Krogh för 
Centerpartiet.  
 
Gunnel Nyman Gräff lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det finns vissa områden inom det föreslagna naturreservatet som Socialdemokraterna vill 
värna som t.ex. Trolldalen. Däremot tror vi inte det är möjligt att göra hela området till 
naturreservat av olika skäl. Delar av det föreslagna området inkluderar redan uppförda 
bostäder och annan bebyggelse, även bryggor och hamnanläggningar samt större vägar. Att 
ha ett större sammanhängande naturreservat som innehåller både mark och vatten är 
önskvärt. Men just i detta fall får grönstråk och naturområden skyddas på andra sätt.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till motionen från Nackalistan om att instifta Svindersviks 
naturreservat. Det är viktigt att kommunen bevarar naturområden för både nuvarande och 
framtida generationer. Att utreda förutsättningar för att instifta ett gemensamt 
naturreservat kring Svindersviken är ett rimligt förslag då vi idag ser många naturområden 
försvinna till förmån för bostäder, Östlig förbindelse och annan bebyggelse. 
Kommunens största invändning mot naturreservatet är att området reserveras för en 
eventuell Östlig förbindelse. Detta visar på konsekvenserna av planerna av Östlig 
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förbindelse. De hindrar utvecklingen av västra Sicklaön på ett negativt sätt. Dessutom 
kommer det att öka biltrafiken, och det är negativt för klimatet.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”För att värna den biologiska mångfalden och tillgängliggöra naturen för nackaborna har 
Miljöpartiet förhandlat fram att en rad åtgärder inom miljö- och klimat, där ett höjt skydd 
av natur i hela Nacka, med utgångspunkt i forskningens rekommendationer samt EU:s och 
FN:s målsättning, är en del. I arbetet med en ny översiktsplan ska kommunen identifiera 
områden som kan vara aktuella att skydda och natur som är värdefull för den biologiska 
mångfalden och vidare ska ett nytt grön- och blåstrukturprogram tas fram i syfte att säkra 
de gröna och blåa sambanden och ekosystemtjänsterna i kommunen. 
I tjänsteskrivelsen framgår med all önskvärd tydlighet komplexiteten att instifta ett 
naturreservat i Svindersviken. Den föreslagna motionen riskerar att hamna i segdragna 
processer som snarare stjälper än hjälper. Därför behöver vi vara kreativa och hitta 
lämpliga och smarta lösningar för skydd av natur i området här och nu. Miljöpartiet vill se 
ett skydd i detta område men ser inte naturreservat som den enda lösningen. Med privata 
fastighetsägare i området bör vi exempelvis i första hand hitta lösningar som 
naturvårdsavtal. Vidare ska en utredning göras gällande området öster om 
Henriksdalsberget, ”Trolldalen”, med utgångspunkt att ge området formellt skyddad 
status.” 
 
- - - - - 
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§  121 KFKS 2022-01197 

Motion - 11-spelarplan på Sicklavallen i Sickla 
Motion den 19 december 2022 av Ella Tegsten m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att en ändrad inriktning för framtagandet av detaljplanen för 
Sydvästra Plania så att den innehåller en 11-spelarplan skulle innebära negativa ekonomiska 
konsekvenser för kommunen och svårigheter att genomföra den planerade stadsstrukturen 
med 200 bostäder och aktivitetstorg. Det pågår även ett generellt arbete inom kommunen 
med att ta fram fler ytor för fotbollsplaner. Kommunfullmäktige avslår därför förslaget i 
motionen. Motionen är med denna färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunen ska ändra inriktning för detaljplanen för Sydvästra 
Plania i syfte att få in en 11-spelarplan i detaljplanen. 
 
Två 7-spelarplaner är sedan tidigare utgångspunkten för stadsbyggnadsprojektet Sydvästra 
Plania. En 11-spelarplan kräver större yta än en 7-spelarplan vilket skulle påverka den 
tänkta strukturen för området med en kombination av bostäder med lokaler i 
bottenvåningen, fotbollsplan och aktivitetsyta. Förslaget skulle innebära konsekvenser för 
projektets ekonomiska genomförbarhet, större utmaningar att finansiera de övergripande 
allmänna anläggningarna Sickla och att uppnå bostadsmålen. 
Exploateringsenhetens samlade bedömning är därför att motionen ska avslås 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 37 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten daterad den 28 februari 2023 
Bilaga 1 Motionen 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – stadsutvecklingsutskottets 
förslag och förslaget från Johanna Kvist.  
Ordförande ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna och ingav 
följande.  
”Det är brist på idrottsytor i hela Nacka och fotbollen är inget undantag. 
Socialdemokraterna har tillsammans med föreningslivet drivit frågan om att anlägga ett 
idrottscampus på Sicklavallen med tillhörande 11-spelarplan. Men den moderatledda 
alliansen har tyvärr inte hörsammat föreningslivets behov om 11-spelarplan i Sickla. Istället 
har de lagt all sin energi på processen att få till fotbollsplaner i Källtorp. 
Nu har Nacka kommun nekats av mark- och miljööverdomstolen att pröva möjligheten att 
anlägga 11-spelarplaner i Källtorp. Vi socialdemokrater har hela tiden påtalat svårigheterna 
med Källtorp och risken att det faktiskt inte blir några 11-spelareplaner alls i området. Men 
också att Källtorp aldrig kan ersätta det behov av 11-spelarplan som finns i Sickla.  
Nu finns åter en chans att få till den 11-spelarplan som föreningslivet har så stort behov av 
i Sickla genom att i Kommunfullmäktige bifalla Socialdemokraternas motion.” 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau för Moderaterna, Johan Krogh för Centerpartiet, Gunilla Grudevall-
Steen för Liberalerna och Karin Teljstedt för Kristdemokraterna lät gemensamt 
anteckna följande till protokollet: 
 ”I likhet med socialdemokraterna vill vi ha fler fotbollsplaner i Nacka men till skillnad från 
dem har vi en genomtänkt plan för hur vi ska få nya fotbollsplaner runt om i kommunen. 
Idag har vi presenterat ett samlat ett förslag i 10 punkter om hur vi ska kunna få fler och 
mer tillgängliga fotbollsplaner i Nacka. 
De stirrar sig blinda på en 11-spelarplan på Sicklavallen som enda lösning, men med 
bostäder runt omkring skulle spelandet där att vara begränsat av bullerskäl, vilket vi ser i bl 
a Boovallen. Vårt alternativ är att det blir två 7-spelarplaner i Sickla (dvs dubbelt så mycket 
som idag), vilket bedöms vara med framkomligt. Vårt alternativ är dessutom bättre 
ekonomiskt än vänsterns. Vi har tecknat markanvisningsavtal med Bonava för en del av 
marken som ger drygt 500 miljoner kronor i intäkter till kommunen och det är pengar som 
räcker till många nya idrottsanläggningar i kommunen. Vänsteroppositionen tackar nej till 
de pengarna, men talar inte om hur de investeringar de vill göra ska finansieras i stället. I 
andra sammanhang säger de sig vara måna om effektiv användning av skattepengar, men 
alldeles uppenbart inte i detta fall. ” 
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Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan yrkar bifall för motionen, vi har själva länge arbetat för att förlägga en 11-
spelarplan på sicklavallen då vi anser att det markant skulle förbättra möjligheterna för barn 
och unga i centrala Nacka att kunna utöva sin idrott. Majoriteten har då gång på gång 
hänvisat till de fotbollsplaner man hade planerat för i Källtorp, Nackalistan har hela tiden 
varnat för att källtorp är en olämplig plats och att kommunen inte kommer att få tillstånd 
att bygga där. Nu visar det sig att Nackalistan har rätt och MÖD går helt på vår linje och att 
kommunen nu har stora förgäveskostnader för att man inte lyssnade på oss. Vi önskar att 
kommunen nu tar sitt förnuft tillfånga och återigen ser över möjligheterna att placera en 
11-spelarplan på sicklavallen.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det är en viktig motion som behandlas och det är minst två viktiga aspekter, den ena är 
det uppenbara att fotbollens villkor på Sicklaön behöver förstärkas. Det saknas ett stort 
antal 11 spelarplaner och det är inte tillräckligt att bara satsa på mindre planer. 
Den andra frågan är den demokratiska och uttolkningen av valresultatet, det fanns utifrån 
information från partierna innan valet en majoritet i det faktiska valresultatet för att anlägga 
en 11 spelarplan på Sicklavallen. Förhandlingarna efter valet gav bort Sicklavallen tyvärr 
och folkrörelserna med idrottsrörelsen i spetsen undrar säkert hur tillit till det politiska 
systemet kan återskapas.  
Vi vet i alla fall att vårt besked om Sicklavallen gäller både före under och efter valet.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet har genom åren kommit med flera konstruktiva förslag för Sicklavallen som 
ständigt röstats ned, där vi t.ex. föreslagit att bygga högre bostadshus på marken så att även 
en 11-spelarplan får plats. Det är en utmaning att bygga stad där många vill bo men genom 
att bygga på höjden sparar vi mark till annat som också behövs i staden som parker, 
lekplatser, skolgårdar och idrottsplatser. Vi har också haft andra förslag på idrottsplatser 
genom åren och kommer fortsätta arbeta för det, där närhet, rörelseglädje och 
barnperspektiv som utgångspunkt. Vi har också kontinuerligt drivit på för en lägre 
parkeringsnorm och ett mindre bilberoende i Nacka. P-platser och annan bilinfrastruktur 
tar stor plats och i valet mellan bilar och barn väljer vi barnens rörlighet alla dagar i 
veckan.” 
 
- - - - - 
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§  122 KFKS 2023-00031 

Planbesked för fastigheterna Sicklaön 78:1-78:2 och 78:6, 
Henriksdalsringen, på Västra Sicklaön 
Positivt planbesked 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att det är lämpligt att pröva åtgärden i en planprocess. 
Planarbetet bedöms kunna inledas kvartal 3 2024. Beslut att anta planförslaget bedöms 
kunna fattas kvartal 3 2027. Detaljplanen avses att antas av kommunfullmäktige. 
 

 
Flygfoto med aktuella fastigheter markerade med rödstreckad linje och den lilla kartan markerar läge i 
kommunen. 

Sammanfattning av ärendet 
Ansökan omfattar en planändring för att omvandla takförråd till cirka 85 bostäder, ovanpå 
befintliga bostäders tak. Planenheten bedömer att förslaget är lämpligt att pröva i en 
planprocess. Föreslagen ombyggnad påverkar bebyggelsens karaktärsdrag genom en ny 
takutformning som kommer synas i stadslandskapet. Då åtgärderna prövas för 
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bebyggelsemiljön som helhet bedöms förslaget vara förenligt med intentionerna i 
översiktsplanen och angivna förhållningssätt i kulturmiljöprogrammet. 
 
Berörda fastigheter Sicklaön 78:1-78:2 och 78:6 ligger på Henriksdalsberget och omfattar 
en areal om totalt cirka 48 800 kvadratmeter. Fastigheterna innehåller bostadsbebyggelsen 
på Henriksdalsberget, en borgliknande bebyggelse på ett berg som främst omges av orörd 
naturmark. 
 
Om förslaget genomförs tillskapas fler bostäder utan att ny mark behöver tas i anspråk för 
bebyggelse. Föreslagen ombyggnad kan möjliggöra att byggnaderna förädlas och upprustas 
vilket är positivt för att skapa ett mer trivsammare område. Fler bostäder innebär sannolikt 
fler barn vilket i sin tur kan leda till ökad nyttjandegrad och slitage av lekytor inom framför 
allt Henriksdalsparken. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 25 
Tjänsteskrivelse från planenheten daterad den 23 februari 2023 
Bilaga 1 Sökandes ansökan, 2022-12-10 
Bilaga 2 Sökandes komplettering, 2023-02-20 
Bilaga 3 Sökandes underlag, 2022-10-10 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Desha Svenneborg (MP), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Ella Tegsten lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna är positiva till att detta projekt nu drar igång. Vi behöver bygga fler 
bostäder i Nacka och det är bra när vi gör det på i redan ianspråktagen mark. I detta fall 
utnyttjas takförråd som byggs om till bostäder i ett attraktivt område som har både service 
och kommunikationer. Vi ser fram emot att följa utvecklingen och så småningom se 
resultatet.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Det finns ibland de boende och bostadsrättsföreningarna i området olika uppfattningar 
kring detta ärende. Från Nackalistan tycker vi att det är viktigt att man om detta genomförs 
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lyfter bort motsvarande bebyggelse från. Planerad bebyggelse i Henriksdalsbacken 
företrädesvis i Trolldalen. Det skulle enligt våra beräkningar leda till att 1 ½ hus kan lyftas 
bort därifrån till förmån för naturen. Det framgår inte av planbeskedet. Planbeskedet 
påpekar att "på gångavstånd ligger Trolldalen som rymmer större sammanhängande partier 
av naturlig skog". Inom detaljplanen för Henriksdalsbacken kommer dock den delen 
närmare Kvarnholmsvägen att exploateras medan övriga delar ingår i reservatet för Östra 
förbindelsen och som därigenom riskerar att försvinna. Så i värsta fall blir det inte någon 
natur kvar överhuvudtaget. Det är också viktigt att man noga studerar hur trafiksituationen 
påverkas av mer bebyggelse. Även hur Henriksdals skolor och förskolor kommer att räcka 
till när ytterligare bostäder byggs är viktigt att utreda.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet välkomnar denna inriktning på utveckling av befintliga bostäder på 
Henriksdalsberget. Det är bra markutnyttjande och fler bostäder kan tillkomma i ett 
centralt läge med bra kommunikationer. Det ger också möjlighet att ge de befintliga husen 
bättre energiprestanda eftersom en extra våning kan innebära sänkt energiförbrukning, 
något man bör ha med sig i processen framåt.” 
 
- - - - - 
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§  123 KFKS 2023-00153 

Planbesked för fastigheten Sicklaön 37:79, Finnboda 
varvsväg 11 på Västra Sicklaön 
Delvis positivt planbesked 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att det är lämpligt att pröva delar av föreslagen åtgärd i en 
planprocess. Planarbetet bedöms kunna inledas andra kvartalet 2026. Beslut att anta 
planförslaget bedöms kunna fattas år 2029. Denna bedömning är preliminär och beroende 
av framtida prioriteringar av planläggning. Detaljplanen avses att antas av 
kommunfullmäktige. 
 
Kommunen medger att sökanden får begära ett yttrande från länsstyrelsen. Medgivandet 
gäller till andra kvartalet 2026. 
 

 
Röd markering motsvarar planbeskedets omfattning och läge i kommunen. 

Sammanfattning av ärendet 
Ansökan avser ett önskemål om byggrätt för cirka 30–40 bostäder samt lokaler i gatuplan. 
Fastighetsägaren anger också att de är villiga att medverka till att en hiss, tillgänglig för 
allmänheten, tillkommer på platsen. Vidare föreslås i ansökan att befintlig byggnad med 
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rivningsförbud, chefsbostaden, rivs och återuppförs ovanpå hustaket till den nya 
byggnaden. 
 
Sammantaget är bedömningen att det är lämpligt att pröva delar av förslaget i en 
planprocess. Förslaget behöver dock utredas vidare och vissa delar av ansökan bedöms inte 
vara möjliga att genomföra. Söder om huvudbyggnaden finns ytor där ny bebyggelse kan 
prövas, dock med hänsyn till riksintresset för kulturmiljö och de stödmurar och 
bergskärningar som finns där. Däremot bedöms fastighetens norra del inte vara möjlig att 
exploatera på grund av strandskydd samt alltför stor påverkan på riksintresset. En eventuell 
rivning av chefsbostaden skulle innebära att fastighetens kulturmiljövärden påverkas 
negativt varför chefsbostadens framtid behöver utredas vidare i kommande planprocess. 
 
Avseende hissfrågan konstaterar Planenheten att en eventuell hiss inom Finnbodaområdet, 
tillgänglig för allmänheten, skulle medföra stora ekonomiska åtaganden och kostnader för 
kommunen, både vid investeringstillfället och i form av driftkostnader för hissen samt 
anslutande gångvägar. En hiss i de föreslagna lägen inom fastigheten som innebär ingrepp i 
förkastningsbrant inom strandskyddat område och en exponering mot farleden bedöms 
inte lämpligt. Ett genomförande kan ge negativ påverkan på riksintresset för kulturmiljön 
samt kräva anläggningsåtgärder mycket nära befintliga bostadsgårdar. Bedömningen är att 
hissfrågan inte kan lösas inom aktuell fastighet utan behöver prövas i ett sammanhang 
tillsammans med grannfastigheterna. 
 
Kommunen medger att sökanden får begära ett yttrande från länsstyrelsen avseende 
planeringsförutsättningar. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 26 
Tjänsteskrivelse från planenheten daterad den 16 februari 2023 
Bilaga 1 Sökandens ansökan, 2022-04-11 

Yrkanden 
Johan Krogh (C), yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
Desha Svenneborg (MP) deltog ej i behandlingen av detta ärende på grund av jäv. 
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Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau för Moderaterna, Johan Krogh för Centerpartiet, Gunilla Grudevall-
Steen för Liberalerna och Karin Teljstedt för Kristdemokraterna lät gemensamt 
anteckna följande till protokollet: 
”Frågan om hiss till/från Finnbodaberget har diskuterats länge och bl a fallit på att det inte 
finns planstöd eller markåtkomst för hissen. Vi tycker att det är väldigt välkommet att det 
nu finns en fastighetsägare som vill pröva detta i ett planarbete, men vi ser också risker i 
strandskydd och motstånd från grannar.” 
 
Ella Tegsten lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna är med på att pröva delar av förslagen i en planprocess. Samtidigt vill 
vi göra några medskick. Det handlar om chefsvillan och möjliggörandet av en hiss i 
området. Chefsvillan har fått förfalla så pass att den är obrukbar samtidigt som det finns ett 
rivningsförbud på grund av dess kulturvärde. Det är inte första gången som byggnader i 
kommunen förfaller, Igelboda stationshus är ett annat exempel. Även om det inte är 
kommunen som i detta fall äger chefsvillan skulle exempelvis viten och förelägganden 
kunna vara verktyg för att förhindra att byggnader får förfalla på detta sätt. 
Socialdemokraterna i Nacka har länge drivit frågan om att bygga en hiss i Finnboda. I 
handlingarna till detta ärende tas det upp att en hiss skulle medföra stora ekonomiska 
åtaganden och kostnader för kommunen. Vi anser att investera i en hiss skulle stärka 
tillgängligheten i området, något som verkligen behövs, och samtidigt göra området mer 
attraktivt. En hiss skulle helt enkelt gynna Nackaborna, men Moderaterna har länge varit en 
bromskloss i att möjliggöra för en hiss i området. Vi socialdemokrater kommer 
fortsätta kämpa för att det byggs en hiss i Finnboda.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Byggherren föreslår att hela vegetationen och marken avlägsnas för att istället göra en 
konstgjord park på byggnadens tak. Det känns väldigt tokigt och kommer påverka den 
biologiska mångfalden i området negativt. Bergbranten på c:a 0,5 ha som föreslås bebyggas 
har enligt Nacka kommuns inventering av naturvärdesträd (Pro Natura, Tomas Fasth 2013, 
sidan 10) naturvärdesklass 2. Naturvärdesinventeringen påpekar att branten innehåller 
några ekar med vida kronor, en värdefull markflora och den insektsfauna som är knuten till. 
Inventeraren föreslog redan då att värdena borde dokumenteras närmare vid lämpligare 
årstid. Utökningen av Danvikshem, nya seniorbostäder inom brf Finnboda Trädgårdar, 
moderniseringen av bild- och gångvägen norr om Danvikshem samt dragningen av 
Henriksdals avloppstunnel och Nya Östbergatunneln har gjort att s.k. Gröna foten samt en 
krans av naturmark / bergsbranter mellan Finnbodabergets övre och lägre nivå nästan helt 
försvunnit med undantag mot skogsbranten mot Vilans skola. "Ett bevarande av dessa 
områden är särskilt viktig för landskapsbilden i stort eftersom Västra Sicklaön utmed 
kusten har tagits i anspråk för bebyggelse. Ny bebyggelse ska företrädesvis förläggas på 
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redan tidigare ianspråktagen mark", påpekas redan i planbeskrivningen för Danvikshem 
(Dnr KFKS 1996/82 214) 
Bergbranten har tillsammans med t.ex. Trolldalen identifierats som en spridningsväg mellan 
ädellövmiljöer i Nacka kommuns sprindningsanalys (Ekologigruppen, 2014). 
Kulturmiljövärden och områdets karaktär Byggherren föreslår att bebygga en bergbrant 
som syns på många historiska bilder av Finnboda. Bergbranten återspeglar årstiderna med 
sin vegetation, isformationer och droppande vatten. Den utgör också mångas utsikt.  
Byggherren föreslår också att områdets äldsta hus, chefsbostaden, rivs och byggs upp igen 
på byggnadstak. Tjänsteskrivelsen påpekar att det finns ett riksintresse för kulturmiljön och 
nämner stödmurar. Faktum är att en del av stödmurarna redan i samband med byggandet 
av brf Finnboda Trädgårdar har förstörts. Förslaget att riva chefsbostaden och återbygga på 
nya byggnadens tak vittnar bara om respektlöshet gentemot befintliga kulturmiljön. 
Chefsbostaden borde endast rivas om byggnadens murverk inte kan räddas genom 
restaurering.  
Runt 400 seniorer på Finnbodaberget, däribland många som har svårt att gå pga sjukdom 
eller funktionshinder, och personalen vid Danvikshem och Danviksgeriatriken har idag 
bara en trätrappa för att ta sig ner till butik, restaurang, och kommunikationer i Finnboda. 
Nacka kommun borde stå för de ekonomiska åtaganden i att bygga och underhålla en hiss. 
Nacka kommun har som policy att människor med funktionsnedsättning ska kunna leva 
som alla andra, med samma rättigheter och skyldigheter. Även Boverket är tydligt i sina 
regler om tillgänglighet för att så många som möjligt ska kunna delta i samhället på lika 
villkor. Däremot är det mycket osäkert om föreslagen placering av hiss överhuvudtaget är 
förenligt med strandskydd och riksintresset för farleden. En annan osäkerhet ligger i att 
hissen är beroende av att byggherrens ekonomi håller i nuvarande nedgång. Nackalistan har 
därför lämnat en motion om att flera placeringar av hissen borde utredas parallellt för att 
inte tappa tid.  
Redan idag klagar boende på trafiken mellan Kvarnholmsvägen och vändplanen vid kajen. 
En del av klagomålen beror på tunga transporter till tv-studion på kajen. De planerade 
bostäderna och verksamheterna kommer att öka trafikmängden och därmed bullret. 
Verksamheter i bottenplan En del boende ställer sig positiva till eventuella verksamheter i 
bottenplan om dessa snarare är restauranger, caféer och butiker än kontor. Det beror på att 
Finnbodas enda café stängdes för något år sedan medan traktens enda restaurang har haft 
många ägarbyten. Kommunen borde verka för att åtminstone en lokal i bottenvåning blir 
butik eller restaurang / café.  
I fall detaljplanen blir av borde även torget mellan ICA Nära Henriksdal och nya 
byggnaden utvecklas. Idag består den bara av stenplattor och en rund sittbänk. Det blir 
mycket varmt på sommaren eftersom det inte finns något på torget som kan skugga 
boende som sitter på bänkarna. Några träd på torget och kanske en dricksvattenkälla skulle 
kunna öka torgets kvalitéer.” 
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Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Det här är “bara” ett planbesked. Detaljplaneförslaget som kommer ut av detta kan både 
bli bra och dåligt men det vet vi inte i det här skedet. Det borde gå att äntligen planera in 
en bra lösning med en allmän hiss från berget ner till Finnboda Varvsväg i samband med 
detaljplanen. “Fastighetsägaren anger också att de är villiga att medverka till att en hiss, tillgänglig för 
allmänheten, tillkommer på platsen. I ansökan redovisas fyra olika förslag avseende placering av hiss samt 
angöringsväg” 
Hissen skulle kunna klassas som en åtgärd nödvändig för fler stadsbyggnadsprojekt än det 
nu aktuella, och därför definieras som en övergripande sekundäranläggning och hitta 
finansiering via exploateringsersättningar från andra berörda projekt.” 
 
- - - - - 
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§  124 KFKS 2022-01078 

Planbesked för fastigheten Gåsö 3:39, Granstens väg 1 i 
Saltsjöbaden 
Negativt planbesked 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att det inte är lämpligt att pröva föreslagen åtgärd i en 
planprocess. 

 
Fastigheten Gåsö 3:39 inringad med rött. Lilla kartan visar fastighets läge i kommunen. 

Sammanfattning av ärendet 
Föreslagen ny markanvändning är bostadsändamål. Sökanden avser att behålla vissa 
befintliga byggnader samt uppföra cirka 9 mindre bostadsbyggnader om sammanlagt cirka 
1100 kvadratmeter byggnadsarea i två våningar. Det har tidigare bedrivits varvsverksamhet 
under lång tid då även kaj och brygga kommit till. Landområdet utgör cirka 6000 
kvadratmeter och används delvis som båtupplag. Markområdet är förorenat och sannolikt 
även vattenområdet. Fastigheten saknar kommunalt VA och fast land- eller båtförbindelse. 
 
Kommunen har inte planer på att bygga ut kommunalt VA till Gåsö. Nacka vatten och 
avfall AB kan endast medge en privat anslutning från Älgö för nuvarande markanvändning. 
Föreslagen exploateringgrad kräver anslutning av kommunalt vatten och spillvatten vilket 
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kan leda till efterfrågan på kommunala ledningar även från andra bostadsfastigheter på 
Gåsö, samt önskemål om förtätning. En översyn av området och inriktningen för Gåsö bör 
hanteras inom ramen för arbetet med en ny översiktsplan eftersom en planläggning av 
varvsfastigheten kan innebära större konsekvenser än för enbart den enskilda fastigheten. 
Sammantaget är bedömningen att fastigheten inte är lämplig att planlägga med förslagna 
bostäder. Förslaget är inte heller förenligt med intentionerna i kommunens översiktsplan 
från 2018 samt skulle kunna innebära en negativ påverkan på de natur- och 
kulturmiljövärden som ingår i riksintresset för kust- och skärgård. Det är även olämpligt 
med hänsyn till lägsta grundläggningsnivå, på grund av risk för översvämning och höga 
kostnader för en konstruktion som klarar kraven. Det skulle visserligen vara positivt om 
befintliga föroreningar kunde saneras, men kostnaden blir sannolikt betydande vilket 
påverkar exploateringsgraden och därmed genomförbarheten. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 27 
Tjänsteskrivelse från planenheten daterad den 23 februari 2023 
Bilaga 1 Sökandes skrivelse, 2021-10-26 
Bilaga 2 Avtal med Nacka vatten och avfall 
Bilaga 3 PM Nacka vatten och avfall, 2022-02-04 
Bilaga 4 Tidigare beslut om planbesked i MSN 2019-02-20, § 34 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
Peter Zethraeus (M) deltog ej i behandlingen av detta ärende på grund av jäv.  

Protokollsanteckningar 
Ella Tegsten lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna har tidigare ansett att det inte är lämpligt att pröva åtgärden i en 
planprocess. Vi håller fortsatt kvar vid detta ställningstagande. Om man vill göra 
förändringar ska det göras där man ser på alla aspekter som kan påverka Gåsöarkipelagen 
och har ett helhetsgrepp över utveckling. En eventuell ändrad användning av området ska 
ske med omsorg och försiktighet och inte genom att små bitar bryts loss och hanteras 
enskilt, utan de ska prövas i ett större sammanhang. 
En ny bebyggelse som är i enlighet med den sökandes förslag är en kraftig förtätning och 
ökning av bostäder på Gåsö. Konsekvenserna för hur en ökad nyttjandegrad/befolkning 
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skulle påverka Gåsö avseende mark och vatten måste sättas i ett större sammanhang. Även 
vilken påverkan det har på andra öar och vilka förbindelser (transporter, anslutning av 
vatten/avlopp) som krävs till fastlandet måste finnas med. Att ändra användningen från 
varvsverksamhet kan också ha en påverkan på möjligheten för det rörliga friluftslivet på 
vatten. Behovet av tillgång till en plats för underhåll av båtar och vinteruppställningsplatser 
för båtar är något som kommer att finnas även i framtiden.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan instämmer i kommunens negativa planbesked. Miljön här är viktig att skydda 
och bevara. Vi instämmer i Socialdemokraternas tankar att det inte är lämpligt att pröva 
åtgärden i en planprocess och att en ny bebyggelse som är i enlighet med den sökandes 
förslag är en kraftig förtätning och ökning av bostäder på Gåsö samt att ändra 
användningen från varvsverksamhet också kan ha en påverkan på möjligheten för det 
rörliga friluftslivet på vatten.” 
 
- - - - - 
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§  125 KFKS 2016-00514 

Avbrytande av detaljplan för Saltsjöbanans upphöjning, 
fastigheten Sicklaön 76:1 i Planiaområdet, på västra 
Sicklaön 

Beslut 
Kommunstyrelsen avbryter planarbetet för Saltsjöbanans upphöjning, fastigheten Sicklaön 
76:1 i Planiaområdet på västra Sicklaön. 

Sammanfattning av ärendet 
Saltsjöbanans upphöjning syftar till att minska Saltsjöbanans barriäreffekt och skapa en mer 
sammanhängande stadsmiljö genom att Saltsjöbanan höjs upp på en bro på en sträcka norr 
om Sickla köpkvarter. Detaljplanen var utsänd på samråd under hösten 2016 och innehöll 
förutom upphöjningen även lokaler under upphöjningen. I samrådet yttrande sig bland 
annat länsstyrelsen och angav att en järnvägsplan behöver tas fram och att detaljplanens 
genomförande bedömdes kunna medföra betydande miljöpåverkan. Efter samrådet 
stannade projektet upp men återupptogs igen i maj 2022. 
 
 I dagsläget finns ingen intressent som vill uppföra, äga och driva verksamhet i lokaler 
under bron, därmed är det inte längre i dagsläget aktuellt med lokaler under upphöjningen. 
Järnvägsplanen reglerar behov av skydd mot störningar och olycksrisker medan tillkomsten 
av passager under bron kommer att regleras i avtal eller liknande mellan Nacka kommun 
och Region Stockholm. 
 
Tidsfönstret för att bygga upphöjningen utan att orsaka mer kostnader och störningar än 
nödvändigt för Nackaborna är begränsat och då de frågor som reglerades i detaljplanens 
samrådsförslag antingen inte är aktuella längre eller regleras genom avtal eller i 
järnvägsplanen föreslås arbetet med detaljplanen avbrytas. Övriga delprojekt inom 
stadsbyggnadsprojektet Saltsjöbanans upphöjning fortsätter med projektering av 
upphöjningen och ett förnyat samråd av järnvägsplanen inklusive 
miljökonsekvensbeskrivning planeras ske under kvartal 2 år 2023. 
 
Kostnaderna för detaljplanearbetet uppgår till 7,1 miljoner kronor och belastar kommunens 
resultat för berörda år. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 29 
Tjänsteskrivelse från planenheten daterad den 23 februari 2023 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Att man avbryter detaljplanen som skulle göra det möjligt med lokaler under den 
upphöjda saltsjöbanan minskar de intäkter som skulle vara med och finansiera detta projekt 
som riskerar att bli väldigt dyrt för skattebetalarna. Nackalistan vill att kommunen agerar 
ansvarsfullt och väger de höga kostnaderna för projektet mot de vinster de skulle medföra 
samt de försämringar en upphöjd saltsjöbana skulle ha och tror att om man gör en 
helhetsbedömning av projektet så kommer man komma fram till samma ställningstagande 
som vi.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Saltsjöbanans upphöjning är och förblir viktig för en bra utveckling av detta område men 
också andra delar i centrala Nacka, som Järlaleden och skapande av en park och stängning 
av vägen för biltrafik där, som Miljöpartiet länge har föreslagit. Vi noterar att en detaljplan 
inte behövs för att höja upp Saltsjöbanan då detta kan ske i en järnvägsplan, men vi noterar 
också att om mer permanenta lokaler ska tillskapas under upphöjningen så kan ett framtida 
planarbete inledas för detta. Om klassningen av Saltsjöbanan från järnväg till spårväg hade 
skett tidigare och kommunen legat på för det så hade det idag varit enklare att genomföra 
upphöjningen och andra nödvändiga förändringar, eftersom all planering inom områden 
som omfattas av järnvägsplaner är väldigt tidskrävande.” 
 
- - - - - 
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§  126 KFKS 2023-00163 

Markavtal för fjärrvärmeledningar med Stockholm 
Exergi AB 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att ingå föreslaget markavtal med Stockholm Exergi AB, org. 
nr. 556016-9095, enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 15 februari 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 
Stockholm Exergi AB, äger fjärrvärmenät i kommunen främst på Sicklaön och i Boo. Det 
finns idag två gällande markavtal som reglerar rätten för bolaget att ha sina ledningar i 
kommunens mark. Enligt 1999-års avtal så har kommunen rätt att efter 15 år begära att 
Stockholm Exergi flyttar sina ledningar utan ersättning. Avtalet reglerar ersättningen vid en 
framtida ledningsrättsförrättning så avsikten var att markavtalet skulle ersättas av 
ledningsrätt så småningom. Stockholm Exergi har också sökt ledningsrätt på merparten av 
sitt ledningsnät. Skulle ansökan om ledningsrätt gå igenom innebära det att 
stadsutvecklingen försvåras då varje ledningsflytt kräver att ledningsrätten omprövas av 
Lantmäteriet. Ett förslag till nytt markavtal, som ersätter de båda befintliga markavtalen, 
har tagits fram och som kommunstyrelsen föreslås godkänna. Det nya förslaget liknar 
Stockholm Exergis tidigare avtal. Största skillnaden ligger i grunden för att beräkna 
kostnadsfördelningen vid flytt av ledning initierad av kommunen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 34 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 15 februari 2023 
Bilaga 1 Förslag till markavtal 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  127 KFKS 2005–00297 

Projektavslut för Boo Kommunalhus 
Projektavslut Boo Kommunalhus stadsbyggnadsprojekt 9321 

Beslut 
1. 1.Kommunstyrelsen godkänner slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 9321, Boo 

Kommunalhus. Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden och natur- och trafiknämnden. 
 

2. Nettoinvesteringar aktiveras på respektive verksamhet hos Kommunstyrelsen och 
Natur- och trafiknämnden. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadsprojektets mål var att tillskapa 120 nya lägenheter, varav cirka 50 
seniorbostäder, 35 är vårdlägenheter och 30 hyresrättslägenheter samt att planera för 
verksamhetslokaler och äldreservice i det före detta kommunalhuset med annexbyggnad. 
Arbetet med att ta fram en ny detaljplan startade 2002. Detaljplanen antogs och vann laga 
kraft under 2005. Marken anvisades till Alliance Fastighetsutveckling AB och Seniorforum 
Boo, med vilka Nacka kommun i samband med detaljplanens antagande ingick 
genomförandeavtal och tomträttsavtal avseende genomförande av detaljplanen, 
utvecklingen av den kommunala marken och deras förvärv av befintliga byggnader, tidigare 
Boo kommunalhus. 
 
Stadsbyggnadsprojektets hade en budget om -10,9 miljoner kronor netto för framtagande 
av ny detaljplan och utbyggnad av allmänna anläggningar. Stadsbyggnadsprojektet redovisar 
vid projektavslut ett bättre resultat, -8,9 miljoner kronor netto, än budgeterat. Projektet i 
sin helhet, inklusive övriga i projektet ej budgeterade poster som försäljning av byggnader 
(7 miljoner kronor), avskrivning av byggnader (-13,7 miljoner kronor) och värdeökning 
genom tomträttsupplåtelse (30 miljoner kronor), har genererat ett positivt netto om 14 
miljoner kronor. 
 
Samtliga projektmål har uppfyllts genom projektet. Projektavslut har dröjt i avvaktan på 
Ormingeringens ombyggnad och ordnande av en bättre angöring till Seniorforums 
fastighet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 31 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten daterad den 23 januari 2022 
Bilaga 1 Slutrapport 
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Bilaga 2 Ärendeöversikt 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  128 KFKS 2023–00279 

Fastställande av driftsbudget och ingående kapital 
Överföringsärendet 

Beslut 
Kommunstyrelsen fastställer driftsbudget för 2023 till minus -5,4 miljarder kronor i 
enlighet med tabell 1 i stadsledningskontorets tjänsteskrivelse daterad den 20 mars 2023. 
 
Kommunstyrelsen fastställer totalt ingående kapital för år 2023 för intäktsfinansierade 
verksamheten Välfärd samhällsservice till +8,0 miljoner kronor i enlighet med tabell 2 i 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse daterad den 20 mars 2023. 
 
Kommunstyrelsen fastställer totalt ingående kapital för år 2023 för intäktsfinansierade 
verksamheten Välfärd skola till plus +47,2 miljoner kronor i enlighet med tabell 3 i 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse daterad den 20 mars 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Överföring av över- och underskott mellan åren är en central del av styrningen i Nacka. 
Verksamheter som har en negativ avvikelse mellan utfall och budget ska normalt sett 
återhämta underskottet under en tre-fem års period. 
 
Stadsledningskontorets förslag innebär att driftbudgeten för verksamhetens intäkter och 
kostnader (verksamhetens nettokostnader) är oförändrad jämfört med 
kommunfullmäktiges beslut i mål och budgetärendet den 14 november 2022, § 289. 
Förslaget innebär också att det ingående kapitalet för år 2023 fastställs till + 8,0 miljoner 
kronor för Välfärd samhällsservice och +47,2 miljoner kronor för Välfärd skola. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 26 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., daterad den 20 mars 2023  

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade avslag på arbetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag och 
avslagsyrkandet från Tomas Ottosson.  
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med arbetsutskottets förslag.  
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Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
” På senaste kommunfullmäktige beslutade den moderatledda alliansen att ändra principen 
för hur denna överföring görs, till att utgå från budget snarare än nollresultat. I detta ärende 
används den gamla principen, såsom var fallet när 2022 inleddes. Det innebär att tidigare 
års underskott nu är återställda. Hade den nya principen gällt hade Välfärd samhällsservice 
fortsatt legat på ett ackumulerat underskott på ca 2 mkr, trots att alla tidigare underskott är 
återbetalda. Det hade inneburit att man hade behövt gå över det budgeterade 
avkastningskravet, som således hade blivit ännu snävare. Det här är inte en rimlig princip, 
utan budgeten sätts år för år för att på sikt uppnå en ekonomi i balans. Risken finns att vi 
hamnar här igenom och måste se över systemet för överföring. Då var den gamla 
modellen, som fungerade både vid över- och underskott, bättre.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser att det nu är tydligt att de underskott som VSS och VS har haft med sig 
länge nu är avbetalade och att man har skaffat sig en bra buffert för framtiden. Vi anser 
därför att man i samband med budgeten för nästa år inte längre kräver att verksamheterna 
ska leverera ett överskott.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Både Välfärd skola och Välfärd samhällsservice har avkastningskrav som ställt på resp. 
organisation. Avkastningskravet handlar i praktiken att ge med ena handen (skolpeng och 
motsvarande) och ta med den andra (krav på återbetalning). När dessutom ett underskott 
förs vidare till nästa år kommer budgeten det året bli för knapp. Orsaken till att underskott 
uppstått torde främst vara att de fördelade resurserna inte räckt till för att upprätthålla den 
verksamhet som krävts. Men att då dra tillbaka medel så att dessa organisationen får än 
mindre resurser är ju helt kontraproduktivt. Det är alltså i slutänden eleven, den boende i 
ett äldreboende, en LSS-berättigad person som får betala med sämre kvalitet i 
verksamheten, vilket är helt orimligt och inte likvärdigt. Vänsterpartiet har i alla år avslagit 
denna hantering, något som varje år hanteras i det s.k. ”överföringsärendet” som behandlas 
i samband med årsbokslutet. Krav på avkastning ska helt enkelt inte ställas.” 
 
- - - - - 
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§  129 KFKS 2020–00918 

Tilldelning av medel ur framtidsfonderna - tertial 1 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att tilldela medel om totalt 5 760 000 kr ur framtidsfonderna 
avseende tertial 1 2023 enligt följande fördelning. 
 

Fond Projekt Belopp Nämnd 

Framtids- och 
utvecklingsfond 

Införande SDK, Säker 
digital kommunikation 

1 350 000 kr  Arbets- och företags-
nämnden, natur- och 
trafiknämnden, social-
nämnden, äldrenämnden 

Miljö- och 
klimatfonden 

Energi- och 
klimatrådgivare  

2 400 000 kr 
 

Miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden 

Kompetensfond
en 

Samverka om att 
främja skolnärvaro och 
förebygga 
skolfrånvaro 

2 010 000 kr 
 

Utbildningsnämnden 

Totalt  5 760 000 kr  

 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen fattade beslut om att inrätta fyra framtidsfonder den 21 december 2020 i 
enlighet med politikerinitiativet – Inrätta 4 framtidsfonder i Nacka, för utveckling, 
kompetens, trygghet och miljö från den 6 oktober 2020.  Fonderna är tänkta att stimulera 
effektivare och smartare lösningar, ge Nackasamhället större mervärde och möjliggöra 
utveckling och innovation som inte annars varit möjliga i närtid. Samtidigt fattades beslut 
om vilka kriterier som ska vara uppfyllda för att kunna beviljas medel ur fonderna. Den 22 
februari 2021 fattade kommunstyrelsen vidare beslut om hur hantering av fonderna rent 
praktiskt ska gå till i organisationen.  
 
Kommunstyrelsen ska besluta om hur medlen får användas och beviljar medel från dessa 
fonder. Ansökan om medel ur fonderna hanteras en gång per tertial och ansökan 
undertecknas av direktör eller motsvarande för berörd process eller verksamhet. Hur 
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beviljade medel har använts och vilket resultat som har uppnåtts kommer att följas upp av 
kommunstyrelsen. 
 
I tertial 1 2023 inkom tre ansökningar om totalt 5 760 000 kr till tre av framtidsfonderna 
enligt bilaga 1 - 6. Det inkom ingen ansökan till trygghetsfonden.  
 
Utifrån sitt uppdrag rekommenderar fondrådet att medel om totalt 5 760 000 kr beviljas ur 
framtidsfonderna till projekten införande SDK, säker digital kommunikation, energi- och 
klimatrådgivare samt samverka om att främja skolnärvaro och förebygga skolfrånvaro. 
Nästa möjliga tilldelning sker på sista ordinarie möte i kommunstyrelsen innan sommaren 
2023. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 27 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret, daterad den 8 mars 2023 
Bilaga 1 Ansökan införande SDK, säker digital kommunikation 
Bilaga 2 Budget införande SDK, säker digital kommunikation 
Bilaga 3 Ansökan energi- och klimatrådgivare  
Bilaga 4 Budget energi- och klimatrådgivare  
Bilaga 5 Ansökan samverka om att främja skolnärvaro och förebygga skolfrånvaro 
Bilaga 6 Budget samverka om att främja skolnärvaro och förebygga skolfrånvaro 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall-Steen 
(L) och Karin Teljstedt (KD), bifall till arbetsutskottets förslag.  
 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Vi i Alliansen har sett till att Nacka har god ekonomi. Vi för en försiktig ekonomisk 
politik som gjort att vi både kunnat tillföra välfärden mer pengar och sänka skatten och 
samtidigt generera stora överskott de senaste åren. En del av överskotten har vi avsatt för 
olika strategiska framtidssatsningar och idag fördelar vi pengar till tre projekt om totalt 5,8 
miljoner kronor; förebygga skolfrånvaro, mer energi- och klimatrådgivning och säker digital 
kommunikation. En välskött ekonomi lönar sig!” 
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Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”När framtidsfonderna inrättades 2020 befann vi oss mitt i den värsta globala pandemin i 
vår tid. Vi socialdemokrater ansåg då att det stora överskottet borde använts till att stärka 
välfärden istället för att fondera pengarna. Att projekt som att stärka såväl klimatarbetet 
som personal inom skolan nu tilldelas medel är bra. Men vår grundinställning är fortfarande 
att pengarna hade behövts i driftbudget för att på så sätt stärka den kontinuerliga 
verksamheten. ” 

Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan bifaller utskottets förslag, men tycker att det finns en hel del mer att önska 
vad gäller val av projekt. De projekt som tilldelas medel ur framtidsfonderna ska möta ett 
antal kriterier, bland annat att projekten utan fondmedel inte varit möjliga i närtid och det 
ska vara extraordinära insatser som normalt inte kan hanteras i driftsbudgeten samt att 
projekten ska vara av engångskaraktär. Nackalistan anser att Energi- och klimatrådgivare 
inte hör till den typ av projekt som ska finansieras på detta kortsiktiga sätt utan det är något 
som ska vara en del av den ordinarie budgeten. Vi står inför en mycket allvarlig klimatkris 
samtidigt som vi har sett ökade energikostnader både för företag och kommuninvånare. 
Våra medborgare behöver råd och stöd för hur de kan minska sin energiförbrukning och 
leva mer miljö- och klimatvänligt och detta är något som vi med ett växande invånartal i 
kommunen behöva satsa på idag och även framåt. Att då belasta medarbetarna i 
kommunen med att fylla i ansökningar för att få utökade projektmedel kan inte vara 
rimligt.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är kritiska till att bevilja medel från framtidsfonderna till kortsiktiga projekt 
som kan och borde vara en del av ordinarie budget. Att arbeta med skolfrånvaro tex är 
något som kontinuerlig behövs och det finns möjlighet till att avsätta medel för detta i 
ordinarie budget. Det är viktigt att personal som arbetar med barn och unga får 
kunskapsutveckling och kunskapsutbyte gällande skolfrånvaro, men detta behövs 
regelbundet och årligen inte som en enstaka satsning för en kort period. Medarbetare inom 
kommunen ska dessutom inte behöva belastas med att ansöka om projektmedel inom den 
egna organisationer för initiativ som är självklara för verksamheten.  Alla miljösatsningar 
inom kommunen är välbehövliga då vi befinner oss i ett akut klimatnödläge. Men att ge 
mer medel till en kompletterande projektanställning på två år till energi- och 
klimatrådgivning som kommunen i dagsläget sköter via en upphandlad konsulttjänst är en 
kortsiktig investering och inte en seriös satsning. Vänsterpartiet hänvisar till den egna 
budgeten där vi avsatt medel för en särskild Klimat och miljönämnd.” 
 
- - - - - 
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§  130 KFKS-2023-00257 

Internkontroll 2022 - En samlad uppföljning 

Beslut 
Kommunstyrelsen godkänner stadsledningskontorets samlade uppföljning av den interna 
kontrollen i enlighet med tjänsteskrivelsen daterad den 14 mars 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Enligt reglementet för internkontroll ska internkontrollplanen följas upp och resultatet 
återrapporteras till nämnd och kommunstyrelse. Beslut om internkontrollplaner för 2022 
fattades av nämnder i december 2021 och kontrollerna under 2022 har genomförts med i 
huvudsak godkänt resultat utan väsentliga avvikelser. 
Internkontroll handlar ytterst om att bidra till att kommunens verksamhet bedrivs 
ändamålsenligt och kvalitativt med invånarnas bästa för ögonen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 28 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och ledningsstaben, daterad den 14 mars 2023 
(rättat diarienummer för ärendet: från KFKS 2023–00101 till KFKS-2023-00257) 
Bilaga 1 Internkontroll 2022 Kommunstyrelsen 
Bilaga 2  Internkontroll 2022 Nämnden för arbete och försörjning 
Bilaga 3 Internkontroll 2022 Fritidsnämnden 
Bilaga 4 Internkontroll 2022 Kulturnämnden 
Bilaga 5 Internkontroll 2022 Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
Bilaga 6 Internkontroll 2022 Natur- och trafiknämnden 
Bilaga 7 Internkontroll 2022 Socialnämnden 
Bilaga 8 Internkontroll 2022 Utbildningsnämnden 
Bilaga 9 Internkontroll 2022 Äldrenämnden 
Bilaga 10 Internkontroll 2022 Överförmyndarnämnden  
Bilaga 11 Internkontroll 2022 Välfärd samhällsservice 
Bilaga 12 Internkontroll 2022 Välfärd skola 
Bilaga 13 Internkontroll 2022 Nacka Vatten och Avfall AB 
Bilaga 14 Internkontroll 2022 Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljning AB 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
- - - - - 
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§  131 KFKS 2023–00242 

Uppföljningsplaner inom kommunens kundval 
En samlad uppföljning 

Beslut 
Kommunstyrelsen godkänner stadsledningskontorets samlade uppföljning av 
uppföljningsplaner inom kundval i enlighet med tjänsteskrivelse i ärendet daterad den 6 
mars 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen ansvarar för uppföljning av reglementet för kundval. Av reglementet 
framgår bland annat att nämnderna för varje kundval ska besluta om en modell för 
uppföljning av anordnare utifrån de generella och specifika auktorisationsvillkoren som 
framgår av reglementet. Det åligger nämnderna att årligen rapportera sin uppföljningsplan 
till kommunstyrelsen. Med anledning av att nämnderna nu rapporterat sina 
uppföljningsplaner till kommunstyrelsen har stadsledningskontoret sett över 
uppföljningsplanerna för att säkerställa att uppföljningsplanerna följer reglementet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 32 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och juridik- och kanslistaben, daterad den 6 
mars 2023 
Bilaga 1 Uppföljningsplan – Nämnden för arbete och försörjning 
Bilaga 2 Uppföljningsplan – Kulturnämnden 
Bilaga 3 Uppföljningsplan – Socialnämnden samt äldrenämnden 
Bilaga 4 Uppföljningsplan – Utbildningsnämnden 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Vi anser att reglementet för kundval borde innehålla ett generellt krav på kollektivavtal 
eller avtal i nivå med centrala kollektivavtal, för att alla de som jobbar i den 
offentligfinansierade välfärden ska ha rätt till rättvisa villkor.” 
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Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det är ett inbyggt problem med att låta företag som drivs av vinstintresse driva 
behovsstyrda välfärdstjänster. Påhittigheten att göra förtjänst är stor. Det sker genom att 
utföra tjänsten till lägsta möjliga kostnad till nackdel för brukarna. Det är de behoven som 
brukarna har som riskerats att hyvlas bort eller helt enkelt som i vissa fall, att tjänsten 
uteblir, men tas betalt för. Kommunens metod att följa upp utförandet av de behovsstyrda 
verksamheterna fångar inte upp när företagen fuskar genom att inte ge den välfärd 
klienterna har rätt till. Det finns heller inte något system där utebliven välfärd kan 
kompenseras annat än med nedsatta avgifter. Den förlorade dagen för att man inte kunde 
komma ut eller fått en dusch är oersättlig. Ett annat stort fusk inom välfärdstjänster är 
skattebrott genom arbetskraft utan tex arbetstillstånd med löner och arbetsvillkor som är 
olagliga. Kollektivavtal som grund för kontroll av entreprenörer är självklar.  
I detta arbetssätt där kommunen försöker att med marknadskrafter planera och styra 
verksamheter är dömt att misslyckas eftersom det handlar om att medborgaren har ett 
behov som ska tillfredsställas och inte är på en marknad på samma villkor som företagen. 
Det är en för stor maktasymetri mellan ett företag som har som sysselsättning att sälja sitt 
verksamhetsinnehåll och den person som har ett behov som den behöver få tillfredsställt 
först. 
Kommunen kan genom sin interna kontroll och uppföljningsplaner motverka fusk och 
andra avarter av detta New Public Management experiment med biståndsbedömda behov 
som insats, men det rimliga är att välfärdstjänster och skola återgår i kommunaldrift.” 
 
- - - - - 
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§  132 KFKS 2023–00203 

Uppföljning av Nackas miljöprogram 2022  

Beslut 
1. Kommunstyrelsen noterar informationen. 

 
2. Kommunstyrelsen överlämnar uppföljningen till samtliga nämnder. Nämnderna ska 

i mål och budgetarbetet redovisa vilka åtgärder de vidtar för att nå ambitionerna i 
miljöprogrammet 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun antog 2016 ett lokalt miljöprogram med sex miljömål: Begränsad 
klimatpåverkan, Frisk luft, Giftfri miljö, Rent vatten, God bebyggd miljö och Ett rikt växt- 
och djurliv. 
Sammanfattningsvis visar många av indikatorerna positiva trender; bland annat har 
minskning skett inom mängd farligt avfall i soppåsen samt en ökning av antalet publika 
laddpunkter och laddbara elbilar geografiskt i kommunen. Även installerade solceller på 
kommunala tak har ökat och antal miljöcertifierande byggnader som certifierats av externa 
aktörer. 
De indikatorer som visar negativa resultat är bland annat inköp av återbrukade möbler i 
kommunala verksamheter, tjänsteresor som görs med flyg samt vattenförekomster med 
god kemisk och ekologisk status. Det finns även vissa indikatorer som stannat av, nämligen 
klimatpåverkan från kommunens livsmedelsinköp samt invasiva arter av både jätteloka och 
jättebalsamin. Av miljöprogrammets 50 indikatorer bedöms främst miljömålen Begränsad 
klimatpåverkan, Frisk luft Giftfri miljö ha störst andel indikatorer med positiv trend. 
Detta ärende redovisar uppföljningen av de lokala miljömålens indikatorer som går att läsa i 
miljöprogrammet, se bilaga 1 samt på nacka.miljobarometern.se. På miljöbarometern finns 
en sammanställning av alla indikatorers utveckling. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskott den 15 mars 2023 § 6 
Tjänsteskrivelse från miljöenheten daterad den 14 februari 2023 
Bilaga 1 Miljöprogram 2016–2030 

Yrkanden 
Cecilia Gardner Larsson (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Gunilla 
Grudevall Steen (L), Karin Teljstedt (KD) och Desha Svenneborg (MP), bifall till 
miljöutskottets förslag.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – miljöutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Klimatfrågan är en av vår tids allra viktigaste frågor, och vi måste agera snabbt och resolut 
för att bekämpa klimatförändringarna. Hela kommunens verksamhet måste så långt det är 
möjligt väga in klimateffekterna av de beslut som fattas. Vi ser positivt på att de totala 
utsläppen av växthusgaser per person har minskat och att indikatorerna ligger bra till på 
många av punkterna i programmet. Det är dock av stor vikt att Kommunstyrelsen nu noga 
följer upp de punkter som inte visat goda resultat eller stannat av och ser över nya åtgärder. 
Framöver är det också viktigt att fokusera på det som ger goda resultat och ytterligare 
förstärka det arbetet.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Uppföljningen av Nackas miljömål visar på att arbetet ser ut att gå åt rätt håll inom vissa 
områden, men på andra håll går åt fel håll eller helt har avstannat. Klimatpåverkan från 
kommunens livsmedelsinköp, inköp av återbrukade möbler och de egna tjänsteresorna med 
flyg är några indikatorer som ser ut att utvecklas åt fel håll. Samtidigt är det här områden 
som kommunen har rådighet över, ändå går det åt fel håll.  
Målet God bebyggd miljö visar att antalet byggnader i Nacka kommun som är 
miljöcertifierade med bland annat Miljöbyggnad har ökat. De kriterier vi använder i Nacka 
är dock inte helt uppdaterade utan baseras på de äldre kriterierna, vilket förstås är en brist 
och gör att resultatet inte riktigt speglar verkligheten. Att utsläppen av växthusgaser 
halverats sedan 1990 beror på att de konsumtionsbaserade utsläppen bara mäter utsläpp 
inom Nackas gränser, och att det som konsumeras här är till största delen är producerat 
utanför Nacka, och i andra länder.  
Målet med Ett rikt växt- och djurliv i Nacka är oerhört viktigt och här måste kommunen bli 
mer ambitiös. Att lyckas behålla en biologisk mångfald är avgörande för att ekosystem ska 
fungera och ge oss människor gratis ekosystemtjänster som att rena vatten och luft, 
pollinera våra grödor, mildra effekterna av klimatförändringar som tex värmeböljor och 
kraftig nederbörd. Sverige har inom FN:s konvention för biologisk mångfald åtagit sig att 
bevara och nyttja den biologiska mångfalden på ett hållbart sätt. I Nackas miljöprogram 
påpekas att en kontinuerlig förlust av biologisk mångfald pågår i länet och även i Nacka, 
och att det beror bland annat på den fragmentering av grönstrukturen som pågår till följd 
av en hög exploateringstakt. Att bygga i områden som Ryssbergen och Trolldalen, områden 
med höga naturvärden, har Nackalistan motsatt sig, då det är ett hot mot den biologiska 
mångfalden och riskerar att försvaga de viktiga gröna spridningssambanden. Här måste 
Nacka se till att steppa upp och ta frågan på allvar, samt hålla koll på hur utvecklingen ser 
ut för hotade arter, vilket inte görs nu. Indikatorarter, Grönstruktur och ekologiska 
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spridningsfunktioner och Utvärdering av genomförda åtgärder för biologisk mångfald mäts 
till exempel inte alls! Det är en risk med att vi väntar med att ta fram lokala indikatorarter 
som ska säga något om den biologiska mångfalden i kommunen. När vi väl har byggt i 
områden som Ryssbergen så riskerar den biologiska mångfalden att minska och de gröna 
sambanden blir svagare. Att då ta fram ett nollvärde gör att vi jämför oss mot något som 
redan är lågt/dåligt, och minsta förändring till det positiva kommer att få ett stort utslag 
även när en art är hotad eller närmast utrotad. Vi anser också att Indikator 6.6 
Grönstrukturens ekologiska spridningsfunktioner behöver mätas oftare än vart fjärde år.  
Nämnderna ska i mål och budgetarbetet redovisa vilka åtgärder de vidtar för att nå 
ambitionerna i miljöprogrammet. Det är viktigt att detta noggrant följs upp, så vi ser vilka 
åtgärder nämnderna vidtar för att nå ambitionerna i miljöprogrammet och att dessa är 
tillräckliga.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det står i tjänstehandlingen-Kommunstyrelsen överlämnar uppföljningen till samtliga 
nämnder. Nämnderna ska i mål och budgetarbetet redovisa vilka åtgärder de vidtar för att 
nå ambitionerna i miljöprogrammet.  
Det är en ordning i att nämnderna som ansvarar för miljöarbetet berättar varför det är som 
det är och hur arbetet kan utvecklas. Det som saknas är den övergripande analysen av alla 
nämnders arbete och en framåtsyftning som ringar in den allvarligare bilden av 
klimatförstörelsen som inte syns i uppföljningen av Nackas miljöprogram. I Nacka 
kommuns egna siffror orsakar nackabon 1,8 ton koldioxidutsläpp per person och år, det är 
en snäv beräkningsgrund som utelämnar allvarliga fakta. Naturvårdsverkets siffror säger att 
Sveriges innevånare släpper ut 8 ton per person när även konsumtion och flygresor ingår 
som fakta. Den siffran behöver komma ner till 1 ton person och år. Socioekonomiska 
resonemang säger också att större inkomster ger större utsläpp av koldioxid vilket gör 
Nackas situation allvarligare eller att det finns stora möjligheter att skära ner mycket på 
koldioxidutsläpp just i Nacka. Den nya Klimatdirektören behöver ta ett samlat grepp på 
uppföljningen av målen och leda kommunens arbete med att minska klimat och 
miljöförstörelsen. Inte bara den som kommunen direkt ansvarar för genom sin egen 
verksamhet utan ha ett kommunövergripande perspektiv och leda arbetet i hela 
kommunen, inräknat alla invånare, företag och verksamheter lokaliserade till Nacka.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöprogrammet sätter ambitioner och följer upp kommunens hållbarhetsarbete. 
Uppföljningen är viktig att använda som utgångspunkt i kommunens planering och inte 
minst inför mål och budget behöver nämnderna se över vilka resurser som krävs för att nå 
målen samt vilka indikatorer som faktiskt är relevanta för att göra skillnad på riktigt. Vi vill 
koncentrera på att få de indikatorer som gör störst skillnad att gå åt rätt håll, och att den 
nya klimat- och miljödirektören är ledande i det arbetet, på ett verksamhetsöverskridande 
sätt. Vi har också tidigare påpekat att för områden med stora klimatavtryck, som byggande, 
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så saknas indikatorer för målet om begränsad klimatpåverkan i Miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden. 
En intressant tendens är att många av indikatorerna som visar positiv utveckling är sådana 
där kommunen har begränsad rådighet. Invånare och företag i Nacka visar att de vill ställa 
om, med stadig ökning av laddbara fordon, minskad klimatpåverkan och ökad andel 
cykelresor. Sedan 1990 har utsläppen halverats konstateras det, men det beror enbart på att 
de konsumtionsbaserade utsläppen bara mäter utsläpp inom Nackas gränser, där det inte 
produceras så mycket varor som konsumeras. Samtidigt är de indikatorer med negativ eller 
ingen utveckling sådana där kommunen faktiskt har möjlighet att själv påverka, inte minst 
tjänsteresor med flyg, inköp av återbrukade möbler och klimatpåverkan från 
livsmedelsinköp. Varför går utvecklingen åt fel håll här? Vi vill se en tydligare rutin där 
uppföljningen också inkluderar en analys av varför målen inte nås eller står still i flera år 
och vad som kan göras för de indikatorer där utvecklingen går åt fel håll, något som även 
påpekas i de externa revisorernas granskning i deras revisionsrapport 2022 “Granskning av 
kommunens miljöarbete inom ramen för ‘Miljösmart kommun’”. Utan detta blir 
miljöprogrammet enbart en redogörelse som inte betyder något i praktiken.  
Vi reagerar också på att andelen ekologiska livsmedel fortsätter minska och att 
klimatpåverkan från livsmedel varit densamma sedan 2018. Det signalerar tydligt att 
kommunens arbete med att ställa om livsmedelskonsumtionen inte är tillräckligt. För oss i 
Miljöpartiet är det då självklart att kommunen fortsätter köpa in ekovaror även i tider av 
inflation. Ekologiskt jordbruk är en nödvändighet för att skydda våra matjordar som 
utarmas av “konventionella” jordbruksmetoder. Att som kommun spara pengar på att välja 
bort ekologiska produkter idag är kortsiktigt och oansvarigt - det sker på bekostnad av 
framtida generationers matsäkerhet. Som en del av Miljöpartiets överenskommelse med M, 
C, L och KD ska en handlingsplan för detta tas fram och vi förväntar oss verkstad här. 
Klimatförändringarna och utarmningen av matjorden pågår nu och vi har inte tid att vänta 
med att ställa om vårt matsystem.” 
 
- - - - - 
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§  133 KFKS 2019–00443 

Yttrande angående förhandsbesked på fastigheten 
Skogsö 2:45 
Yttrande till Mark-och miljööverdomstolen i mål P 3682–22 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar yttrande till Mark- och miljööverdomstolen vid Svea 

hovrätt enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 20 mars 2023. 
 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har ansökt om förhandsbesked för nya byggnader, upplagsytor och 
parkeringsplatser för varvsverksamheten vid Skutvikens varv. Förhandsbeskedet är ett av 
flera tillstånd som sökts för att möjliggöra upprustningen av verksamheten på platsen. 
Beslutet om positivt förhandsbesked har i mars 2022 överklagats till Mark- och 
miljööverdomstolen. Prövningstillstånd meddelades i oktober 2022. Kommunen har nu 
förelagts att inkomma med yttrande i målet. Ett förslag till yttrande har tagits fram som 
kommunstyrelsen föreslås anta. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 33 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och juridik- och kanslistaben, daterad den 20 
mars 2023  
Bilaga 1 Förslag till yttrande 
Bilaga 2 Föreläggande med yttrande 
Bilaga 3 Miljö- och stadsbyggnadsnämndens yttrande den 22 november 2022 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad.  

Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”När detta ärende var uppe för beslut tog vi socialdemokrater upp att vi hade velat veta 
mer om hur det skulle påverka reservatet när det öppnas upp för verksamhet. Det är bra att 
man försöker ta tillvara på de platser som finns och kan användas för båt- och 
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varvsverksamheter. Vi anser att frågan borde satts i ett större perspektiv för att bättre förstå 
konsekvenserna för naturreservatet när till exempel biltrafiken genom naturreservatet 
troligen kommer att öka.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser att det inte är lämpligt att det anläggs nya byggnader, upplagsytor för 
båtar och parkeringsplatser för varvsverksamheten vid Skutvikens varv som är beläget i ett 
naturreservat. Det finns tillräckligt med marinor och båtuppläggningsplatser i och omkring 
Duvnäsviken, vid Lännerstasundet, vid Fisksätra, nedanför Saltsjö pir och på Boosidan. En 
marina kommer att innebära en stor inverkan på miljön, inte minst undervattensmiljön, på 
ett klart negativt sätt. Sprängning, muddring samt skuggning av havsbotten kan hota fiskars 
reproduktionsplatser ytterligare. Vi behöver bevara de få platser som finns kvar för 
framtiden.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det är ont om mark och utrymme i Nacka för både verksamheter och rekreation. Naturen 
och de ekologiska värdena har inget eget partsförhållande i dagens rättstvister. Kommunen 
ska utifrån Agenda 2030 och skapa goda förutsättningar för alla 17 mål och ett flertal av 
målen berörs av detta ärende. Mål 10 om Minskad ojämlikhet, 11 Hållbara städer och 
samhällen och 15 Ekosystem och biologisk mångfald, är extra aktuella för Vänsterpartiet i 
detta ärende.  
Det gör att vi ser ojämlikheten mellan Fisksätraborna och andra Nackabor finns i ärendet. 
Vem är det som beslutet gynnar och har kommunen planer för hur de som är mindre 
gynnade ska få sina behov lyfta. Skogsö ligger i närheten av Fisksätra som med den nya 
exploateringen kommer öka  befolkningsmässigt med 700 lägenheter. Området vid vattnet 
närmast Fisksätra är redan belagt med marinor som förstör för de boendes rekreation 
promenader och bad. Skogsö är en bit bort men ett alternativ på gång eller cykelavstånd.  
Ekosystem och biologiskmångfald är lika viktigt att se på i framtida exploateringar. 
Vattenområdet i Lännerstasundet är mycket förorenat och överexploaterat, biologiska 
mångfald frågor är redan starkt negativt påverkade och frågan är hur Nacka kommun kan 
arbeta mer fokuserat för att förbättra i mål 15.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet har tidigare varit och är alltjämt emot denna detaljplan med utbyggnad av 
marina och båtuppläggning i ett naturreservat. Det hör absolut inte hemma där.” 
 
- - - - - 
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§  134 KFKS 2022-01144 

Yttrande till länsstyrelsen angående dagvatten i 
Hästhagen 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att anta yttrande i enlighet med bilaga 1 till 

tjänsteskrivelsen daterad den 1 mars 2023. 
 

2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Sammanfattning av ärendet 
Länsstyrelsen har begärt att kommunen lämnar yttrande över synpunkter om 
dagvattenhanteringen i bostadsområdet Hästhagen. De synpunkter som har lämnats av en 
fastighetsägare i området rör att bortledning av dagvatten inte fungerar i området vilket 
leder till att vatten kommer in på fastigheten. Ett yttrande lämnas till länsstyrelsen som 
beskriver hur anläggningen för omhändertagandet av dagvatten i området fungerar. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 36 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 1 mars 2023 
Bilaga 1 Förslag till yttrande 
Bilaga 2 Länsstyrelsens begäran om yttrande 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad.  
 
- - - - - 
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§  135 KFKS 2011-00225 

Detaljplan för området kring Dalvägen – 
Gustavsviksvägen i sydöstra Boo 
Yttrande över överklagan i mål nr P 6571-22 i Mark- och miljööverdomstolen vid Svea hovrätt 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till Mark- och miljööverdomstolen vid 

Svea hovrätt gällande överklagan av beslut om antagande av detaljplan för området 
kring Dalvägen – Gustavsviksvägen i sydöstra Boo enligt bilaga 1 till 
tjänsteskrivelsen, daterad 2023-03-22. 
 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar kommunjuristerna Sylvia Ryel och Hjalmar 
Handstedt eller den de i sitt ställe sätter, att föra kommunens talan i domstol i mål 
om detaljplan för området kring Dalvägen-Gustavsviksvägen i sydöstra Boo. 
 

3. Beslutet justeras omedelbart.  

Sammanfattning av ärendet 
Mark- och miljödomstolens avslag av överklagandena av kommunfullmäktiges beslut att 
anta detaljplan för området kring Dalvägen – Gustavsviksvägen i sydöstra Boo har 
överklagats till Mark- och miljööverdomstolen. Kommunen ska nu yttra sig över 
överklagandena till Mark- och miljööverdomstolen. Detaljplanens huvudsakliga syfte är att 
bygga ut kommunalt vatten och spillvatten till området, rusta upp vägsystemet samt att ta 
hand om dagvattnet. Fritidshus ska kunna omvandlas till permanentboende och en 
förtätning av bostäder möjliggöras, samtidigt som områdets landskapsbild och särskilt 
värdefull vegetation bevaras. Syftet är även en övergång till kommunalt huvudmannaskap 
av vägar, park- och naturmarksområden. 
 
Mark- och miljööverdomstolen har förelagt kommunen att yttra sig över 7 inkomna 
överklaganden.  
 
I förslag till yttrande framkommer i huvudsak att kommunen motsätter sig klagandenas 
yrkanden om ändring alternativt upphävande av beslut om antagande av detaljplan för 
området kring Dalvägen-Gustavsviksvägen i sydöstra Boo, Nacka kommun, nedan 
detaljplanen. Kommunen yrkar att Mark- och miljööverdomstolen dels avvisar 
överklagandena i de delar de avser gatukostnader, dels avslår överklagandena i övrigt och 
fastställer mark- och miljödomstolens dom. Kommunen vidhåller att planförslaget tagits 
fram på ett korrekt sätt samt att detaljplanen inte strider mot gällande tillämplig lagstiftning. 
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Kommunen anser att aktuella allmänna och enskilda intressen har beaktats och avvägts på 
ett korrekt sätt i detaljplanen. 
 
Kommunen vidhåller att regleringen av gemensamhetsanläggningar för dagvatten, och 
prickmark, på enskilda fastigheter är nödvändig för att klara dagvattenhantering inom 
enskilda fastigheter. Kommunen vidhåller att detaljplaneförslaget i stora delar 
överensstämmer med det beslutade planprogrammet för sydöstra Boo samt att det är 
förenligt med intentionerna i översiktsplanen och i planprogrammet. Kommunen vidhåller 
att den förtätningen som möjliggörs inom ramen för detaljplanen är lämplig och väl avvägd 
i förhållande till områdets förutsättningar och karaktär. Vad gäller avstyckningsmöjligheter 
och prickad mark för skydd av träd och vegetation vidhåller kommunen att korrekta 
bedömningar och intresseavvägningar gjorts. Avseende ökad trafik inom området och 
omotiverad standardhöjning av gator vidhåller kommunen att det allmänna intresset att 
skapa fler bostäder och anpassa området för permanentboende, genom bland annat en 
högre vägstandard, förbättrad trafiksäkerhet och ökad framkomlighet väger tyngre än det 
enskilda intresset av att trafiken inom området. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från planenheten, daterad den 22 mars 2023 
Bilaga 1.  Förslag till yttrande 
Bilaga 2.  Föreläggande från Mark- och miljööverdomstolen samt skrivelser från 
fastighetsägare 
Bilaga 3. Beslutsprotokoll från detaljplanens antagandebeslut (KF)  

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade avslag på punkt 1 i det utsända förslaget från planenheten.  
 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till det utsända förslaget från planenheten.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – förslaget från planenheten 
samt avslagsyrkandet från Mikael Carlsson.  
Ordföranden ställde vart och ett av förslagen mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat i enlighet med förslaget från planenheten.  
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser att de överklagande har rätt i mycket av sin kritik. Systemet med 
gatukostnadsersättningar har vi länge kritiserat och anser att detta bör ses över i grunden. 
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Vi håller med om att trafiksituationen i området riskerar att försämras rejält om man tillåter 
den utbyggnad som man nu föreslår med 400-500 bostäder, i huvudsak i form av 
friliggande småhus men även som gruppbyggda småhus eller mindre flerbostadshus på 
befintliga fritidshustomter. När planprogrammet för Sydöstra Boo togs fram 2012 och som 
skulle vara vägledande för kommande planering föreslogs cirka 200–300 bostäder 
tillkomma. Ökningen med 200-300 bostäder är väldigt kraftig för detta begränsande 
område. Nackalistan anser inte att den förtätning som möjliggörs inom ramen för 
detaljplanen är lämplig och väl avvägd i förhållande till områdets förutsättningar och 
karaktär. 
Klagande som ej vill ha infart från Dalvägen utan även i fortsättningen utnyttja den sedan 
länge befintliga tillfartsvägen. Att denna fastighet endast skall ha tillfart direkt från 
Dalvägen känns inte realistiskt då topografin på plats visar att detta omöjligt kan ha varit 
huvudtillfartsvägen. Huset skulle aldrig kunna ha byggts på den plats där det nu ligger om 
angöringen skett från Dalvägen. 
Nackalistan anser också att det finns mycket viktig och skyddsvärd natur som bör skyddas 
och att det inte är helt klarlagt vilka negativa konsekvenser den förtätning som nu planeras 
ske kommer ha på skyddsvärda arter.”  
 
- - - - - 
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§  136 KFKS 2022-01225 

Remiss SOU 2022:53 Statligt ansvar för skolan – ett 
besluts- och kunskapsunderlag 
U 2022/03532 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar utbildningsnämndens förslag till yttrande enligt bilaga 1 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 9 mars 2023.  
 
Kommunstyrelsen förklarar paragrafen omedelbart justerad.  

Sammanfattning av ärendet 
En statlig offentlig utredning har haft i uppdrag att lämna beslutsunderlag för hur statens 
ansvar kan öka när det gäller grund- och gymnasieskola, grund- och gymnasiesärskola, 
förskoleklass, fritidshem och komvux. Förskola omfattas inte. 
Utredningen lämnar inga skarpa lagförslag utan gör bedömningar som landar i två 
huvudalternativ för hur statens ansvar kan öka. Alternativ 1 innebär fullgånget 
förstatligande, där kommuners ansvar i egenskap av såväl huvudman som elevers 
hemkommun förs över till statlig nivå. Det innebär bland annat att staten istället för 
kommuner får lednings-, drifts- och arbetsgivaransvar för offentliga skolor och 
verksamheter. Alternativ 2 innebär att staten tar över kommuners ansvar i egenskap av 
hemkommun, men inte huvudmannaskapet. 
 
Nacka kommun är remissinstans. I yttrandet, som i nästa steg ska beslutas av 
kommunstyrelsen, avstyrks alternativ 1 såväl som 2. Det är mycket komplexa reformer som 
bland annat kräver omfattande skatteväxling och kommer ta 10-20 år att genomföra. 
Konsekvenserna är svåra att överblicka och bedöma i förväg, vilket gör alternativen till 
högriskprojekt utifrån ett elevperspektiv. Den kommunala självstyrelsen påverkas på sätt 
som inte står i proportion till utfallet, som är osäkert. I yttrandet lyfter Nacka kommun 
därför fram att inriktningen istället bör vara att se över och effektivisera de befintliga 
statliga styrmedlen för att stärka likvärdighet och hög kvalitet. Exempel på sådana är 
lärarutbildningens kvalitet och dimensionering som är ett statligt ansvar. 
 
Ärendet har beretts av utbildningsnämnden som vid sitt sammanträde den 30 mars 2023 
beslutade att föreslå kommunstyrelsen att anta förslag till yttrande enligt bilaga 1 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 9 mars 2023. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från utbildningsnämnden den 30 mars 2023 § 16 
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Tjänsteskrivelse från utbildningsenheten, daterad den 9 mars 2023 
Bilaga 1 Förslag till yttrande 
Bilaga 2 Sammanfattning av SOU 2022:53 Statens ansvar för skolan (sid 25-52) 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), bifall till 
utbildningsnämndens förslag till yttrande.  
 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), att kommunstyrelsen 
beslutar i enlighet med det alternativa förslaget från Socialdemokraterna som framgår av 
bilaga till protokollet (se bilaga 1 till protokollet).  
 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde utbildningsnämndens förslag mot förslaget från Johanna Kvist, och 
fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med utbildningsnämndens förslag.  
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad. 

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna och ingav 
följande.  
”Vi ser positivt på ett ökat statligt ansvarstagande för svensk skola. Med dagens system 
jobbar kommuner väldigt olika och den särskilda kompetens som finns kring många 
systemfrågor är uppdelad på kommuner av olika storlek, där den fulla potentialen inte alltid 
kommer till nytta. Förslagen i denna utredning är genomgripande, och vi vill framhålla 
vikten av att de utreds noggrant, baseras på vetenskaplig grund där sådan finns och bygger 
på politisk enighet. Det är även viktigt att reformer som genomförs under lång tid inte 
negativt påverkar de elever som går i svensk skola under övergången.  
Vi vill tillstyrka utredningens alternativ 2. Att samla systemansvaret i staten, och få på plats 
en ny myndighetsstruktur med bättre samling av kompetensen kring dessa frågor är något 
vi ser många fördelar i. Vi är dock inte beredda att ta ställning för statligt huvudmannaskap 
enligt alternativ 1 med det underlag som finns nu, dock anser vi att frågan bör utredas 
vidare på ett mer konkret sätt. Vidare anser vi att inom alternativ 2 så bör den minst 
ingripande förändringar av finansieringsmodellen genomföras. Ett förstärkt 
likvärdighetsbidrag så att resurserna kan prioriteras dit behoven är som störst inom dagens 
system med kommunalt huvudmannaskap skulle gynna svensk skola. Ett skolpliktsavdrag 
bör införas oberoende av om man går vidare med dessa reformer eller ej, för att 
ersättningen till skolorna ska matcha det ansvar varje huvudman har.  
Vi är positiva till ett större statligt ansvarstagande för Komvux, inte minst för att ge fler 
möjligheten att välja mellan en bredare flora av kurser och stärka deras ställning på 
arbetsmarknaden.” 
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Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande.  
”Vänsterpartiet anser att ansvaret för grund och gymnasieskola ska överflyttas från 
kommuner till ett statligt ansvar, där av ger varken yttrandet från Nacka kommun eller 
utredningen SOU 2022:53 rätt styrning för det som krävs. Alternativ ett är helt klart åt rätt 
håll men det räcker inte att flytta över ansvaret till staten för ett dåligt fungerande 
skolsystem. Det behövs ett stopp för vinster i skolan. Att vinst i företag finansieras av 
skolpengen är alltid fel. Skolpengen ska gå till barnens utbildning och inte till vinst eller 
hyreskostnader. Marknadsskolan är fel väg för Sveriges elever, det kommer alltid finnas en 
konflikt mellan företagets vinstintresse och insatser för elever med särskilda behov. 
Vinstintresset kommer ge större klasser och färre lärare, mindre skolutrymmen och 
skolgårdar. Skolan och pedagogiken ska utgå från elevernas behov och förmågor och 
kunna utveckla alla elever så positivt som möjligt. Det är vänsterpartiets prioritet.” 

Protokollsanteckningar 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Kristdemokraterna är i grunden positiva till vissa aspekter av ett förstatligande av skolan, 
framför allt på områden som resurser för elever med särskilda behov, möjligheterna till 
kunskapsutbyte för lärare och läraryrkets utveckling. Vi ser dock också vikten av att lära sig 
av historien, och särskilt då den utveckling som den statliga skolan genomgick under 
framför allt 1970-talet. De då starka tendenserna till central styrning, tillsammans med 
ständigt ökande krav på vad skolans verksamhet skulle omfatta (utöver undervisning), 
ledde till en stor tungroddhet och skenande kostnader. Med tanke på dagens läge föreligger 
en överhängande risk för att ett förstatligande skulle skapa en otymplig koloss som skulle 
kräva en enorm budget. Det kommunala styret ger möjlighet till ett något mer flexibelt 
styre, anpassat efter lokala förutsättningar, och därmed en mer effektiv och ändamålsenlig 
drift. 
Med detta i åtanke kommer inte utredningens slutsatser som någon stor överraskning. Det 
är tydligt att ett full t förstatligande skulle kräva ett reformarbete som bara genom sin 
storlek innebär en stor fara, med risk för att skapa kaos för Sveriges elever. Därför anser vi 
att inte att vi kan tillstyrka de föreslagna initiativen, men vi ser gärna att ett arbete görs för 
att effektivisera de statliga styrmedlen framöver.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan konstaterar i linje med det föreslagna /beslutade remissvaret att ett ökat 
statligt och ett minskat kommunalt ansvar för skolhuvudmannaskap må vara 
eftersträvansvärt, men är svårt att genomföra på ett ändamålsenligt sätt i verksamheten. Till 
att börja med skulle ett statligt övertagande av huvudmannaskapet både ta lång tid och 
kräva stora resurser. Dessutom har staten sedan ett antal år successivt stärkt den nationella 
styrningen av den lokala skolverksamheten. 
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Vad Nackalistan vänder sig mot är att ett av de största problemen i svensk skola  -de 
fristående skolhuvudmännens roll- knappt ens behandlas i remissvaret. För våra barn och 
elevers skull måste vi gemensamt ta oss an skolsystemets alla bristfälligheter. Det kan inte 
vara rimligt att kommunala och fristående huvudmän ersätts med samma skolpeng, trots att 
kraven på de kommunala huvudmännen är högre än de fristående. Det kan inte vara rimligt 
att fristående huvudmän nyttjar det offentliga ansökningssystemet och samtidigt erbjuder 
ett parallellt kösystem vid sidan av det offentliga. Det kan inte vara rimligt att fristående 
huvudman som verkar i kommun bryter mot regelverket utan att kommunen kan göra så 
mycket åt det. Vi tycker också det är viktigt att kommunens och allmänhetens insyn i de 
fristående skolorna ökas för att mer efterlikna den offentlighetsprincip som gäller för 
kommunalt drivna skolor.” 
 
Desha Svenneborg /lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Nacka kommun har både en hög ambitionsnivå och goda ekonomiska förutsättningar för 
att hålla hög kvalitet på våra skolor. Tyvärr ser det inte så ut hos alla de övriga 
kommunerna i landet. Så som framkommer av utredningen har den nuvarande 
styrmodellen stora brister som går ut över den svenska skolans kvalitet och likvärdighet. 
Med ett ökat statligt ansvar kommer därmed lägstanivån på ambitionerna att öka, och de 
ekonomiska förutsättningarna utjämnas mellan kommunerna. Eftersom utbildning är vägen 
in i samhället för våra unga gynnar detta i förlängningen alla Sveriges medborgare.  
Ett skifte till en helt statlig skola vad gäller både huvudmannaskap och styrning är ett arbete 
som utredningen menar tar ca 20 år och konsekvenserna är svåra att överblicka. Däremot 
kan ett skifte till statligt systemansvar, men med fortsatt kommunalt huvudmannaskap, 
genomföras på halva tiden och bör enligt utredarna få en tydligt positiv effekt på bland 
annat skolans likvärdighet och på elevernas kunskapsresultat. Miljöpartiet vill alltså se att 
staten tar ett större ansvar för Sveriges skolor för att säkra en jämlik skola, men fortsatt ha 
kommunalt huvudmannaskap.” 
 
- - - - - 
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§  137 KFKS 2022–01223 

Remiss – Betänkandet En ny statistik över hushållens 
tillgångar och skulder (SOU 2022:51) 
Yttrande till finansdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar yttrande enligt bilaga 1 till kommunstyrelsens arbetsutskotts 
protokoll, daterad den 28 mars 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Regeringen har gett en särskild utredare i uppdrag att framför allt grundligt belysa och 
analysera hur individbaserad statistik över hushållens tillgångar och skulder kan tas fram 
och användas för att ge en fullgod bild av hushållens finansiella ställning utan att den 
personliga integriteten och skyddet för personuppgifter åsidosätts. 
Enligt utredningen finns det ett stort samhällsbehov av att på nytt framställa statistik över 
hushållens tillgångar och skulder. För en sådan framställning behövs uppgifter på 
individnivå. Utredningen föreslår att SCB ska vara statistikansvarig myndighet. 
Utredningens förslag berör kommuner och regioner på så sätt att SCB kan hämta in sådana 
uppgifter som behövs för det nya statistikområdet med stöd av ett föreslaget tillägg i 5 c § 
statistikförordningen i fråga om uppgifter från kommuner och regioner. 
Utredningens förslag innebär att det kommer att finnas officiell statistik över hushållens 
tillgångar och skulder. Förslaget innebär också att mikrodata ska kunna göras tillgänglig för 
analys, forskning och utvärdering. Konsekvenserna för de kommuner som behöver lämna 
uppgifter till den nya statistiken bedöms som begränsade. 
Arbetsutskottets förslag till yttrande från Nacka kommun framgår av bilaga 1 till 
arbetsutskottets protokoll från den 28 mars 2023. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 34  
Protokollsbilaga 1 till arbetsutskottets protokoll från den 28 mars 2023 – med 
arbetsutskottets förslag till yttrande 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret, daterad den 7 mars 2023 
Bilaga 1. Sammanfattning av SOU 2022:51. För det fullständiga betänkandet se En ny 
statistik över hushållens tillgångar och skulder, SOU 2022:51 (regeringen.se) 
Bilaga 2. Tidigare utsänt förslag till yttrande (bilaga till tjänsteskrivelsen daterad den 7 mars 
2023) 



 
86 (106) 

 3 april 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), Gunilla Grudevall-Steen 
(L) och Karin Teljstedt (KD), bifall till arbetsutskottets förslag till yttrande.  
 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Desha Svenneborg (MP), Mikael Carlsson 
(NL) och Tomas Ottosson (V), bifall till förslag till yttrande enligt bilaga 2 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 7 mars 2023. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag och 
yrkandet om bifall till förslag till yttrande enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen daterad den 7 
mars 2023.  
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med arbetsutskottets förslag.  
 
- - - - - 
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§  138 KFKS 2023–00035 

Remiss – Promemorian ”Ny kärnkraft i Sverige – ett 
första steg” (KN2023/01921) 
Yttrande till klimat- och näringslivsdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande enligt bilaga 4 till tjänsteskrivelsen daterad den 
16 mars 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
I promemorian lämnas förslag till ändringar i miljöbalken och lagen (1984:3) om 
kärnteknisk verksamhet (kärntekniklagen) som syftar till att utvidga förutsättningarna för 
att tillåta uppförande och drift av nya kärnkraftsreaktorer. Förslaget innebär att 
bestämmelsen i miljöbalken som anger att regeringen endast får tillåta en ny 
kärnkraftsreaktor om den ersätter en permanent avstängd reaktor och uppförs på en plats 
där någon av de befintliga reaktorerna är lokaliserad tas bort. En följdändring föreslås 
också i en bestämmelse i kärntekniklagen som innehåller en hänvisning till förbuden i 
miljöbalken. Övriga förutsättningar för anläggningar för kärnteknisk verksamhet och 
tillåtlighetsprövning av kärnkraftsreaktorer påverkas inte av förslaget. 
 
Kommunfullmäktiges tillstyrkande krävs även fortsättningsvis för att regeringen ska få 
tillåta anläggningar för kärnteknisk verksamhet, inklusive kärnkraftsreaktorer. 
 
Lagändringarna föreslås träda i kraft den 1 mars 2024. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 28 mars 2023 § 35 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben, daterad den 16 mars 2023 
Bilaga 1 Promemorian Ny kärnkraft i Sverige – ett första steg 
Bilaga 2 Protokollsutdrag miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 15 mars 2023, §48 
Bilaga 3 Miljö- och stadsbyggnadsnämndens förslag till yttrande 
Bilaga 4 Förslag till yttrande 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Gunilla Grudevall-Steen (L) och Karin 
Teljstedt (KD) bifall till arbetsutskottets förslag. 
 
Johan Krogh (C) yrkade att kommunstyrelsen beslutar att inte besvara remissen. 
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Johanna Kvist (S) yrkade bifall till eget förslag till yttrande (se bilaga 5 till protokollet).  
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall till eget förslag till yttrande (se bilaga 6 till protokollet). 
 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till eget förslag till yttrande (se bilaga 7 till protokollet). 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns fem förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
samt förslaget från Johan Krogh, förslaget från Johanna Kvist, förslaget från Desha 
Svenneborg och förslaget från Tomas Ottosson.  
Ordförande ställde därefter förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
Mikael Carlsson (NL) meddelade att Nackalistan ej deltar i beslutet. 

Reservationer 
Johan Krogh reserverade sig mot beslutet för Centerpartiet till förmån för eget 
förslag.  
 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna till förmån för 
eget förslag.  
 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet till förmån för eget 
förslag, och ingav följande.  
”Vi reserverar oss mot nämndens beslut att tillstyrka de föreslagna lagändringarna i 
Klimatoch näringslivsdepartementets promemoria ”Ny kärnkraft i Sverige – ett första 
steg”. Att ha kvar berörda lagars begränsningar är bra. Ännu bättre vore om våra lagar 
istället ändras så att det inte blir möjligt att bygga nya kärnkraftsanläggningar. När det gäller 
de specifika riskerna med kärnkraft vill vi framhålla följande. Kärnkraftverk producerar 
radioaktivt avfall som måste tas om hand i tusentals år. För det första är de utbrända 
bränslestavarna så radioaktiva att de kräver kylning under flera decennier. Det sker idag i 
kylbassänger med eldrivna pumpar, som måste drivas med alternativ energi långt efter det 
att kraftverket har slutat producera el. Om det blir månads- eller årslånga avbrott i 
elförsörjningen och därtill i bränsleförsörjningen till reservkraftaggregaten, så kokar det 
torrt i kylbassängerna med härdsmälta som följd. Ett sådant scenario kan inte uteslutas, om 
samhället drabbas av krig eller upphör att vara kontinuerligt stabilt av annat skäl. Det är 
oklart om nya typer av kärnkraftverk är bättre i detta avseende, dvs vid nämnda typer av 
försörjningsavbrott. För det andra ingår plutonium i det bränsleavfall som produceras vid 
kärnreaktionerna. Förutom att plutonium är radioaktivt – och därmed cancerogent är det 
kraftigt giftigt på vanligt sätt. Det radioaktiva plutoniet har dessutom en så lång 
halveringstid att det måste förvaras oåtkomligt i uppåt 100 000 år. Det råder delade 
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meningar bland forskare hur säker den för Sverige framtagna metoden för slutförvaring är. 
En försiktighetsstrategi kräver därför att vi åtminstone inte skapar mer plutonium. Därför 
bör inte mer kärnkraft byggas. Dessutom vill vi påminna om att det plutonium som skapas 
i kärnreaktorer kan användas för att tillverka atombomber. Med kärnkraft i Sverige bidrar 
vi också till problem och miljöskador i de länder där uranet utvinns och anrikas, i många 
fall med avsevärda arbetsmiljöproblem, inkl. barnarbete. Denna verksamhet ger upphov till 
omfattande avfall som förstör mark och grundvatten. Dessutom går det fortfarande åt 
mycket fossil energi för denna verksamhet. Vidare ger anrikningen av uranet - för att öka 
halten av isotopen U235 - upphov till stora mängder ”avfallsuran” (isotopen U238). Detta 
avfall är både giftigt och radioaktivt. Istället för att återföras till marken används avfallsuran 
idag till olika ändamål med stora risker på både kort och sikt. Avfallsuran har t.ex. ersatt bly 
i ammunition, och på så sätt förgiftat tidigare krigszoner i bl.a. Irak och Jugoslavien. 
Kärnkraft är så komplext och riskfyllt att det förutsätter ett kontinuerligt stabilt samhälle, 
inte bara under kraftverkens livslängd utan även under hundratals till tusentals år därefter. 
Det får aldrig uppstå några krig, folkliga (väpnade) uppror, kraftfulla terroristangrepp och 
inte heller några oväntade naturkatastrofer. Det senaste året med kriget i Ukraina visar dock 
att vi inte kan utesluta möjligheten till krigshandlingar i vårt närområde, inte ens i vårt eget 
land. Om en verksamhet känner sig hotad, ska personalen där snabbt kunna stänga ner 
anläggningen - inklusive elanslutningen - samt överge den inom loppet av någon eller några 
timmar, kanske för gott. I vissa lägen kan kompetens och reala resurser därvid skingras eller 
försvinna, och då hjälper inte mycket av det man planerat inför incidenter. Efter en sådan 
situation får det inte bli några följder av katastrofal art utan på sin höjd begränsade 
miljöskador. Verksamheter måste klara ett sådant ”samhällskollapskriterium”. I vilken 
utsträckning nya typer av kärnkraftverk klarar detta går ännu inte att säga, men dagens typ 
av kärnkraftverk gör det definitivt inte. Det där förvarade utbrända bränslet torde kräva 
kylning under flera årtionden. Detta kan jämföras med ett övergivet vindkraftverk som 
antagligen endast ger begränsade miljöproblem. (Men det bör förstås analyseras.) Vi vill 
också peka på ett naturfenomen som förväntas komma med några hundra års mellanrum, 
nämligen en extrem soleruption/solutbrott (super solar flare). Ett sådant utbrott skedde 1 
september 1859. Den efterföljande geomagnetiska stormen var så stark att mycket av 
dåtidens telegrafutrustning och –ledningar förstördes, plus att dess norrsken gjorde det 
närapå dagsljust under natten. Om det idag skulle komma ett sådant kraftigt – eller 
kraftigare - solutbrott, finns risken att stora delar av världens elnät slås ut. Elledningar, 
transformatorer och ställverk i större delen av världen måste frånkopplas under något dygn 
för att inte bli förstörda. Och detta måste kanske ske inom loppet av några minuter efter 
första varningen (om det nu blir någon). I vilken utsträckning skador kan uppstå även på 
lokal elektrisk utrustning hos t.ex. telekommunikationsanläggningar samt i industrier och 
bostäder verkar inte tillräckligt utrett. Men ett extremt solutbrott skulle i värsta fall kunna 
leda till månads- eller årslånga avbrott i elförsörjning och telekommunikationer, i hela 
landet (och världen). Vilket i sin tur riskerar att kärnkraftverken inte klarar säkerheten. Vi 
vill slutligen peka på ett märkligt förhållande som idag ger kärnkraft en olämplig 
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särställning. Det gäller Atomansvarighetslagen och Lagen (2010:950) om ansvar och 
ersättning vid radiologiska olyckor. Enligt dessa lagar behöver innehavaren av en ” 
kärnkraftsreaktor i drift för att utvinna kärnenergi” endast svara för skador upp till 1200 
miljoner euro vid en olycka. Anläggningsägaren måste ha försäkringar som täcker detta 
beloppet ifråga. Resten får kanske staten stå för. Detta belopp – motsvarande ungefär 15 
miljarder kronor – är en struntsumma sett i förhållande till de skador som katastrofala 
kärnkraftsolyckor kan orsaka, såsom i Tjernobyl och Fukushima. För Fukushima har enbart 
uppröjningsarbetet under de fem första åren kostat över 350 miljarder kronor. Det fortsatta 
sanerings- och efterarbetet väntas ta uppåt 40 år och kosta närmare 5 000 miljarder kronor 
(enligt Ny Teknik som citerar nyhetsbyrån AP). Det finns ingen anledning att ägare av just 
kärnenergianläggningar ska kunna komma undan med endast en bråkdel av de skadestånd 
och kostnader för saneringsbehov m.m. som skulle kunna uppkomma. Om obegränsat 
belopp inte är möjligt, så borde beloppet åtminstone mer än hundrafaldigas. Vi känner inte 
till att någon liknande begränsning av skadeståndsskyldighet finns för andra 
(energi)verksamheter. Som vi ser det, är försäkringsbolag sannolikt betydligt bättre än 
myndigheter på att bedöma risker hos kärnkraften, och framförallt bättre än politiker. Det 
förutsätter förstås att försäkringsbolaget ifråga är självständigt och oberoende av t.ex. andra 
ekonomiska intressen och av stater. Avslutningsvis vill vi framhålla att dagens generation 
människor lämpar över kärnkraftens omfattande problem och risker på flera tiotals eller 
hundratals generationer framöver. Därför bör det inte byggas några fler 
kärnkraftsanläggningar i Sverige, och i resten av världen.” 
 
Desha Svenneborg reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiet till förmån för eget 
förslag, och ingav följande.  
”Miljöpartiet ser med oro på den mycket förenklade promemoria som regeringen lagt fram 
med intentionen att öppna upp för ny kärnkraft i Sverige. Frågor som säkerhetsaspekter vid 
terrordåd, kommunernas möjligheter att finansiellt och kompetensmässigt hantera dessa 
komplexa planeringsprocesser samt hanteringen av kärnavfall på en rad olika orter i Sverige 
lämnas helt obesvarade. Promemorian beaktar inte heller att långt fler kommuner berörs av 
beredskaps- och planeringsuppgifter än de som behöver hantera etableringen, eftersom 
skyddszonerna utökats till 10 mil från kärnkraftverken. 
Ny kärnkraft på nya platser kommer ta lång tid att utveckla. Den kraftproduktion som 
regeringen alltså hoppas skapa förutsättningar för med dessa nya bestämmelser kommer 
med andra ord inte bidra till energisystemets utmaningar varken på kort eller medellång 
sikt. Detta framgår inte av regeringens PM. Istället målas ny kärnkraft upp som en 
universell lösning på samhällets elektrifiering, när de kommande 15-20 årens elbehov med 
absolut största sannolikhet inte kommer kunna mötas av ny kärnkraft. 
Miljöpartiet de gröna delar ambitionen att Sverige kraftigt behöver utöka vår elproduktion 
för att klara klimatomställningen, men den produktionen bör bestå av energislag som är  
förnybara och inte äventyrar nuvarande eller kommande generationers möjligheter till 
säkerhet och hälsa. Hela elsystemet behöver förändras för att bli mer hållbart. Genom att 
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effektivisera både elanvändning, elsystem och elnät kan vi skapa ett mer balanserat elsystem 
som kan hantera en eventuell effektbrist. Det är detta som borde vara fokus och det 
prioriterade. 
Det är snabbare, säkrare och billigare att satsa på vind, sol och energieffektivitet (i linje med 
de nationella energipolitiska målen) än att bygga ut kärnkraften. Miljöpartiet avstyrker 
därmed förslaget om förändringar i miljöbalken med syfte att öppna upp för ny kärnkraft i 
Sverige.” 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan deltar inte i beslutet.  
Kärnkraftsfrågan är inte något vi har tagit beslut om i partiet, varför vi väljer att inte ta 
någon ställning i detta skede. Samtidigt vill vi ändå påtala att det finns en rad frågetecken 
kring kärnkraft och problem som inte ännu inte är lösta, och om vi därtill ska tillåta att 
sprida ut kärnkraften ännu mer måste detta först utredas noggrant. Även om vi i Nacka 
inte vill ha kärnkraft kan vi med förslaget tvingas ha kärnkraft i vår närhet, i en 
grannkommun. Det finns många lågt hängande frukter som vi först bör plocka, som 
energieffektivisering, fler solceller och eventuellt vindkraft, och som därtill ger energi på 
kortare sikt än kärnkraft och här i vår kommun.” 
 
- - - - - 
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§  139 KFKS 2022-00989 

Politikerinitiativ – Sänkt elpris med hjälp av 
batterilagring 
Politikerinitiativ den 24 oktober 2022 av Sidney Holm (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att dialog pågår med Nacka Energi AB m.fl. i syfte att utreda om 
och hur lokala batterilager kan sänka kommunens elkostnader m.m. Intentionerna med 
politikerinitiativet är därigenom uppfyllda och initiativet därmed färdigbehandlat. 

Sammanfattning av ärendet 
Initiativtagaren yrkar på att Nacka kommun utreder hur lokala batterilager skulle kunna 
sänka kommunens elkostnad, kapa effekttoppar och hjälpa till att frekvensbalansera nätet. 
Nacka kommun har idag ett månadsdebiterat rörligt avtal vilket ger ett snittpris för 
månaden som helhet. Eftersom batterierna är relativt dyra samtidigt som livslängden är på 
cirka 6–12 år så kommer man inte över tid att kunna göra några besparingar som det ser ut 
idag. Fastighetsenheten ställer sig dock positiv till en framtida möjlighet att lagra överskott 
av el. Kommunen har därför initierat en dialog med bland annat Nacka Energi AB för att 
se över denna möjlighet. Sammanfattningsvis konstaterar fastighetensenheten att det i 
nuläget inte blir lönsamt med batteriladdning även om det kan vara praktiskt vid vissa 
situationer, som vid exempelvis strömavbrott och att fortsatt dialog och arbete i frågan 
därmed bör ske tillsammans med berörda parter. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 38 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 23 februari 2023  
(korrigerad rubriksättning av ärendet: från batteriladdning till batterilagring)  
Bilaga 1 Politikerinitiativ från Sidney Holm (MP) 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är bra att det pågår en dialog med Nacka Energi AB m.fl. i syfte 
att utreda om och hur lokala batterilager kan sänka kommunens elkostnader m.m. och delar 
bedömningen att intentionerna med politikerinitiativet därigenom är uppfyllda, vi kommer 
noga följa vad som händer r med förslaget i framtiden och vad det kan mynna ut i.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet tackar för svaret och noterar att arbete påbörjats och kan komma att 
intensifieras i framtiden. Vi saknar uträkningen bakom kostnaden för investeringen och hur 
den skulle ändra sig i den händelse kommunen hade ett spottpris istället för dagens rörliga 
avtal. Vi vill också skicka med att lagring av el inte bara är en ekonomisk fråga utan också 
en fråga om beredskap och för att skydda de verksamheter som inte kan stå utan el.” 
 
 
- - - - - 
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§  140 KFKS 2022-01145 

Politikerinitiativ – Snabbare ombyggnad av Saltsjö-Järla 
station 
Politikerinitiativ den5 december 2022 av Johanna Kvist mfl (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att stadsutvecklingsprocessen har dialog och samverkan med 
Trafikförvaltningen inom Region Stockholm för att möjliggöra en ökad tillgänglighet vid 
Saltsjö-Järla station. Intentionerna i politikerinitiativet anses därmed vara uppfyllda och 
politikerinitiativet är därmed färdigbehandlat. 

Sammanfattning av ärendet 
Johanna Kvist och Gunnel Nyman Gräff, för den socialdemokratiska gruppen, har den 5 
december 2022 inkommit med ett politikerinitiativ. Politikerinitiativet framför att 
tillgänglighetssituationen för Saltsjö-Järla station hos Saltsjöbanan är oacceptabel. Den 
socialdemokratiska gruppen anser att planering för att åtgärda tillgängligheten ska påbörjas 
snarast med syfte att alla nödvändiga ombyggnader avslutas senast år 2026. 
Kommunen delar uppfattningen att tillgängligheten vid Saltsjö-Järla station behöver 
förbättras och har intresse av att gångtunneln tillgängliggörs och breddas för att minska 
barriäreffekten mellan södra och norra delen av Järla stationsområde. 
Marken som omfattar tunneln och perrongen liksom den anslutande marken direkt norr 
om tunneln ägs av Region Stockholm. Kommunen har varit i kontakt med 
Trafikförvaltningen inom Region Stockholm gällande tillgänglighetsfrågan vid Saltsjö-Järla. 
Trafikförvaltningen har ett uppdrag att genomföra en behovsanalys gällande 
tillgängligheten vid Saltsjö-Järla station och avser att genomföra den under 2023. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 39 
(ärendets rubrik har fått rättelse av datum från 4 december 2022 till 5 december 2022) 
Tjänsteskrivelse från exploateringssenheten daterad den 21 februari 2023 
Bilaga 1 Politikerinitiativ av Johanna Kvist mfl (S) 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker det är bra att stadsutvecklingsprocessen har dialog och samverkan med 
Trafikförvaltningen inom Region Stockholm för att möjliggöra en ökad tillgänglighet vid 
Saltsjö-Järla station. Vi kommer följa detta ärende noggrant då vi tycker att det är viktigt att 
få till en bra lösning här.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Vi noterar att det är beklagligt att kommunen inte köpte området intill spåren på norra 
sidan när chansen fanns för några år sedan, något som hade kunnat möjliggöra en bättre 
planering av området. Vi fortsätter också alltjämt att se Saltsjöbanan som en barriär och 
nedsänkta spår med passeringsmöjlighet som en möjlighet för bättre kopplingar mellan de 
båda sidorna av spåren.” 
 
- - - - - 
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§  141 KFKS 2022–00925 

Medborgarförslag om Myrsjöskolans skolgård 
Inkom den 12 oktober 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att frågor som handlar om skolans skolgård beslutas av rektor 
på respektive skola och inte av kommunstyrelsen, samt att elever har möjlighet att påverka 
frågor av detta slag genom klass- och elevråd. Kommunstyrelsen beslutar därmed att 
förslaget i medborgarförslaget är färdigbehandlat. 

Sammanfattning av ärendet 
En medborgare har inkommit med ett förslag om att Myrsjöskolans skolgård behöver fler 
gungor och rutschkanor. Medborgaren anser att det idag endast är aktiviteter som kan 
kopplas till bollsport som det finns utrymme för. 
 
Myrsjöskolan har idag rastbodar fyllda med utrustning för meningsfulla rastaktiviteter. Det 
finns även en rastpedagog som leder många olika typer av aktiviteter under veckans raster. 
Skolan har även en rutschkana i ”myran” på skolgården. Det är dock många elever som 
gillar att spela fotboll på skolans ”multiplan” eller mot det nya bollplanket vilket kan 
upplevas som att många aktiviteter kopplas till bollsport. 
 
Med notering av att skolans skolgård idag möjliggör för många olika aktiviteter samt att 
ansvaret för skolans utformning ligger på rektor, föreslås att förslaget i medborgarförslaget 
avslås. 
 
Välfärd skola upplyser om att elever kan försöka påverka och få insyn i frågor av detta slag 
genom att ta upp frågorna i skolans klass- och elevråd. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 28 mars 2023 § 16 
Tjänsteskrivelse från Välfärd skola, daterad den 21 februari 2023 
Bilaga 1 Medborgarförslaget 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – verksamhetsutskottets 
förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”För oss socialdemokrater är det viktigt att ha aktiv dialog med medborgarna. Därför är det 
glädjande när medborgare genom exempelvis medborgarförslag vill vara med och påverka 
sin vardag.  
Att barn och unga får möjlighet till rörelse i sin vardag är viktigt. Vi Socialdemokrater anser 
att Nacka bör sträva efter att följa Boverkets rekommendationer om 30 kvm skolgårdsyta 
per elev i grundskolan. Det skulle innebära större ytor för våra skolgårdar och därmed 
bättre möjligheter att få på plats olika aktiviteter som fler känner sig manade att delta i. 
Exakt vad som ska finnas tillgängligt är en fråga för varje skola, men det är en punkt där 
elevinflytande bör värnas så alla har möjlighet att hitta något som passar dem.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är jättebra att elever engagerar sig i skolornas utveckling och 
utseende och det här är ett bra skrivet förslag. Medborgarinitiativet lyfter viktigt frågor som 
vi tycker att skolledningen bör ta till sig och diskutera med er elever. Den organisation vi 
har i Nacka gör att just detta som tas upp i initiativet är en fråga för rektorn och inte för 
oss politiker, vi kan därför inte bifalla den.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet håller med om att kommunen inte kan fatta beslut om utformningen av 
skolgårdar då respektive rektor får fatta beslut om sådant. Vänsterpartiet hoppas på att 
elever på skolor har möjlighet till att diskutera kring rastaktiviteter och hur skolgårdar ska 
se ut till exempel på elevråd eller klassråd. Det är viktigt att ta hänsyn till barnkonventionen 
och att barn och unga ska få inflytande i frågor som gäller deras utbildning och liv. 
Vänsterpartiet anser också att kommunens ansvar är att se till att det finns tillräckligt med 
yta för skolgård och utomhusmiljö utifrån antal elever när kommunen planerar att en ny 
skola ska byggas.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Det är inte vi politiker i Nacka kommun som bestämmer exakt hur skolgårdarna ska se ut, 
men vi bestämmer hur stora de ska vara och kan också bestämma om att lägga mer pengar 
på skolgårdarna. Miljöpartiet tycker det är viktigt med stora skolgårdar som är roliga att leka 
på och gör att barnen vill röra sig på rasterna. Efter valet så förhandlade vi med andra 
partier så att kommunen nu ska satsa mer på skolgårdarna. När skolorna får mer pengar så 
är det sedan rektorn som bestämmer hur skolgården ska se ut, tillsammans med lärare och 
elever. Ta upp frågan på klassråd och elevråd så ni elever får vara med och bestämma. 
Lycka till!” 
 
- - - - - 
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§  142 KFKS 2022–00930 

Medborgarförslag gällande Myrsjöskolans toaletter  
Inkom den 12 oktober 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att frågor som rör fastighetsunderhåll och trivsel på skolorna 
beslutas av rektor på respektive skola och inte av kommunstyrelsen, samt att elever har 
möjlighet att påverka frågor av detta slag genom klass- och elevråd. Kommunstyrelsen 
beslutar därmed att medborgarförslaget är färdigbehandlat. 

Sammanfattning av ärendet 
En medborgare har inkommit med ett förslag om att ha luktsprayer på skolans toaletter. 
Detta för att öka tryggheten och trivseln inne på toaletterna. Elever har möjlighet att lyfta 
frågor kopplade till trivsel och trygghet på forum för samråd, ofta benämnt klass-och 
elevråd, och kan förslagsvis lyfta frågan om luktspray i ett sådant forum. Förslaget om 
luktspray på skolans toaletter är vidare något som varje rektor beslutar om och inget som 
kommunstyrelsen beslutar om. Med anledning av det avslås förslaget. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 28 mars 2023 § 17 
Tjänsteskrivelse från Välfärd skola, daterad den 4 januari 2023 
Bilaga 1 Medborgarförslaget 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – verksamhetsutskottets 
förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Gunnel Nyman Gräff lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det är viktigt att elever känner sig både trygga och bekväma med att besöka skolans 
toaletter. Även om ev. brist i städningen påpekas, eller det kanske t.o.m. är städat är just 
toaletters skick otroligt viktigt. Vi hoppas att den samverkan som ska finnas på skolan 
verkligen lyssnar och tar till sig elevernas idéer och synpunkter.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är jättebra att elever engagerar sig i skolornas utveckling och 
utseende och det här är ett bra skrivet förslag. Medborgarinitiativet lyfter viktigt frågor som 
vi tycker att skolledningen bör ta till sig och diskutera med er elever. Den organisation vi 
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har i Nacka gör att just detta som tas upp i initiativet är en fråga för rektorn och inte för 
oss politiker, vi kan därför inte bifalla den.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet håller med om att kommunstyrelsen inte ska besluta om frågor som rör 
skolans toaletter då det är upp till rektor och varje skola att se över fastighetsunderhåll och 
trivsel på skolorna. Det är viktigt att barn och unga får påverka frågor som rör lokaler och 
trygghet genom trygghetsvandringar på skolan, klassråd eller elevråd. Vänsterpartiet anser 
att det genom barns inflytande blir bättre lokaler och bättre beslut kring trygghet för alla på 
en skola.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Det är inte vi politiker som beslutar exakt hur toaletterna ska se ut eller vad som ska 
finnas där. Oftast är det rektorn, tillsammans med lärare och elever, som bestämmer över 
sådana saker på sin egen skola. Miljöpartiet föreslår att eleven väcker frågan och förslaget 
på klassråd och elevråd så får alla på skolan tillsammans besluta om det istället.” 
 
- - - - - 
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§  143 KFKS 2023-00076 

Medborgarförslag om färja mellan Nacka strand och 
Djurgården   
Inkom den 20 januari 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att det inte bedöms ligga inom ramarna för det kommunala 
uppdraget att kommunen skulle starta en egen färjelinje eller inleda samarbete som 
konkurrerar med dagens pendelbåtslinje 80 samt att förslaget skulle ge upphov till 
omfattande kostnader som inte anses motsvara förslagets nytta. Kommunstyrelsen avslår 
därför medborgarförslaget. 

Sammanfattning av ärendet 
Förslagsställaren nämner att den aktuella sträckan visserligen redan idag trafikeras av SL 
men att avgiften om 39kr per väg utgör ett hinder för Nackaborna att besöka Djurgårdens 
nationalpark för att träna eller promenera. Förslagsställaren beskriver vidare att det finns en 
stor efterfrågan gällande möjlighet att resa avgiftsfritt till Djurgården.  
 
Enheten för strategisk stadsutveckling har på en övergripande nivå utrett frågan om att 
etablera en kostnadsfri färja mellan Nacka och Djurgården de konsekvenser det skulle 
innebära kopplat till kommunens budget och uppdrag.  
 
Att kommunen skulle starta en egen färjelinje eller inleda samarbete som konkurrerar med 
dagens pendelbåtslinje 80 bedöms inte ligga inom ramarna för det kommunala uppdraget, 
samt att det ger upphov till väldigt omfattande kostnader. Detta sammantaget kan inte 
anses motsvara förslagets nytta.  
 
Förslag till beslut innebär inga ekonomiska konsekvenser för kommunen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 14 mars 2023 § 40 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 22 februari 2023 
Bilaga 1 Medborgarförslag som inkommit den 20 januari 2023 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan bifaller utskottets förslag till beslut att det inte bedöms ligga inom ramarna för 
det kommunala uppdraget att kommunen skulle starta en egen färjelinje eller inleda 
samarbete som konkurrerar med dagens pendelbåtslinje 80. Samtidigt ser vi problemet med 
att det idag är för dyrt att ta sig över från Nacka Strand till Blockhusudden, en kort resa 
som endast tar ett par minuter. För de som bor i Nacka strand och vill ta en promenad eller 
joggingtur på Djurgården blir det dyrt. Det är viktigt att underlätta för människor på alla 
sätt att röra på sig, både för folkhälsan och för att ju fler som tar båten över till Stockholm 
desto mindre blir trycket på våra vägar, då många även tar cykeln på båten över sundet för 
vidare cykelpendling. Man kan hävda att det är billigt med kollektivtrafik, men ska vi få fler 
att ställa bilen för att minska köerna in till stan måste vi göra det mer attraktivt, även 
ekonomiskt. Nackalistan tror att något att undersöka kan vara att ta fram ett specialkort för 
överfart till Blockhusudden, så att de som enbart reser den korta resan betalar en lägre 
avgift.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet har för ett antal år sedan haft ett linkande förslag som det i 
medborgarförslaget, men då inte enbart som en kommunal investering utan en samverkan 
exempelvis mellan olika aktörer i området. Vi föreslog då detta mot bakgrund av att stora 
delar av grönområdena på Kvarnholmen försvunnit och Trolldalen var helt hotad av 
exploatering där skogen försvann och att vi såg ett stort värde att fortsatt erbjuda tillgång 
till rekreationsområden, även på andra sidan vattnet samtidigt som nya kommunikationer 
kunde tillkomma i området. I Stockholm finns det en triangelbåtförbindelse i Hammarby 
sjöstad som binder ihop stadsdelarna och en liknande lösning här såg vi kunde skapas 
tillsammans med hela områdets utvecklare, något vi fortfarande ser som en möjlighet om 
intresse skulle finnas.” 
 
- - - - - 
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§  144 KFKS 2022-00729 

Val av ersättare för NL i kommunstyrelsens 
arbetsutskott och verksamhetsutskott samt 
stadsutvecklingsutskott för perioden 2023-2026 

Beslut 
Till rubricerat uppdrag som ny ersättare i kommunstyrelsens arbetsutskott väljs 
Lina Olsson (NL). 
 
Till rubricerat uppdrag som ny ersättare i kommunstyrelsens verksamhetsutskott väljs 
Lina Olsson (NL). 
 
Till rubricerat uppdrag som ny ersättare i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott väljs 
Lina Olsson (NL). 
 
Kommunstyrelsen förklarar paragrafen omedelbart justerad. 
 
- - - - - 

* Christina Ståldal entledigades av KS 2023-03-06 men efterträdarvalet bordlades 2023-03-06 och 
2023-03-16 
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§  145  

Övriga frågor 

Beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar de fyra politikerinitiativen till stadsledningskontoret för 
utredning och förslag till beslut. 
  
Därutöver noterar kommunstyrelsen den övriga frågan till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 

Politikerinitiativ – Uppdatera miljöprogrammet (MP) 
KFKS-2023-00350 
Politikerinitiativ från Desha Svenneborg (MP) med följande förslag: 

o Klimat- och miljödirektören får i uppdrag att leda en översyn av miljöprogrammet 
med fokus på de indikatorer som gör störst skillnad för Nacka kommuns 
klimatavtryck och miljöpåverkan, i enlighet med vad som ovan föreslagits. 

Politikerinitiativ – Uppdatera miljö- och klimatprogrammet (M, C, L, KD)  
KFKS-2023-00351 
Politikerinitiativ från Cecilia Gardner Larsson (M), Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall 
Sten (L) och Karin Teljstedt (KD) med följande förslag: 

För att kunna höja ambitionsnivån i miljö- och klimatarbetet, se över att mål, aktiviteter 
och uppföljning hänger ihop föreslår vi att nuvarande miljöprogram uppdateras utifrån 
följande: 

o Att programmets namn uppdateras så att det är tydligt att det omfattar både klimat- 
och miljöambitioner 

o Att målen med tillhörande indikatorer ses över och eventuellt justeras utifrån den 
faktiska effekten på klimat och miljö  

o Att inom varje mål välja ut och prioritera de viktigaste områdena för att nå maximal 
effekt 

o Att målen i miljöprogrammet, om möjligt, är mätbara  
o Att tydliggöra hur miljö- och klimatmålen hänger ihop med Nackas övergripande 

mål, Agenda 2030, koldioxidbudgeten och övriga styrdokument. 
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Politikerinitiativ – Beredskap (M, KD, L, C) 
KFKS-2023-00352 
Politikerinitiativ från Filip Wiljander (M), Karin Teljstedt (KD), Gunilla Grudevall-Steen 
(L) och Johan Krogh (C) med följande förslag: 

o Att Nacka kommun utreder i vilken omfattning medarbetare i kommunens 
organisation som ska krigsplaceras och utifrån denna beslutar om eventuella 
sådana.  

o Att Nacka kommun gör en planering för prioritering av sin verksamhet i händelse 
av krig. 

o Att Nacka kommun gör en disponibilitetskontroll hos Plikt- och prövningsverket 
för att se vilka förtroendevalda på nyckelpositioner som är krigsplacerade. 

o Att Nacka kommun genomför den kommunikation som krävs med anledning av 
eventuella krigsplaceringar och av medborgares skyldigheter utifrån den allmänna 
tjänsteplikten. 

Politikerinitiativ – Fler fotbollsplaner i Nacka (M, C, L, KD)  
KFKS-2023-00353 
Politikerinitiativ från Mats Gerdau (M), Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall-Steen (L) och 
Karin Teljstedt (KD) med följande förslag:  
 
För att öka möjligheterna att spela fotboll behöver vi fler planer av olika storlek. Vi vill nu 
att man snabbt går till botten med och utreder förutsättningarna för följande alternativ:  

o Utöka 7-spelarplanen i Orminge till 11-spelarplan. 
o Utöka 7-spelarplanen med grus vid Hellasgården till 11-spelarplan med konstgräs. 

Detta fordrar en överenskommelse med Stockholm stad, som äger marken.  
o Pröva möjligheten att kombinera en 11-spelarplan i Källtorp med kravet på att 

bevara det öppna kulturlandskapet.  
o Minst en 11-spelarplan i Porsmossen, men pröva om det är möjligt med två.  
o Anlägga 11-spelarplan i Duvnäs Utskog, antingen där kommunens teknikförråd 

finns eller på Apportvägen.  
o De två planerade 11-spelarplanerna i Ramsmora fortsätter utredas.  
o På lite längre sikt bör man pröva möjligheten att anlägga 11-spelarplaner på 

Dalkarlsägen.  
o Möjligheten att utöka några av 5-spelarplanerna till 7-spelarplaner, t ex i Jarlaberg.  
o Göra några av de små spontanfotbollsplanerna bokningsbara för föreningarna 

under viss tid och att utöka tiden för några av de befintliga från dagens 2 gånger per 
vecka. 

o Möjligheten att lägga konstgräs på några av 5-spelarplanerna, t ex i Eknäs.  
Vi föreslår att stadsledningskontoret utreder ovanstående alternativ tillsammans med 
berörda nämnder och återkommer till kommunstyrelsen senast 12 juni. 
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Övrig fråga från Johanna Kvist (S) 
Johanna Kvist framförde att kommunstyrelsen alternativt verksamhetsutskottet får 
uppföljning om arbetet med förändringarna inom Skuru rektorsområde med fokus på 
Saltängens skola och Saltsjö-Duvnäs skola, samt även en redogörelse för den juridiska 
bedömningen kring rektorns befogenheter och beslutsgången.   

Ordföranden instämde i önskemålet och meddelade att detta kommer att ordnas till ett 
kommande sammanträde med verksamhetsutskottet.  

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade att notera den övriga frågan till protokollet och överlämna de 
fyra politikerinitiativen till stadsledningskontoret för utredning och förslag till beslut. 

- - - - - 
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§  146  KFKS 2022-01226 

Tilldelningsbeslut i upphandlingen av tjänst för hantering 
av personalförmåner 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att tilldela avtal i upphandlingen av tjänst för hantering av 
personalförmåner till Wellnet AB med organisationsnummer 556672-5726. 
Kommunstyrelsen delegerar till HR direktör att efter att avtalsspärren löpt ut ingå avtalet i 
enlighet med de villkor som följer av avtalet och upphandlingsdokumentet. 
 
Beslutet justeras omedelbart. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka har genomfört upphandling av tjänst för hantering av personalförmåner för Nackas 
medarbetare. Tjänsten kommer i form av en förmånsportal som erbjuder Nackas 
medarbetare ett brett utbud av friskvårdstjänster för nyttjande av deras friskvårdsbidrag. 
Tjänsten innebär också effektiv administrativ hantering av medarbetares friskvårdsköp och 
minimerar den manuella hantering som genomförs av Nackas personalenhet. Avtalstiden är 
4 år utan möjlighet till förlängning. 
Krav har ställts att anbudsgivare ska kunna erbjuda stort och varierat utbud av 
friskvårdstjänster som främjar medarbetares hälsa samt medge att medarbetare kan utnyttja 
portalen för egna köp utöver sitt friskvårdsbidrag. 
Tilldelningsgrund har varit bästa förhållande mellan pris och kvalitet. 
Anbudsgivaresförmånsportaler har utvärderats utifrån användbarhet genom en 
demonstration av på förhand bestämda funktioner i förmånsportalen.  
Avtalsspärr gäller i tio dagar från det att tilldelningsbeslutet fattats. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl, enheter, daterad den 30 mars 2023 
Bilaga 1 Upphandlingsprotokoll 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –förslaget från 
stadsledningskontoret – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad. 
- - - - - 
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Bilaga 1 till protokoll KS 2023-04-03 § 136  
Remiss SOU 2022:53 Statligt ansvar för skolan – ett 
besluts- och kunskapsunderlag, U 2022/03532  
(Dnr. KFKS 2022-01225) 

 
Socialdemokraternas förslag till yttrande över betänkandet Statens 

ansvar för skolan – ett kunskaps- och beslutsunderlag (SOU 2022:53) 
 
Nacka kommun tillstyrker alternativ 2 (ett system där staten förstärker sitt ansvar men utan att ta 
över huvudmannaskapet för skolan). 
Nacka kommun anser att vidare utredning krävs kring alternativ 1 (ett fullgånget förstatligande 
med statligt huvudmannaskap för skolan). 
Nacka kommun vill poängtera vikten av att eventuella reformer måste vara väl utredda och bör 
bygga på vetenskaplig grund där sådan finns, samt erfarenheter från tidigare reformer på samma 
område. Nya reformer bör också genomföras på ett sätt som underlättar implementering, 
uppföljning och utvärdering, samt måste ta hänsyn till de elever som går i skolan under 
övergången. I högsta möjliga mån måste stora reformer i svensk skola bygga på politisk 
enighet, för att undvika tvära kast i framtiden. 
Nacka kommuns överväganden 
Övergripande synpunkter 
Det finns många fördelar med ett ökat statligt ansvarstagande för skolan. Ett statligt systemansvar 
skulle innebära att elever och skolor över hela landet får mer jämlika förutsättningar. Det skulle 
också, om man går vidare med utredningens överväganden, tydliggöra ansvarsfördelningen mellan 
staten och kommunerna. Det innebär också att kompetensen i viktiga systemfrågor samlas, vilket 
kan möjliggöra en effektivare styrning. 
Ett statligt huvudmannaskap för skolan är en stor reform som måste konkretiseras noggrant innan 
man går vidare med det. Eleverna och deras behov måste alltid vara i fokus. 
Mot denna bakgrund ser Nacka kommun positivt på vidare utredning av hur utredningens 
alternativ 2 kan genomföras samt förordar att inrättandet statligt huvudmannaskap utreds mer 
ingående, för att de konkreta effekterna på landets elever ska kunna avgöras och sättas främst. 
11.1.2 Utredningens bedömning att det statliga systemansvaret för skolan bör 
organiseras åtskilt från det statliga huvudmannaskapet 
Nacka kommun anser att utredningens underlag är för tunt för att avgöra för- och nackdelarna med 
ett förstatligande av skolans huvudmannaskap, men anser att om utredningens förslag genomförs så 
bör ansvaren organiseras åtskilt. Detta ligger i linje med den modell Nacka använder sig av idag och 
bör värnas. 
12.1.1 Utredningens bedömning att staten bör ansvara för den samlade styrningen 
av skolan. 
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Nacka kommun tillstyrker att staten tar över systemansvaret för skolan. Staten har redan idag en 
stor del av det ansvaret och utredningens förslag skulle förtydliga uppdelningen mellan staten och 
kommunerna. 
12.1.2. Utredningens bedömning att staten bör ta ett större ansvar för planering och 
dimensionering av skolsystemet 
Nacka kommun tillstyrker utredningens bedömning om att staten bör ta över ansvaret för skolval, 
elevers skolplacering och skolpliktsbevakning. Att detta samlas nationellt stärker rättssäkerheten för 
den enskilde, då man inte riskerar behandlas olika beroende på vilken kommun man bor i. Det ökar 
också möjligheten att välja och få placering på en skola utanför den egna kommunen. 
När det gäller dimensioneringen av skolsystemet vill Nacka kommun framhålla vikten av att även 
vid ett statligt huvudmannaskap så behöver hänsyn tas till lokala förhållanden genom dialog med 
kommunerna. 
12.1.3 Utredningens bedömning att staten bör ansvara för beslut om mottagande i 
grund- och gymnasiesärskola 
Då detta ligger i linje med ett statligt övertagande av systemansvaret för skolan tillstyrker Nacka 
kommun bedömningen att förstatliga mottagandet i grund- och gymnasiesärskolan. Det ökar också 
rättssäkerheten då elever inte riskerar att behandlas olika beroende på vilken kommun man bor i. 
12.1.4 Utredningens bedömning att staten bör ge stöd till huvudmän och skolors 
kvalitetsarbete inom alla skolformer 
Nacka kommun tillstyrker förslaget om ökat statligt stöd till huvudmännen i deras kvalitetsarbete. 
Formerna för detta behöver dock ses över och utvecklas i dialog med huvudmännen för maximal 
effekt. 
12.1.5 Staten bör ha ansvar för insatser där nyttan i första hand ligger på systemnivå 
Nacka kommun delar utredningens bedömning av att dessa frågor är viktiga på systemnivå och 
konstaterar att staten redan idag har ett stort ansvar inom flera av dessa områden och att 
staten ytterligare har utrymme för att ytterligare stärka sitt arbete. Nacka kommun tillstyrker 
att staten tar över ansvaret för insatser med stora fördelar av samordning. 
12.1.6 Utredningens bedömning att staten bör samordna skolans IT-lösningar 
Nacka kommun tillstyrker utredningens bedömning av behovet av en ökad statlig samordning 
av skolans IT-lösningar. Nacka kommun vill dock framhålla vikten av att kostnaden vägs mot 
nyttan i de enskilda fallen kring vad som är rimligt att samordna på statlig nivå. 
12.1.7 Utredningens bedömning att kommunerna bör behålla ett ansvar för vissa 
hemkommunuppgifter 
Nacka Kommun tillstyrker utredningens bedömning om vilka hemkommunuppgifter 
kommunen bör bibehålla ansvaret för. 
13.1.1 Utredningens bedömning att den ekonomiska styrningen av skolan bör samlas 
i staten 
Nacka kommun avstyrker att finansieringen av skolan förstatligas i nuläget. En ny utredning 
som tittar på de konkreta effekterna av detta behöver först genomföras. 
13.1.2 Utredningens bedömning om principer som bör gälla för en nationell 
tilldelning av resurser till skolan 
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Utredningens bedömning grundar sig på att finansieringsansvaret förstatligas, vilket Nacka 
kommun avstyrker. Principerna i sig är däremot rimliga och bör redan idag vara styrande. 
Nacka kommun vill särskilt framhålla vikten av ett så kallat “skolpliktsavdrag”, så 
ersättningsmodellen bättre speglar de skillnader i ansvar som föreligger mellan offentliga och 
fristående huvudmän. 
13.1.3 - 13.1.9 Utredningens bedömning att en nationell resursfördelningsmodell bör 
införas för flera skolformer 
Nacka kommun avstyrker införandet av en nationellt beslutad resursfördelningsmodell, det vill 
säga förstatligande av finansieringen för skolan. Nuvarande skolsystem bygger på att staten 
ska ge finansiella förutsättningar för att klara uppdraget genom det generella statsbidraget, i 
vilket ingår ett utjämningssystem som ska kompensera för strukturella kostnadsskillnader i 
landet. Staten har dock inte hållit sig till de ramarna, utan infört alltfler riktade statsbidrag 
inom olika områden, vilket skapat olika förutsättningar för olika huvudmän att ta del av 
bidragen, osäkerhet om vilka långsiktiga finansiella förutsättningar som gäller, minskad 
transparens och otydlighet om vem som ansvarar för vad. 
13.1.10 - 13.1.11 Utredningens bedömning att en skatteväxling krävs om staten ska 
ta över finansieringen av skolan och att en sådan därför bör utredas i särskild 
ordning 
Nacka kommun avstyrker förstatligande av finansieringen och därmed finns inte behov av 
skatteväxling. 
14.1.1 - 14.1.5 och 17.4.3 - 17.4.5 Utredningens bedömning att staten inom ramen 
för systemansvaret bör ta ett större ansvar för kompetensförsörjning och 
skolutveckling 
Nacka kommun tillstyrker förslagen som berör statens ansvar för kompetensförsörjning, 
skolutveckling och utvärdering av lärarlegitimationen. Nacka kommun vill samtidigt framhålla 
att staten redan idag har stort ansvar för dessa delar och ett stärkt arbete kring 
kompetensförsörjning inte behöver invänta en övergripande reform. 
Statligt huvudmannaskap för offentliga skolor och komvux  
Nacka kommun avstyrker införandet av statligt huvudmannaskap för offentliga skolor och 
komvux så som föreslås i avsnitten 15.1.1 till och med 15.2.4. Nacka kommun tillstyrker dock 
att frågan utreds vidare. 
Skolmyndigheter 
Nacka kommun tillstyrker vidare utredning av en ny myndighetsstruktur för skolan såsom 
föreslås i avsnitten 16.1.1-16.3.1. En ny myndighetsstruktur skulle kunna innebära en tydligare 
ansvarsuppdelning och en effektivare styrning av skolan på systemnivå. 
Alternativ 2 - Ökat statligt ansvar genom att staten är systemansvarig utan att ta 
över huvudmannaskapet 
Systemansvar 
Nacka kommun tillstyrker förstatligande av det som kommunerna i dag har ansvar för i 
egenskap av elevers hemkommun till ett statligt systemansvar. Vidare bör de olika 
huvudmännen behandlas likvärdigt i förhållande till sina respektive ansvar. 
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17.3.2 – 17.3.3. Utredningens bedömning att det finns skäl att separera systemet för 
finansiering av fristående skolor från den kommunala skolfinansieringen samt att 
tilldelningen av resurser till de enskilda huvudmännen bör utredas vidare 
Nacka kommun avstyrker förstatligande av finansieringen utan vidare utredning. Huvudmän 
bör behandlas likvärdigt. Därmed bör inte heller finansieringen för fristående skolor förändras 
jämfört med dagens system, med undantag för införandet av ett skolpliktsavdrag. 
17.3.5 Utredningens bedömning att staten bör stärka sitt finansieringsansvar för de 
kommunala huvudmännen 
Nacka kommun avstyrker att staten stärker sitt finansieringsansvar vid behållande av 
kommunala huvudmän genom att ändra ansvarsfördelningen. Utredningens bedömning om 
ökat statligt finansieringsansvar, även när kommunerna kvarstår som huvudmän, innefattar 
fyra varianter som kommenteras närmare nedan. 
Utredningens variant 1 - samma resursfördelningsmodell som i alternativ 1 med statligt 
huvudmannaskap – avstyrks av skäl som framgått i tidigare avsnitt om förstatligande av 
finansieringen. 
Utredningens variant 2 - bindande miniminivåer för tilldelningen av resurser – avstyrks av flera 
skäl. Ansvar skulle separeras från befogenheter. Systemet skulle riskera bli kostnadsdrivande 
genom att kommuners möjligheter att effektivisera verksamheten minskar. Ett sådant system 
skulle heller inte vara förenlig med utbildningsuppdraget, som inte enbart avser att 
tillhandahålla en viss mängd utbildning utan därtill att varje elev ska uppnå en minsta 
godtagbar kunskapsnivå och därutöver utvecklas så långt möjligt. Genom att staten har 
ofullständig information om de lokala behoven och förutsättningarna finns risk att 
miniminivåerna binds på nivåer som inte är optimala lokalt och att systemet blir för oflexibelt 
för att främja nödvändiga anpassningar för att klara utbildningsuppdraget. Vidare finns en risk 
att miniminivåerna blir normerande, och minskar resurserna till skolan. 
Utredningens variant 3 – ett sektorsbidrag för undervisningskostnader – avstyrks. En sådan 
förändring kräver omfattande skatteväxling, liknande om staten fullständigt skulle ta över 
finansieringsansvaret. Ansvar skulle också i det här fallet bli frånkopplat befogenheter, vilket 
inte leder till ökad effektivitet i styrkedjan och försvårar ansvarsutkrävande. 
Utredningens variant 4 - att förstärka likvärdighetsbidraget och bredda det till att omfatta fler 
skolformer – tillstyrks. Staten bör ta större ansvar för jämlikheten i skolan, detta vore en bra 
metod att uppnå detta utan att begränsa det kommunala ansvaret för resursfördelning. Med 
fördel kan detta finansieras genom att idag riktade statsbidrag blir mer generella. 
17.3.6 Utredningens bedömning att staten även i detta alternativ bör ansvara för 
tilläggsbelopp för elever med omfattande behov av särskilt stöd hos alla huvudmän 
Nacka kommun avstyrker att tilläggsbeloppet överförs för beslut till statlig nivå i alternativ 2 
utan vidare utredning. Tilläggsbelopp ska avse elevers extraordinära behov av särskilt stöd och 
bedöms med fördel nära elev och skola där informationen finns om de individuella behoven 
och förutsättningarna. Å andra sidan kan det finnas fördelar i form av jämlikhet gentemot den 
enskilde genom ökat statligt ansvar. 
17.5 Utredningens bedömning att en ny skolmyndighet bör införas med 
systemansvar för skolan 
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Nacka kommun tillstyrker att en ny skolmyndighet för statligt systemansvar utreds. Det kan 
finnas synergieffekter av att samla de statliga skolmyndigheterna i en och samma myndighet, 
så länge som tillgängligheten och transparensen gentemot de som myndigheten ska stödja 
fungerar på ett bra sätt. Det kan på så sätt bli bättre balans mellan styrning, granskning och 
stöd. 
Fler möjligheter till ökat statligt ansvarstagande för komvux 
Nacka kommun anser att de föreslagna åtgärderna i 17.6.1-17.6.5 är positiva för att stärka 
Komvux-verksamheten, inte minst är det av vikt att öka tillgången till smalare yrkesområden 
genom att bredda rekryteringen. Nacka kommun tillstyrker samtliga de aktuella förslagen, 
men vill samtidigt framhålla att många av dessa åtgärder kan genomföras redan med dagens 
system samt att nyligen genomförda förslag måste utvärderas innan man går vidare med nya 
reformer. 
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Bilaga 2 till protokoll för KS 2023-04-03 § 118  
Riktlinjer för bostadsförsörjning (Dnr. KFKS 2022-00347) 
 
 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Gunilla 
Grudevall-Steen (L) och Karin Teljstedt (KD) yrkade bifall till förslaget till riktlinjer 
för bostadsförsörjning 2022–2026 från enheten för strategisk stadsutveckling med 
följande ändringar (överstruket) och tillägg i förslaget (markerat i rött):  
 
 
Punkt 2.2, tredje stycket, rad 7:  
…ianspråktagen mark för att minska påverkan på grönområden och bevara värdefull natur samt i 
form… 
 
S 5, punkt 2.2, tredje stycket, rad 8:  
…bostadsområden. Planeringen av nya bostäder måste också i tidigt skede samordnas med 
utbyggnaden av infrastruktur och service samt tillse att det är god framkomlighet under byggtiden. 
Det innebär att uUtbyggnaden av bostäder på västra Sicklaön… 
 
S 5, punkt 2.2, tredje stycket, rad 12: 
…Skurubro men även av framtida kollektivtrafikförsörjning. Samma sak gäller för Älta, där många 
nya bostäder också byggs.   
 
S 5, punkt 2.2, tredje stycket, rad 14 (sist): 
…idrotts- och fritidsanläggningar, liksom närhet till grönområden som är nära och tillgängliga för 
de omkringboende.  
 
S 6, punkt 2.3, första stycket på sidan:  
…område. Blandning är lättare att åstadkomma i tätbebyggda områden. Men även i 
småhusområden med gles bebyggelse är det önskvärt med olika upplåtelseformer och inslag av 
verksamheter. I alla projekt är det viktigt att om möjligt öka stadens mångfald. Det är samtidigt 
viktigt att de uppvuxna småhusområdena får behålla sin karaktär.  
 
S 6, punkt 2.6, rad 2: 
…fram till 2030 ska vara hyresrätter. Ett större utbud av hyresrätter skapar en mångfald som 
gynnar samhället som helhet och dessutom underlättar rörligheten på bostadsmarknaden.  Även om 
de flesta vill kunna äga sitt boende så är det viktigt att det finns hyresrätter eftersom det underlättar 
rörligheten på bostadsmarknaden och alla vare sig vill eller har råd att köpa en bostad.  
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S 7, punkt 2.7.1, andra stycket, rad 2: 
…Intresset från bostadsmarknadens aktörer att öka utbudet av bostäder för seniorer är stort. och 
en mångfald med olika förslag av utformning på bostadslösningar har presenterats. Ett utbud av 
bostäder för seniorer med olika upplåtelseformer skulle med största sannolikhet underlätta 
rörligheten på bostadsmarknaden och fördröja behovet av platser på särskild boende.  Nacka ska 
eftersträva en bredd i utbudet av lägenheter för seniorer, t ex trygghetsbostäder, 55+-lägenheter, 
seniorboenden och med olika upplåtelseformer. Detta skulle sannolikt både öka rörligheten på 
bostadsmarknaden och fördröja behovet av plats på särskild boende.  
 
S 7, punkt 2.7.3, rad  
Nyanlända Nackabor som anvisas från Migrationsverket och ensamkommande unga har behov av 
en så kallad egen bostad ett genomgångsboende eller ett så kallat stödboende. Dessa hushåll erbjuds 
bostad under en begränsad tid, för att därefter ordna ett eget boende. Varje hushåll beräknas bo i 
bostaden under en begränsad tid, ofta men långt ifrån alltid under två års tid. Målet är att den 
enskilde därefter ska skaffa ett eget fast boende. Nyanlända som själva söker sig till Nacka, har som 
alla andra tillgång till den öppna bostadsmarknaden.  
 
--- 
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Bilaga 3 till protokoll för KS 2023-04-03 § 118  
Riktlinjer för bostadsförsörjning (Dnr. KFKS 2022-00347) 
 
 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till förslaget till riktlinjer för bostadsförsörjning 2022–2026 från 
enheten för strategisk stadsutveckling med följande ändringar (överstruket) och 
tillägg (i rött och blått) i förslaget:  
 
Under punkt 2.2 Bostadsbyggandet kopplas till översiktsplanens strategier ändra det tredje 
stycket till följande:  
Genom förtätningen av västra Sicklaön förstärks Nackas koppling till Stockholm. Den ger även 
förutsättningar för en hållbar stadsutveckling med god kollektivtrafikförsörjning och effektivt 
markutnyttjande där kommunen säkerställer att strategisk mark bibehålls i värdefull miljö samt och i 
form av försiktig komplettering kommunal ägo för att fortsatt ha kvar rådigheten. Bostadsbyggande 
i anslutning till lokala centrum skapar bättre underlag för handel och andra servicefunktioner, 
samtidigt som det ger möjlighet till bostäder med god kollektivtrafikförsörjning. Nya bostäder ska i 
första hand byggas på redan ianspråktagen mark för att minska påverkan på grönområden och 
bevara äldre, befintliga bostadsområden. Det är viktigt att ny bebyggelse anpassas efter befintlig 
bebyggelse vad det gäller storlek och utformning.  
 
Planeringen av nya bostäder måste också i ett tidigt skede samordnas med utbyggnaden av 
infrastruktur och service. Det innebär att utbyggnaden av bostäder på västra Sicklaön har en stark 
koppling till utbyggnaden av tunnelbanan. Bostadsbyggande i Björknäs och Orminge är beroende 
av en ny Skurubro men även av framtida utbyggd kollektivtrafikförsörjning. Det är också viktigt att 
tillse god infrastruktur under byggtiden. Samma sak gäller för Älta, där det också kommer att 
byggas många nya bostäder. Det är viktigt att man gör en sammanhållen planering så att det blir en 
bra helhet och en samsyn med boende kring hur områden ska utvecklas. Bostadsbyggandet måste 
också gå hand i hand med utbyggnaden av skolor och förskolor samt idrott- kultur- och 
fritidsanläggningar liksom närhet till grönområden, parker och lekplatser som går att nå direkt för 
de som bor i området.  
 
Under punkt 2.4 Utveckling av befintligt bostadsbestånd ändra stycket till följande:  
Det totala bostadsbeståndet i Nacka kommun uppgick 2020 till cirka 45 000 bostadslägenheter, 
varav drygt en tredjedel i småhus. Av flerbostadshusens cirka 27 000 lägenheter var cirka 25 % 
hyresrätter och cirka 75 % bostadsrätter. Målet är att en tredjedel av det totala beståndet av 
lägenheter ska vara hyresrätter. Nacka kommun har inget kommunalt bostadsbolag och utveckling 
av det befintliga bostadsbeståndet bygger därför på ett nära, långsiktigt och strategiskt samarbete 
mellan kommunen och de privata fastighetsägarna som har hyresbostäder i sitt bestånd. Det är 
viktigt för att säkerställa att det framöver finns ett tillräckligt bestånd av hyresrätter med rimlig hyra. 



 
2 (2) 

  
 
 PROTOKOLLSBILAGA 3 
 Kommunstyrelsen   
 2023-04-03 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Samarbetet kommer att koncentreras till de större områdena med hyresbostäder i Fisksätra, centrala 
Älta (Stensö) och Orminge men det är viktigt att hyresrätter finns i alla kommundelar för att uppnå 
målet med blandade bebyggelse och upplåtelseformer. I förlängningen behöver Nacka kommun ett 
eget bostadsbolag så att det går att långsiktigt åstadkomma bostäder med rimliga hyror. Detta är 
särskilt viktigt om kommunen ska kunna nå det egna övergripande målet att kunna erbjuda 
bostäder för alla oavsett kön, ålder, kulturell bakgrund, funktionsnedsättning, och sociala 
förutsättningar.  
 
Under punkt 2.6 Nybyggnad av hyresrätter ändra stycket till följande:  
Nacka kommuns mål är att en tredjedel av de tillkommande bostäderna fram till 2030 ska vara 
hyresrätter. Ett större utbud av hyresrätter skapar en mångfald som gynnar samhället som helhet 
och dessutom underlättar rörligheten på bostadsmarknaden. Det är viktigt att Nackas ungdomar 
ska kunna flytta hemifrån utan att behöva lämna kommunen, men också för att Nackas företag ska 
kunna rekrytera den kompetens de eftersöker. Nyproducerade hyresrätter innebär oftast för höga 
kostnader för att kunna vara ett rimligt alternativ som första bostad, men de hjälper till att skapa 
flyttkedjor, som i sin tur kan göra hyresrätter med lägre kostnader tillgängliga. De hyresrätter som 
på detta sätt blir lediga kommer även andra grupper med lägre betalningsförmåga tillgodo. 
Kommunen kan därför inte förlita sig på de eventuella flyttkedjor som uppstår när nyproducerade 
hyresrätter tillkommer utan ska aktivt se över de verktyg som finns för att stödja grupper med lägre 
betalningsförmåga. Hittills har större andel av kommunens mark anvisats för hyresrätter varför 
fokus närmsta tiden kommer vara bostadsrätter och äganderätter. Ett eget bostadsbolag, eller 
samverkan i regionen, kan se till att de koncept som finns som till exempel SABO-husen, kan 
byggas till en rimligare kostnad vilket avspeglar sig i nybyggnadshyror.  
 
Under punkt 2.7. Bostäder för särskilda behov ändra stycket till följande:  
Den starka befolkningstillväxten som kommunen står inför innebär även att behovet av bostäder 
för särskilda behov ökar. Tillgång till en egen bostad är en förutsättning för goda levnadsvillkor. 
Det är därför viktigt att kommunen löpande tillgodoser det behov av sociala bostäder som finns 
samt hittar innovativa bostadslösningar för äldre, personer med funktionsnedsättning, nyanlända 
och ensamkommande unga, grupper som står utanför den öppna bostadsmarknaden, nyutflugna 
ungdomar samt för dem som vill bo mindre, smartare eller helt enkelt annorlunda än tidigare.  
 
Under punkt 2.7.3 Nyanlända och ensamkommande unga ändra stycket till följande: 
Nyanlända Nackabor som anvisas från Migrationsverket och ensamkommande unga har behov av 
en så kallad egen bostad eller ett så kallat stödboende. Varje hushåll beräknas bo i bostaden under 
en begränsad tid, men ska sedan erbjudas möjlighet att få en permanent bostad i Nacka för fortsatt 
goda chanser till lyckad etablering. Ofta men långt ifrån alltid under två års tid. Målet är att den 
enskilde därefter ska skaffa ett eget fast boende. Nyanlända som själva söker sig till Nacka, har som 
alla andra tillgång till den öppna bostadsmarknaden. 
 
---- 
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Bilaga 4 till protokoll för KS 2023-04-03 § 118  
Riktlinjer för bostadsförsörjning (Dnr. KFKS 2022-00347) 
 
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall till förslaget till riktlinjer för bostadsförsörjning 2022–
2026 från enheten för strategisk stadsutveckling med följande ändringar och tillägg i 
förslaget (grönt är tillägg och genomstruket utgår):  
 
2. Kommunens mål och strategier 
 
2.1 Övergripande mål 
 
Nedanstående mål utgör den grundläggande inriktningen för Nackas bostadsbyggande. 
Dessa mål finns även i Nacka kommuns översiktsplan från 2018. 
 
• Allt bostadsbyggande ska vara långsiktigt hållbart, både socialt och ekologiskt. Social 
hållbarhet innebär att planera för olika typer av bostäder i kommunen men också att arbeta 
för att sänka de ekonomiska trösklarna till bostäder. Ekologisk hållbarhet innebär bland 
annat energieffektivt byggande och miljömässigt hållbara byggnadsmaterial. 
 
 
2.4 Utveckling av befintligt bostadsbestånd 
 
Det totala bostadsbeståndet i Nacka kommun uppgick 2020 till cirka 45 000 
bostadslägenheter, varav drygt en tredjedel i småhus. Av flerbostadshusens cirka 27 000 
lägenheter var cirka 25 % hyresrätter och cirka 75 % bostadsrätter. Nacka kommun har i 
dagsläget inget kommunalt bostadsbolag och utveckling av det befintliga bostadsbeståndet 
bygger därför på samarbete mellan kommunen och de privata fastighetsägarna som har 
hyresbostäder i sitt bestånd. Samarbetet kommer att koncentreras till de större områdena 
med hyresbostäder i Fisksätra, centrala Älta (Stensö) och Orminge. 
 
2.6 Nybyggnad av hyresrätter 
 
Nacka kommuns ambition är att en tredjedel av de tillkommande bostäderna fram till 2030 
ska vara hyresrätter. Ett större utbud av hyresrätter skapar en mångfald som gynnar 
samhället som helhet och dessutom underlättar rörligheten på bostadsmarknaden. Det är 
viktigt att Nackas ungdomar ska kunna flytta hemifrån utan att behöva lämna kommunen. 
Nyproducerade hyresrätter innebär oftast för höga kostnader för att kunna vara ett rimligt 
alternativ som första bostad, men de hjälper kan hjälpa till att skapa flyttkedjor, som i sin 
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tur kan göra hyresrätter med lägre kostnader tillgängliga. De hyresrätter som på detta sätt 
blir lediga kommer även andra grupper med lägre betalningsförmåga tillgodo. Hittills har 
större andel av kommunens mark anvisats för hyresrätter varför fokus närmsta tiden 
kommer vara bostadsrätter och äganderätter. Vad gäller andel mark som anvisas kommer 
en balans mellan hyresrätter, bostadsrätter och äganderätter fortsatt eftersträvas. Vad gäller 
utmaningen med billigare bostäder i form av hyresrätter med lägre hyra kan mark komma 
att anvisas med detta uttalade mål. 
 
 
2.7.3 Nyanlända och ensamkommande unga 
 
Nyanlända Nackabor som anvisas från Migrationsverket och ensamkommande unga har 
behov av en så kallad egen bostad eller ett så kallat stödboende. Varje hushåll beräknas bo i 
bostaden under en begränsad tid, ofta men långt ifrån alltid under två års tid. Målet är att 
den enskilde därefter ska skaffa ett eget fast boende. Nyanlända som själva söker sig till 
Nacka, har som alla andra tillgång till den öppna bostadsmarknaden, men i egenskap av 
debutanter på bostadsmarknaden större svårigheter. 
 
2.7.5 Ungdomar och studenter 
 
En markant ökning av åldersgruppen 19–24 år kommer att ske under åren 2021– 2040. 
Anledningen till det är att den gruppen är relativt få eftersom barnafödandet var lågt runt år 
2000. Under den här perioden i livet är det många som vill skaffa sin första egna bostad 
ofta med begränsade ekonomiska resurser. Många kommer också till Stockholmsregionen 
från andra orter för att studera. Tillgången på små hyresrätter är betydelsefull men även 
speciella ungdoms- eller studentlägenheter kan behöva byggas. Även små, prisvärda 
bostadsrätter underlättar för ungdomar och andra små hushåll att få ett boende. Senaste 
åren har ett flertal bostadsutvecklare utvecklat olika former av hyr-köp-modeller, för att 
minska tröskeln in på ägda bostadsmarknaden, det kan vara en lösning för unga. En annan 
lösning är tillämpandet av kommunala hyresgarantier, där sådana kan ställas ut för personer 
som har svårt att etablera sig på bostadsmarknaden, på så vis att kommunen går in som 
borgensman för hyresgästen och garanterar att hyran blir betald i sex månader. 
 
3 Genomförande av riktlinjerna 
 
3.1 Bostäder i stadsbyggnadsprojekt 
 
På västra Sicklaön finns detaljplaneprogram för Kvarnholmen, Nacka strand, Centrala 
Nacka, Planiaområdet och Henriksdal. I övriga delar av kommunen har detaljplaneprogram 
antagits för Fisksätra, Orminge centrum, Älta centrum och Sydöstra Boo. Efter 
omförhandling av tunnelbaneavtalet med staten planeras för en varsammare förnyelse och 
lägre byggtakt. I Nacka pågår ett stort antal stadsbyggnadsprojekt och nya startas upp i 
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enlighet med de antagna programmen och kommunens genomförandeplanering. 
Stadsbyggnadsprojekten innebär omfattande detaljplanläggning samt anvisning av 
kommunal mark eller exploateringsavtal med privata exploatörer. Det aktuella läget i 
stadsbyggnadsprojekten följs löpande upp och kommuniceras med politiken för att 
säkerställa framdrift i enlighet med antagna mål och avtal. I huvudsak koncentreras 
nybyggnation till områdena runt de kommande tunnelbanestationerna på västra Sicklaön 
samt Henriksdal, Kvarnholmen, runt de lokala centrumanläggningarna i Orminge, Fisksätra 
och Älta samt till förnyelseområdena i sydöstra Boo. 
 
Rådande läge på bostadsmarknaden gör att det är svårt att förutse bostadsutvecklingen de 
närmaste åren. Utbyggnadstakten kommer att vara beroende av situationen på 
bostadsmarknaden med väsentligt högre ränteläge och högre byggkostnader. Knappt 
hälften av bostäderna kommer att byggas på mark som anvisas av Nacka kommun. Även 
av dessa kommer cirka en tredjedel vara hyresrätter. Den mark som anvisas för hyresrätter 
kan komma att upplåtas med tomträtt. Andelen hyresrätter på privat mark är svårare att 
bedöma, men kommunen för kontinuerligt en dialog med privata markägare och 
exploatörer i denna fråga, i linje med målet om att en tredjedel av de tillkommande 
bostäderna i Nacka ska vara hyresrätter. De senaste åren har intresset att utveckla 
hyresrätter varit stort. Inom stadsbyggnadsprojekten ram kommer behovet av särskilt 
boende för äldre och behovet av bostäder enligt LSS att täckas. Dessa typer av boenden är 
föremål för en noggrann planering på kommundelsnivå. Speciella stadsbyggnadsprojekt 
genomförs också för studentboende och seniorboende i enlighet med det behov och den 
efterfrågan som finns. Cirka 1 500 småhus beräknas tillkomma under perioden fram till år 
2035. De utgörs framför allt av friliggande hus i förnyelseområden, det vill säga 
fritidsfastigheter som omvandlas till permanentboende, i enlighet med framtagna 
detaljplaner. 
 
--- 
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Bilaga 5 till protokoll KS 2023-04-03 § 138  
Remiss – Promemorian ”Ny kärnkraft i Sverige – ett 
första steg” (KFKS 2023–00035) 
 
Johanna Kvist (S) yrkade bifall till Socialdemokraternas förslag till yttrande enligt 
nedan:  
 
Alla kraftslag, inklusive kärnkraft, behövs för att klara omställningen och för att producera mer 
billig och fossilfri el. Nacka kommun utesluter inte att det kan komma att behövas mer 
kärnkraft i elsystemet framöver och att förändringar i lagstiftningen kan behöva göras. Men för 
att klara energiförsörjningen nu och få mer el i systemet är satsningar på förnyelsebara 
energikällor det realistiska alternativet. Dessa satsningar är också avgörande för att gröna 
industriprojekt ska bli av i närtid.   
  
Nacka kommuns uppfattning är att man redan idag kan bygga kärnkraft på redan 
ianspråktagna platser som dessutom är lämpliga, där acceptansen är hög hos befolkningen och 
där infrastrukturen finns på plats.  
  
Kärnkraften aktualiserar särskilda frågor om miljöpåverkan, människors hälsa, risker och 
säkerhet. Det handlar såväl om risker och säkerhetsfrågor som behöver hanteras inom och 
kring en anläggning som risker och säkerhetsfrågor som berör anläggningens närmare 
omgivning, men också ett betydande influensområde som sträcker sig utanför landets gränser. 
På sikt kan förslaget innebära att mindre kärnkraftsanläggningar placeras i kommuners 
närområde eller i direkt angränsande kommun. Den största risken i ett sådant scenario är att 
kommunen saknar kompetens, beredskap eller kunskap om haveriberedskap och fysiskt skydd 
för att hantera ett radioaktivt utsläpp eller kärnteknisk olycka.  
  
Avslutningsvis vill Nacka kommun poängtera att ett effektivt sätt att säkra grön och hållbar 
energi i närtid skulle vara att satsa på vindkraften och solkraften genom att korta ner 
tillståndsprocesserna samt stärkta incitament för kommunerna att etablera vindkraft.  
 
---- 
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Bilaga 6 till protokoll KS 2023-04-03 § 138  
Remiss – Promemorian ”Ny kärnkraft i Sverige – ett 
första steg” (KFKS 2023–00035) 
 
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall till Miljöpartiets förslag till yttrande enligt 
nedan:  

 
Nacka kommun 

• Delar den bedömning som Sveriges kommuner- och regioner (SKR) gör; 
• Ser behovet av en tryggad energiförsörjning och ökad elproduktion; 
• Framhåller utmaningen att hantera ett brett spektrum av planerings-, säkerhets- och 

infrastrukturfrågor som alla kräver en samordning och nära samverkan mellan 
kommun, region och staten i form av en rad olika myndigheter vid etablering av 
kärnteknisk verksamhet på nya platser; 

• Ser det som en grundläggande förutsättning att en kommun genom beslut i 
kommunfullmäktige fortsatt ska ha ett avgörande inflytande i frågan om en 
anläggning för kärnteknisk verksamhet/ kärnkraftsreaktor ska få etableras i 
kommunen. Även grannkommuner behöver inkluderas i processen då dessa berörs 
på flera sätt; 

• Anser att konsekvensbeskrivningen för kommunerna är ofullständig då det saknas 
beskrivning av den omfattande uppgiften att delta i statens planering och övning 
för hantering av en eventuell kärnteknisk olycka och efterföljande sanering samt 
behov av egen planering för samhällsviktig verksamhet vid en eventuell olycka. 

• Anser att det är viktigt att beakta att utökade krav kommer även ställas på kontroll 
av dricksvatten och att konsekvensbeskrivningen heller inte beaktat 
totalförsvarsaspekter, terrorhandlingar och risker vid ett väpnat angrepp mot 
Sverige. 

Synpunkter 

Nacka kommun lämnar i det följande synpunkter som rör komplexiteten i frågan om att 
etablera kärnkraft på nya platser i Sverige. 

Nacka kommun ser en robust energiförsörjning som avgörande för konkurrenskraft, 
klimatomställning och välfärd. Industrins gröna omställning och elektrifieringen av 
transportsektorn förutsätter en kraftig expansion av elproduktionen under de närmaste 
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decennierna. Här bör regelförenklingar prioriteras för de förnybara energislag som snabbast 
kan utökas då ny kärnkraft först på längre sikt tillför ny el i systemet. 

Särskilda frågor om risk och säkerhet 

Kärnkraften aktualiserar särskilda frågor om risker och säkerhet. Det handlar såväl om 
risker och säkerhetsfrågor som behöver hanteras inom och kring en anläggning som risker 
och säkerhetsfrågor som berör anläggningens omgivning, men också ett betydande 
influensområde som sträcker sig utanför landets gränser. Erfarenheterna från tidigare 
allvarliga kärnkraftsolyckor i världen med stora omgivningskonsekvenser, liksom 
konsekvenserna av skeendena i krigets Ukraina behöver analyseras inför beslut om nya 
kärnkraftsanläggningar. Även de pågående klimatförändringarna påverkar såväl 
planerbarhet och tillförlitlighet hos kärnkraften där extremväder redan idag sätter stopp för 
driften i Europa till följd av säkerhetsrisker. De återkommande driftstörningarna vid 
befintliga anläggningar i Sverige och övriga Europa till följd av slitage och förhöjda risker 
visar också att det fortsatt finns skäl att noga överväga vilka tekniska lösningar och 
säkerhetssystem som måste tillkomma för att få till stånd en trygg och hållbar 
energiförsörjning. Redan idag finns svårigheter med att i tillräcklig omfattning skydda de 
anläggningar som är etablerade, något som blir mycket mer komplext vid en utbyggnad av 
fler anläggningar på spridda platser. 

Konsekvensbeskrivningen har heller inte beaktat totalförsvarsaspekter, terrorhandlingar 
och risker vid ett väpnat angrepp mot Sverige. Det finns även skäl att avvakta 
Strålsäkerhetsmyndighetens näraliggande regeringsuppdrag som ska redovisas den 28 
februari och 31 juli 2023. 

Konsekvenser för räddningstjänst och skydd mot olyckor 

Promemorians konsekvensbeskrivning för kommunerna är ofullständig. Etablering av 
kärnkraftverk medför krav på berörd kommun och grannkommuner. Lagen om skydd mot 
olyckor ställer krav på kommunerna att delta i länsstyrelsernas planering för räddningstjänst 
vid efterföljande sanering från eventuella utsläpp från kärnkraftverk och andra kärntekniska 
anläggningar samt att delta i övningar för sådan räddningstjänst och sanering. Detta berör 
fler delar av kommunen än dess organisation för kommunal räddningstjänst. Statens 
förväntan på kommunerna är hög i dessa avseenden, utan att någon ersättning ges till 
kommunerna för planeringen. Däremot har kommunen rätt till skälig ersättning om den 
har medverkat i statlig räddningstjänst, såsom vid utsläpp från kärnteknisk anläggning eller 
vid sanering efter utsläpp av radioaktiva ämnen eller vid övningar i sådan räddningstjänst 
eller sådan sanering. 

För befintliga kärnkraftverk gäller att kommuner inom en beredskapszon om ca 25 km från 
kärnkraftverket ska delta i planeringen. Kommuner inom en planeringszon om ca 100 km 
ska bistå länsstyrelsen i arbetet med strålningsmätning. Detta innebär att fler kommuner 
påverkas än den där kärnkraftverket etableras. 
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Utöver att delta i länsstyrelsens planering behöver kommunerna också planera hur de ska 
kunna hantera egna samhällsviktiga verksamheter vid en eventuell olycka vid 
kärnkraftverket.  

Konsekvenser för dricksvattenkontroll 

Enligt Euratomdirektivet 2013/51 krävs omfattande analyser av den joniserande 
strålningen i dricksvattnet. Inrättande av nya anläggningar för kärnkraft torde innebära att 
fler vattenverk omfattas av särskilda regler avseende provtagning och analysering av så 
kallad indikativ strålning. Exempelvis ska total alfa- och betaaktivitet samt tritium mätas 
mer noggrant. Dessutom kommer troligen fler kommuner att behöva ta fram särskilda 
förfaranden avseende säkrande av hushållsvatten exempelvis genom rutiner för lokala 
tillsynsmyndigheter och dricksvattenproducenter. 

Omfattande planeringsprocess 

Nacka kommun vill påminna om den omfattande planerings- och prövningsprocessen som 
föregick etableringarna i Barsebäck, Forsmark, Oskarshamn och Ringhals. 

De kommuner som kan bli aktuella för etableringar åläggs ett omfattande ansvar under 
såväl samrådsskede, planprocess samt under hela reaktorns livslängd vad det gäller såväl 
planeringsresurser, säkerhetsarbete samt markfrågor som exempelvis omlastning av 
kärnavfall. Detta ansvar måste åtföljas av finansiering för kommunerna. I beaktande måste 
även tas att med de nya planeringszonerna inbegrips kommuner inom 10 mils radie från 
kärnkraftverken, vilka har ett kraftigt utökat ansvar för samordning, beredskap, 
skyddsutrustning, evakuering mm i händelse av läckage eller liknande. Även här krävs 
finansiering för kommunernas uppgifter. 

Den sammanhörande tillståndsprocessen utifrån ett antal olika lagstiftningar blir mycket 
omfattande och kräver många och svåra överväganden. En samordning och nära 
samverkan kommer därför att krävas mellan kommun, region och stat i form av en rad 
berörda myndigheter. Att en sådan samordning och nära samverkan sker är ytterst 
regeringens ansvar. 

Kommunal tillstyrkan 

En kommuns tillstyrkande genom beslut i kommunfullmäktige krävs idag för att regeringen 
ska få tillåta anläggningar för kärnteknisk verksamhet, inklusive kärnkraftsreaktorer. En 
sådan tillstyrkan är att betrakta som ett kommunalt veto och är enligt Nacka kommun en 
grundläggande förutsättning för att en anläggning för kärnteknisk 
verksamhet/kärnkraftsreaktor ska kunna etableras i kommunen. Nacka kommun vill 
framhålla att även grannkommuner behöver inkluderas i processen då dessa berörs på flera 
sätt, exempelvis genom åtaganden att delta i planeringen för och bistå i statlig 
räddningstjänst vid radioaktiva utsläpp från kärnkraftverk. 

--- 
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Bilaga 7 till protokoll KS 2023-04-03 § 138  
Remiss – Promemorian ”Ny kärnkraft i Sverige – ett 
första steg” (KFKS 2023–00035) 
 
 
Tomas Ottoson (V)) yrkade bifall till Vänsterpartiets förslag till yttrande enligt 
nedan:  
 
Nacka kommun avstyrker den föreslagna lagändringen i Klimat- och 
näringslivsdepartementets promemoria ’Ny kärnkraft i Sverige – ett första steg’. Att ha kvar 
lagens begränsning är bra. Ännu bättre vore om våra lagar istället ändras så att det inte blir 
möjligt att bygga nya kärnkraftsanläggningar. Kärnkraft skapar radioaktivt avfall och är 
förenad med omfattande och mycket långvariga problem vad gäller omhändertagande av 
det utbrända kärnbränslet. Dessutom finns risker för katastrofala olyckor med omfattande 
radioaktiva utsläpp, bland annat beroende på att anläggningarna inte garanterat klarar krig 
eller uppror, terrorangrepp eller oväntade naturkatastrofer. Det finns också stora 
miljöproblem och/eller risker i samband med utvinning och anrikning av uran. Det är inte 
lämpligt att dagens generation människor lämpar över dessa problem och risker på flera 
tiotals eller hundratals generationer framöver. 
 
---- 
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